
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 11438 
2. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 11417, 11418, 11427,

11432, 11433, 11434, 11435, 11438, 11439, 11440 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Εσωτερικών: 
i.  µε θέµα: «Τι µέλλει γενέσθαι µε το κτήριο του 1ου Δηµο-

τικού Σχολείου και του Γυµνασίου Αρκαλοχωρίου;», σελ.
11418 

ii. µε θέµα: « Άδικη η κατανοµή των προκηρυσσόµενων θέ-
σεων της 13Κ/2021 για τις Περιφερειακές Ενότητες (ΠΕ) Κα-
στοριάς και Γρεβενών», σελ. 11423 

β) Προς τον Υπουργό Υγείας:
i.  µε θέµα: «Επείγουσα ανάγκη ενίσχυσης των Τοπικών Μο-

νάδων Υγείας (ΤΟΜΥ) Πετρούπολης», σελ. 11419 
ii. µε θέµα: «Επείγουσα στελέχωση του Αναισθησιολογικού

Τµήµατος του Γενικού Νοσοκοµείου Παίδων Πατρών "Καρα-
µανδάνειο"», σελ. 11421 

γ) Προς τον Υπουργό Οικονοµικών:  
i. µε θέµα: «Κατάπτωση της εγγύησης του Ελληνικού Δη-

µοσίου στα δάνεια των Ελλήνων τσιγγάνων», σελ. 11424 
ii. µε θέµα: «Οικονοµική ενίσχυση των επιχειρήσεων οδικών

εµπορευµατικών µεταφορών Φορτηγών Δηµόσιας Χρήσης
(Φ.Δ.Χ)», σελ. 11434 

iii. µε θέµα: «Απαράδεκτη και αντισυµβατική η απόφαση
της Εταιρείας Ακινήτων Δηµοσίου (ΕΤΑΔ) για υφαρπαγή της
έκτασης των 55 περίπου στρεµµάτων της πρώην Βάσης
Γουρνών που έχει παραχωρηθεί στην τοπική κοινωνία», σελ.
11436 

δ) Προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα:
«Να κλείσει οριστικά το θέµα των πλευρικών διοδίων στη Βα-
ρυµπόµπη και να εξεταστούν σοβαρά εναλλακτικές λύσεις
για τις κυκλοφοριακές ρυθµίσεις σε συνεργασία µε την Το-
πική Αυτοδιοίκηση και την κοινωνία των πολιτών», σελ. 11425 

ε) Προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων: 
i. µε θέµα: «Την κατάργηση της υποχρεωτικότητας διετούς

παραµονής των νεοδιόριστων εκπαιδευτικών στον τόπο διο-
ρισµού», σελ. 11428 

ii. µε θέµα: «Μείωση της ύλης στις τάξεις του Λυκείου»,
σελ. 11430 

στ) Προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτι-
κής: 

i. µε θέµα: «Αποµάκρυνση µονάδας αφαλάτωσης νήσου
Ηρακλειάς», σελ. 11432 

ii. µε θέµα: «Σε διακινδύνευση η επιβίωση των κατοίκων στα
ακριτικά Διαπόντια νησιά από την έλλειψη καυσίµων και πρό-
νοιας νόµιµης µεταφοράς αυτών», σελ. 11433 

ζ) Προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέ-
σεων, µε θέµα: «Είχε ζητήσει ως όφειλε το Υπουργείο Εργα-
σίας από την Εθνική Αρχή Διαφάνειας την διερεύνηση των
καταγγελλοµένων εδώ και καιρό για το" γηροκοµείο-κολα-
στήριο" στα Χανιά;», σελ. 11438 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση σχεδίων νόµων: 
i. Οι Υπουργοί Προστασίας του Πολίτη, Οικονοµικών, Ανά-

πτυξης και Επενδύσεων, Εθνικής  Άµυνας, Ναυτιλίας και Νη-
σιωτικής Πολιτικής, καθώς και ο Αναπληρωτής Υπουργός Οι-
κονοµικών κατέθεσαν στις 8.4.2022 σχέδιο νόµου: «Εναρ-
µόνιση της ελληνικής νοµοθεσίας µε την εκτελεστική Οδηγία
(Ε.Ε.) 2019/69 της Επιτροπής της 16ης Ιανουαρίου 2019 για
τη θέσπιση τεχνικών προδιαγραφών για τα όπλα συναγερµού
και σηµατοδοσίας δυνάµει της Οδηγίας 2021/555 του Ευρω-
παϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 24ης Μαρτίου
2021 σχετικά µε τον έλεγχο της απόκτησης και της κατοχής
όπλων (L115)», σελ. 11417 

ii. Οι Υπουργοί Εθνικής  Άµυνας, Οικονοµικών, Εξωτερικών,
Δικαιοσύνης, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, καθώς και
ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών κατέθεσαν στις
8.4.2022 σχέδιο νόµου: «Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόη-
σης µεταξύ του Υπουργείου  Άµυνας της Δηµοκρατίας της
Τουρκίας (ενεργώντας εκ µέρους της Κυβέρνησης της Δη-
µοκρατίας της Τουρκίας), του Υπουργείου Εθνικής  Άµυνας
της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Εθνικής
Άµυνας της Ρουµανίας σχετικά µε την ίδρυση, διοίκηση και
λειτουργία του Κέντρου Αριστείας Ναυτικής Ασφάλειας (Mar-
itime Security Center of Excellence Operational Memorandum
of Understanding)», σελ. 11417 

iii. Οι Υπουργοί Εθνικής  Άµυνας, Οικονοµικών, Ανάπτυξης
και Επενδύσεων, Εξωτερικών, Προστασίας του Πολίτη, Δι-
καιοσύνης, Επικρατείας, καθώς και οι Αναπληρωτές Υπουρ-
γοί Οικονοµικών και Εξωτερικών κατέθεσαν στις 8.4.2022
σχέδιο νόµου: «Κύρωση της Συµφωνίας Ασφαλείας µεταξύ
της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρ-
νησης του Βασιλείου της Νορβηγίας σχετικά µε την ασφά-
λεια για την ανταλλαγή και αµοιβαία προστασία διαβαθ-
µισµένων πληροφοριών», σελ. 11417 

iv. Οι Υπουργοί Εθνικής  Άµυνας, Οικονοµικών, Εξωτερι-
κών, Δικαιοσύνης, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής,
καθώς και ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών κατέθε-
σαν στις 8.4.2022 σχέδιο νόµου: «Κύρωση του Μνηµονίου
Κατανόησης µεταξύ του Υπουργείου  Άµυνας της Δηµοκρα-
τίας της Τουρκίας (ενεργώντας εκ µέρους της Κυβέρνησης
της Δηµοκρατίας της Τουρκίας), του Υπουργείου Εθνικής
Άµυνας της Ελληνικής Δηµοκρατίας, του Υπουργείου Εθνι-
κής  Άµυνας της Ρουµανίας καθώς και του Στρατηγείου του
Ανώτατου Συµµαχικού Διοικητή Μετασχηµατισµού σχετικά
µε τη λειτουργική σχέση που αφορά στο Κέντρο Αριστείας
Ναυτικής Ασφάλειας (Maritime Security Center of Excellence
Functional Memorandum of Understanding)», σελ. 11417 

2. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής: H Διαρκής
Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων καταθέτει την έκθεσή της
στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων «Δουλειές ξανά: Αναδιοργάνωση Δηµόσιας Υπη-
ρεσίας Απασχόλησης και ψηφιοποίηση των υπηρεσιών της,
αναβάθµιση δεξιοτήτων εργατικού δυναµικού και διάγνωσης
των αναγκών εργασίας και άλλες διατάξεις», σελ. 11423 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΑΒΔΕΛΑΣ Α. , σελ. 11430 – 11440
ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ. , σελ. 11417 - 11430

ΟΜΙΛΗΤΕΣ
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ΑΒΔΕΛΑΣ Α. , σελ. 11432, 11433, 11434, 
11435, 11438, 11439, 
11440

ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ Κ. , σελ. 11427
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ  Β. , σελ. 11417, 11418, 11439
ΣΑΚΟΡΑΦΑ  Σ. , σελ. 11417, 11418, 11419, 

11424, 11425, 11427, 
11428

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 11421, 11422
ΑΡΣΕΝΗΣ Κ. , σελ. 11419, 11420, 11425, 

11430, 11431
ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ Α. , σελ. 11433, 11434
ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ Α.  , σελ. 11435, 11436, 11437
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ.  , σελ. 11423, 11424
ΒΡΟΥΤΣΗΣ Ι. , σελ. 11432, 11433
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 11428, 11429
ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ Κ.  , σελ. 11426, 11427, 11428, 11439
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ  Β. , σελ. 11418, 11419, 11436, 11438
ΜΑΚΡΗ  Ζ.  , σελ. 11428, 11429, 11430, 11431
ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ Δ.  , σελ. 11438, 11439, 11440
ΜΠΟΥΜΠΑΣ Κ. , σελ. 11434, 11435
ΠΕΤΣΑΣ Σ.  , σελ. 11418, 11419
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ  Ι.  , σελ. 11432, 11433, 11434
ΠΛΕΥΡΗΣ Α. , σελ. 11419, 11420, 11421, 11422
ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ Π. , σελ. 11426, 11427, 11428
ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ Θ.  , σελ. 11425
ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ Ο. , σελ. 11423, 11424



Αθήνα, σήµερα στις 11 Απριλίου 2022, ηµέρα Δευτέρα και ώρα
15.09’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
της Η’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΣΟΦΙΑΣ ΣΑΚΟΡΑΦΑ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Πριν προχωρήσουµε στο προγραµµατισµένο για σήµερα δελτίο
επικαίρων ερωτήσεων, επιτρέψτε µου πρώτα να ανακοινώσω στο
Σώµα τα εξής:

Οι Υπουργοί Προστασίας του Πολίτη, Οικονοµικών, Ανάπτυξης
και Επενδύσεων, Εθνικής Άµυνας, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πο-
λιτικής, καθώς και ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών κατέ-
θεσαν στις 8-4-2022 σχέδιο νόµου: «Εναρµόνιση της ελληνικής
νοµοθεσίας µε την εκτελεστική Οδηγία (Ε.Ε.) 2019/69 της Επιτρο-
πής της 16ης Ιανουαρίου 2019 για τη θέσπιση τεχνικών προδιαγρα-
φών για τα όπλα συναγερµού και σηµατοδοσίας δυνάµει της
Οδηγίας 2021/555 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβου-
λίου της 24ης Μαρτίου 2021 σχετικά µε τον έλεγχο της απόκτησης
και της κατοχής όπλων (L115)».

Παραπέµφθηκε στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Επίσης, οι Υπουργοί Εθνικής Άµυνας, Οικονοµικών, Εξωτερικών,

Δικαιοσύνης, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, καθώς και ο
Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών κατέθεσαν στις 8-4-2022
σχέδιο νόµου: «Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης µεταξύ του
Υπουργείου Άµυνας της Δηµοκρατίας της Τουρκίας (ενεργώντας
εκ µέρους της Κυβέρνησης της Δηµοκρατίας της Τουρκίας), του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της Ρουµανίας σχετικά µε την
ίδρυση, διοίκηση και λειτουργία του Κέντρου Αριστείας Ναυτικής
Ασφάλειας (Maritime Security Center of Excellence Operational Me-
morandum of Understanding)».

Οι Υπουργοί Εθνικής Άµυνας, Οικονοµικών, Ανάπτυξης και
Επενδύσεων, Εξωτερικών, Προστασίας του Πολίτη, Δικαιοσύνης,
Επικρατείας, καθώς και οι Αναπληρωτές Υπουργοί Οικονοµικών
και Εξωτερικών κατέθεσαν στις 8-4-2022 σχέδιο νόµου: «Κύρωση
της Συµφωνίας Ασφαλείας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής
Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης του Βασιλείου της Νορβηγίας
σχετικά µε την ασφάλεια για την ανταλλαγή και αµοιβαία προστα-
σία διαβαθµισµένων πληροφοριών».

Οι Υπουργοί Εθνικής Άµυνας, Οικονοµικών, Εξωτερικών, Δικαιο-
σύνης, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, καθώς και ο Αναπλη-
ρωτής Υπουργός Οικονοµικών κατέθεσαν στις 8-4-2022 σχέδιο
νόµου: «Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης µεταξύ του Υπουρ-
γείου Άµυνας της Δηµοκρατίας της Τουρκίας (ενεργώντας εκ µέ-
ρους της Κυβέρνησης της Δηµοκρατίας της Τουρκίας), του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της Ελληνικής Δηµοκρατίας, του

Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της Ρουµανίας καθώς και του Στρα-
τηγείου του Ανώτατου Συµµαχικού Διοικητή Μετασχηµατισµού
σχετικά µε τη λειτουργική σχέση που αφορά στο Κέντρο Αριστείας
Ναυτικής Ασφάλειας (Maritime Security Center of Excellence Func-
tional Memorandum of Understanding)».

Παραπέµφθηκαν στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα ότι οι επίκαιρες ερωτήσεις
που θα συζητηθούν είναι οι κάτωθι:

Οι µε αριθµούς 606/4-4-2022 και 609/4-4-2022 επίκαιρες ερω-
τήσεις θα απαντηθούν από τον Υπουργό Υγείας κ. Αθανάσιο
Πλεύρη. 

Η µε αριθµό 595/31-3-2022 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί από
τον Υπουργό Εσωτερικών κ. Μαυρουδή Βορίδη.

Η µε αριθµό 3079/9-2-2022 ερώτηση κατ’ άρθρον 130, παρά-
γραφος 5, του Κανονισµού της Βουλής θα απαντηθεί από τον
Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών κ. Κωνσταντίνο Καραµανλή.

Η µε αριθµό 597/1-4-2022 επίκαιρη ερώτηση και η µε αριθµό
3468/139/22-2-2022 ερώτηση κατ’ άρθρον 130, παράγραφος 5,
του Κανονισµού της Βουλής που απευθύνονται προς τον ίδιο
Υπουργό, δεν θα απαντηθούν λόγω αναρµοδιότητας. 

Η µε αριθµό 591/29-3-2022 και 594/31-3-2022 επίκαιρες ερωτή-
σεις θα απαντηθούν από τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής κ. Πλακιωτάκη.

Η µε αριθµό 603/4-4-2022 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί από
τον Αναπληρωτή Υπουργό Οικονοµικών κ. Θεόδωρο Σκυλακάκη.

Η µε αριθµό 3468/139/22-2-2022 ερώτηση κατ’ άρθρον 130, πα-
ράγραφος 5, του Κανονισµού της Βουλής θα απαντηθεί από τον
Αναπληρωτή Υπουργό Εσωτερικών κ. Πέτσα.

Οι µε αριθµούς 590/28-3-2022 και 598/3-4-2022 επίκαιρες ερω-
τήσεις θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Οικονοµικών κ. Βεσυ-
ρόπουλο.

Οι µε αριθµούς 597/3-4-2022 και 604/4-4-2022 επίκαιρες ερω-
τήσεις θα απαντηθούν από την Υφυπουργό Παιδείας και Θρησκευ-
µάτων κ. Μακρή.

Τέλος, η µε αριθµό 3377/137/21-2-2022 επίκαιρη ερώτηση κατ’
άρθρον 130, παράγραφος 5, του Κανονισµού της Βουλής θα
απαντηθεί από την Υφυπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέ-
σεων κ. Δόµνα Μιχαηλίδου. 

Κατόπιν τούτων…
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον

λόγο.

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Γ’
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Παρακαλώ, κύριε συ-
νάδελφε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Πριν µπούµε στη συζήτηση, θα
ήθελα να διαµαρτυρηθώ για τη δήλωση του Υπουργείου Υποδο-
µών -δεν γνωρίζω αν το έπραξε ο Υπουργός ή άλλος- ότι είναι
αναρµόδιο το Υπουργείο Υποδοµών να µας πει για την κατά-
σταση δηµοσίων κτηρίων µετά τον σεισµό. 

Είναι το Υπουργείο που έχει την εποπτεία του τοµέα φυσικών
καταστροφών και η ερώτηση ουσιαστικά στο πρώτο σκέλος της
αφορά το Υπουργείο Υποδοµών. Δυστυχώς, εάν η αναρµοδιό-
τητα είναι και ανευθυνότητα, λυπάµαι πάρα πολύ.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Θα µεταφέρουµε τη

διαµαρτυρία σας, κύριε συνάδελφε.
Κατόπιν τούτου προχωρούµε στη συζήτηση της τρίτης µε

αριθµό 3468/139/22-2-2022 ερώτησης και αίτησης κατάθεσης εγ-
γράφων του κύκλου των αναφορών και ερωτήσεων του Βου-
λευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου
Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Τι µέλ-
λει γενέσθαι µε το κτήριο του 1ου Δηµοτικού Σχολείου και του Γυ-
µνασίου Αρκαλοχωρίου;».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσω-
τερικών κ. Πέτσας.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά για την πρω-
τολογία σας. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-
εδρε. 

Η ερώτηση αφορά την αποκατάσταση των σχολικών κτηρίων
που δεν έχει προχωρήσει η διαδικασία επισκευής ή αποκατάστα-
σής τους και αφορούν το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Αρκαλοχωρίου και
το Γυµνάσιο Αρκαλοχωρίου. 

Κύριε Υπουργέ, ο καταστροφικός σεισµός της 27ης Σεπτεµ-
βρίου 2021 στην Περιφερειακή Ενότητα Ηρακλείου έφερε µε-
γάλη καταστροφή σε υποδοµές, κτήρια και δεν γλίτωσαν και τα
σχολεία. Βεβαίως, οικονοµική και κοινωνική δραστηριότητα δεν
υπάρχει ουσιαστικά ακόµα.

Οι σεισµόπληκτοι όµως νιώθουν πλέον και ένα αίσθηµα αγα-
νάκτησης, γιατί υπάρχουν αργές γραφειοκρατικές διαδικασίες
και επτά µήνες περίπου µετά τον σεισµό η περιοχή συνεχίζει να
είναι σε µια κατάσταση πάρα πολύ δύσκολη. 

Δεν αφορά όµως µόνο τα ιδιωτικά κτήρια όπου υπάρχουν προ-
βλήµατα γραφειοκρατίας. Ο τοµέας φυσικών καταστροφών είναι
υποστελεχωµένος εκεί. Το τιµολόγιο είναι του 2011 και δεν υπάρ-
χει η δυνατότητα να επισκευαστούν µε τα χρήµατα που δίδονται. 

Έχουµε το πρόβληµα και µε τα δηµόσια κτήρια και δη µε τα
σχολεία. Για τα δύο συγκεκριµένα σχολεία που σας είπα, το
Υπουργείο Υποδοµών µε τις επιτροπές του τα έχει ελέγξει και τα
έχει κατατάξει σε κάποιες κατηγορίες. Από εκεί και πέρα, είναι
επτά µήνες και δεν έχουµε µάθει εάν έχει ανατεθεί η µελέτη και
από ποιον, εάν υπάρχει χρηµατοδότηση και από ποιον θα δοθεί,
εάν είναι δηλαδή από το συνολικό πακέτο για την αποκατάσταση
φυσικών καταστροφών που το Υπουργείο Οικονοµικών έχει
δώσει, εάν θα είναι από τις χρηµατοδοτήσεις του Υπουργείου
Εσωτερικών και µε ποιον τρόπο. 

Πραγµατικά οι µαθητές που κάνουν στα κοντέινερ µάθηµα
αγωνιούν, βλέποντας βέβαια και τους συµµαθητές τους -ιδιαί-
τερα οι µαθητές του δηµοτικού, του 2ου Δηµοτικού- που πήγαν
στο σχολείο, διαµαρτύρονται µε το δίκιο τους, γιατί δεν ξέρουν
τι θα γίνει και από τη νέα σχολική χρονιά µε το δικό τους σχολείο. 

Θα θέλαµε τις απαντήσεις σας και τις δεσµεύσεις σας, προ-
κειµένου να δροµολογηθεί η αποκατάσταση των δύο αυτών σχο-
λείων. 

Κατά σύµπτωση, έχω φοιτήσει και στα δύο, και στο Δηµοτικό
Αρκαλοχωρίου και στο Γυµνάσιο Αρκαλοχωρίου. Πραγµατικά δεν
κατανοώ γιατί επτά µήνες µετά δεν έχει τουλάχιστο καταρτιστεί
ο οδικός χάρτης τού τι θα γίνει και πώς θα γίνει.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε

συνάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Ευχαριστώ, κύριε Κεγκέρογλου, για την ερώτηση και φυσικά

την ιδιαίτερη ευαισθησία σας, καθώς έχετε φοιτήσει σε αυτά τα
σχολεία.

Είναι ένα θέµα το οποίο έχουµε συζητήσει στο πρόσφατο πα-
ρελθόν και µε ανάλογη ερώτηση του κ. Συντυχάκη από το Κοµ-
µουνιστικό Κόµµα Ελλάδας. Αντιλαµβάνοµαι το ενδιαφέρον όλων
των γονέων και φυσικά των µαθητών.

Δυστυχώς, όταν έχουµε έναν σεισµό, η συνέπεια αυτού ταλαι-
πωρεί για αρκετό χρονικό διάστηµα και ιδίως όταν δοκιµάζονται
υποδοµές, όπως οι σχολικές. 

Η οργανωµένη πολιτεία συνδράµει την τοπική αυτοδιοίκηση
στο επίπεδο αυτό, προκειµένου να έχουµε αποκατάσταση των
σχολικών υποδοµών και γενικά, έχουµε δείξει ως Κυβέρνηση ότι
στα θέµατα φυσικών καταστροφών δρούµε µε ταχύτητα τόσο
όσον αφορά την αποκατάσταση υποδοµών όσο και τη στεγα-
στική συνδροµή ή άλλη κοινωνική προστασία προς τους συµπο-
λίτες µας.

Όσον αφορά στο συγκεκριµένο θέµα, ο Δήµος Μινώα Πεδιά-
δας έχει χρηµατοδοτηθεί από το Υπουργείο Εσωτερικών µέχρι
στιγµής µε το ποσό των 2.060.000 ευρώ για την αποκατάσταση
των ζηµιών που άφησε ο σεισµός. Ανάλογη χρηµατοδότηση, φυ-
σικά, έχει δοθεί και σε άλλους δήµους της Κρήτης που επλήγη-
σαν από τον σεισµό.

Έπεται συνέχεια, φυσικά, γιατί δεν έχει αποκατασταθεί πλή-
ρως, όπως είπατε, κύριε Κεγκέρογλου και πολύ ορθά, το σύνολο
των ζηµιών και αναµένεται τις επόµενες ηµέρες να εκδοθεί η
συµπληρωµατική απόφαση για χρηµατοδότηση της τάξεως των
500.000 ευρώ στον συγκεκριµένο δήµο.

Δείχνουµε, επίσης, ότι δροµολογούµε µε αυτού του είδους τις
χρηµατοδοτήσεις την απαραίτητη στήριξη, πάντα στο πλαίσιο
των δηµοσιονοµικών δυνατοτήτων της χώρας, οι οποίες δοκιµά-
ζονται εν όψει βέβαια και των συνεπειών της ενεργειακής κρίσης.

Όσον αφορά στο 1ο Δηµοτικό Σχολείο και το Γυµνάσιο Αρκα-
λοχωρίου, η αρµοδιότητα για την επισκευή και τη συντήρηση φυ-
σικά, σύµφωνα µε το άρθρο 75 του ν.3463/2006, ανήκει στην
τοπική αυτοδιοίκηση.

Θα καταθέσω, όµως, στα Πρακτικά τις εκθέσεις του Πρωτο-
βάθµιου Μετασεισµικού Ελέγχου, που πραγµατοποίησαν οι «Κτι-
ριακές Υποδοµές Α.Ε.» στα σχολικά κτήρια για τα οποία
συζητάτε, καθώς και τις εκθέσεις των ελέγχων που διενεργήθη-
καν τον Φεβρουάριο από εξωτερικούς τεχνικούς συµβούλους
του δήµου. Φαίνεται εδώ ότι κάποια από τα κτήρια αυτά χρει-
άζονται επισκευές στις βλάβες που έχουν υποστεί -δεν θα µπω
στις τεχνικές λεπτοµέρειες. Θα δείτε τα τεχνικά δελτία- και δεν
έχουν κριθεί κατεδαφιστέα, ώστε να ανεγερθούν νέα, όπως ζητά
η δηµοτική αρχή.

Αναφέρω, όµως, ότι ο δήµος υπέβαλε στις υπηρεσίες του
Υπουργείου Εσωτερικών τεχνικό δελτίο για την εκπόνηση µελέ-
της στατικής επάρκειας των σχολικών κτηρίων. Είµαστε σε συ-
νεχή επικοινωνία µε τον δήµο και την ΚΤΥΠ για να δούµε αν
υπάρχει δυνατότητα επανελέγχου στα σχολεία αυτά, ώστε να
αποφασιστεί αν υπάρχει δυνατότητα πλήρους κατεδάφισης και
ανέγερσης νέων, αν είναι ασύµφορη η επιλογή της επισκευής
των βλαβών.

Τα κόστη, όπως αντιλαµβανόµαστε, για την ανέγερση δύο σχο-
λείων είναι µεγάλα. Είναι αρκετά εκατοµµύρια ευρώ. Εποµένως,
περιµένουµε την αρµόδια έκθεση τελικά για να δούµε αν πρέπει
να κατεδαφιστούν ή όχι. Ελπίζω το αµέσως επόµενο χρονικό διά-
στηµα, µετά και από την έκθεση αυτή, να µπορέσουµε να απο-
φανθούµε αν προχωρήσουµε στην αποκατάσταση ή στην
κατεδάφιση και ανέγερση νέων.

Αντιλαµβάνοµαι την ταλαιπωρία µαθητών, αλλά εµείς, ως
Υπουργείο Εσωτερικών, όσον αφορά στις δικές µας χρηµατοδο-
τήσεις, είχαµε δράσει έγκαιρα. Το ότι υπάρχει διαφορετική εκτί-
µηση µεταξύ της δηµοτικής αρχής και τις «Κτιριακές Υποδοµές
Α.Ε.», αυτό είναι ένα θέµα που πρέπει να αντιµετωπίσουµε τώρα.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών κ.

Στυλιανός Πέτσας καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθεί-
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σες εκθέσεις, οι οποίες βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε Υπουργέ.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, ευχαριστούµε, κατ’ αρχάς, για τα στοιχεία. Θα

θέλαµε και τα στοιχεία του Υπουργείου Υποδοµών, που έκανε
τους επιτόπιους ελέγχους µε τα κλιµάκια. Μας αγνόησε ο Υπουρ-
γός.

Έρχοµαι, όµως, στην ουσία. Είναι επτά µήνες. Εάν στους επτά
µήνες δεν έχουµε αποφασίσει εάν επισκευάζονται και πώς, εάν
ανακατασκευάζονται και πώς ή αν πρέπει να κατεδαφιστούν,
τότε πραγµατικά είναι µεγάλο το πρόβληµα, είναι πολύ µεγάλο
το πρόβληµα.

Έχουν, όπως είπατε, ελέγξει τα κτήρια και οι ΚΤΥΠ -και οι «Κτι-
ριακές Υποδοµές Α.Ε»- και όπως σας είπα και το Υπουργείο Υπο-
δοµών διά των ιδιωτικών κλιµακίων που έλεγξαν και αυτά.
Εποµένως, υπάρχει συµπέρασµα και να σας το πω ποιο είναι το
συµπέρασµα.

Το δηµοτικό σχολείο είναι δύο κτήρια. Είναι το παλαιό πετρό-
κτιστο κτήριο, το οποίο κρίθηκε κατηγορίας «Ε», ακατάλληλο, για
κατεδάφιση. Δεν υπάρχει εδώ να δούµε τι είναι. Είναι κατηγορίας
«Ε», ακατάλληλο.

Το δεύτερο κτήριο κρίθηκε, ενώ έχει εκτεταµένες βλάβες, ότι
επισκευάζεται. Αυτό συζητείται, αλλά πρέπει να προχωρήσουν.
Οι τεχνικοί, οι επιστήµονες, οι αρµόδιοι πρέπει να καταλήξουν.

Πάµε τώρα για το γυµνάσιο. Το γυµνάσιο, επίσης, είναι δύο
κτήρια. Το ένα είναι το γυµναστήριο, το οποίο είναι επισκευά-
σιµο. Πάµε στο κτήριο που είναι οι αίθουσες διδασκαλίας. Ως
προς το κτήριο που είναι οι αίθουσες διδασκαλίας, είναι πετρό-
κτιστο το ισόγειο του 1961, 1962, 1963, αυτής της περιόδου,
πάνω στο οποίο έγινε αναδοµή πολλά χρόνια µετά.

Έχει κριθεί ελαφριάς κατηγορίας «Δ», δηλαδή µε ζηµιές στον
φέροντα οργανισµό. Δεν υπάρχει περίπτωση αυτό το κτήριο να
µπορεί να επισκευαστεί µε λιγότερα χρήµατα απ’ ό,τι θα κατα-
σκευαστεί καινούργιο. Δεν υπάρχει περίπτωση. Εάν µας ακούει
τώρα ένας µηχανικός, το γνωρίζει αυτό το απλό πράγµα που
λέω. 

Ζητήθηκε από τον δήµο -δεν ξέρω από ποιο Υπουργείο- να
κάνει τεχνικό δελτίο, για να κάνουµε µελέτη και να δούµε εάν
αυτό το κτήριο µπορεί να επισκευαστεί. Φαντάζεστε τώρα, υπάρ-
χουν οι εκθέσεις της ΚΤΥΠ, οι εκθέσεις του Υπουργείου Υποδο-
µών, θα δώσουµε και σε έναν ανεξάρτητο µελετητή ιδιώτη να
κάνει µια µελέτη, για να δούµε αν µπορεί να γίνει. Δεν µπορούν
να κάνουν οι δηµόσιες υπηρεσίες αυτή την εκτίµηση; Εάν µεν
είναι επισκευάσιµο, να προχωρήσουµε απευθείας στη µελέτη επι-
σκευής. Εάν δεν είναι επισκευάσιµο, να προχωρήσουµε στην κα-
τεδάφιση και στη µελέτη κατασκευής νέου κτηρίου. Για ποιον
λόγο να γίνει µελέτη από ιδιώτη, για να εκτιµήσουµε αυτά που
λένε οι δηµόσιες υπηρεσίες για ένα δηµόσιο κτήριο; Είναι πράγ-
µατα τα οποία πρέπει να τα δείτε από κοντά. 

Εγώ εκτιµώ τη δουλειά σας -και προσωπικά, το γνωρίζετε
πάρα πολύ καλά- αλλά θα ήθελα να δείτε το θέµα εκ του σύνεγ-
γυς, γιατί κάπου νοµίζω ότι έχουµε χάσει τη µπάλα. Επτά µήνες
µετά, σας ξαναλέω. Δεν γίνεται αυτό το πράγµα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Πράγµατι, θέλω να µείνω στην ουσία και όχι σε τεχνικές λε-

πτοµέρειες, γι’ αυτό κατέθεσα τα τεχνικά δελτία. Πάντως, σύµ-
φωνα µε τις εισηγήσεις των υπηρεσιών του Υπουργείου
Εσωτερικών και σύµφωνα µε αυτά που προκύπτουν από την
ΚΤΥΠ, κατεδαφιστέα είναι τα κτήρια που χαρακτηρίζονται µε τον
βαθµό «ΣΤ» και όχι µε χαµηλότερο και γι’ αυτό τον λόγο υπάρχει
αυτή η διχογνωµία. 

Αντιλαµβάνοµαι -και µπαίνω κατευθείαν στην ουσία του θέµα-

τος- ότι ο δήµος θα επιθυµούσε να κατεδαφιστούν τα κτήρια και
να ανεγερθούν νέα. Αυτό, όµως, δεν προκύπτει µέχρι στιγµής
από τις τεχνικές εκθέσεις της ΚΤΥΠ και των εξωτερικών συµβού-
λων και γι’ αυτό αυτή η µελέτη που υπεβλήθη -και δεν έχει πάρα
πολύ καιρό που υπεβλήθη- προβλέπει να δούµε τη στατική επάρ-
κεια, αν µπορεί και αν συµφέρει να ανεγερθούν νέα. Και η µελέτη
αυτή που έχει υποβληθεί έχει ένα πολύ σηµαντικό κόστος.

Εγώ για αυτό που δεσµεύοµαι, κύριε Κεγκέρογλου, είναι πραγ-
µατικά να το δω άµεσα και να προχωρήσει άµεσα οποιαδήποτε
λύση δοθεί, είτε η επισκευή είτε ανέγερση νέων. Το ποσό της µε-
λέτης είναι αρκετά µεγάλο, πλησιάζει το µισό εκατοµµύριο ευρώ
και, όπως αντιλαµβανόµαστε, δεν µπορούµε να δίνουµε τα χρή-
µατα των φορολογουµένων χωρίς να έχουµε ένα ξεκάθαρο σχέ-
διο µιας εισήγησης για το αν πρέπει κάτι να γίνει. 

Είµαι σίγουρος, όµως, ότι στις επόµενες εβδοµάδες θα είµαι
σε θέση να σας πω ακριβώς τι θα γίνει. Πράγµατι, οι επτά µήνες
είναι ένα µεγάλο χρονικό διάστηµα και δεν δικαιολογείται καµµία
άλλη καθυστέρηση. 

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ. 
Προχωρούµε στην έβδοµη µε αριθµό 606/4-4-2022 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα
Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς τον
Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Επείγουσα ανάγκη ενίσχυσης των Το-
πικών Μονάδων Υγείας (ΤΟΜΥ) Πετρούπολης». 

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός Υγείας κ. Πλεύρης. 
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά, σας παρα-

καλώ. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, αν επισκεφθείτε τα ΤΟΜΥ Πετρούπολης, θα

δείτε αυτές τις τοπικές µονάδες υγείας να έχουν λειτουργήσει
πολύ καλά και ξαφνικά, µε το που ξεκινάει το εµβολιαστικό πρό-
γραµµα, να αποδιαλύονται. 

Αυτή τη στιγµή έχουµε µια κατάσταση όπου στην µεν 1η ΤΟΜΥ
Πετρούπολης έχουµε µόνο µία παθολόγο όλη και όλη, που εξυ-
πηρετεί και τα ραντεβού της γενικού γιατρού και τις αρµοδιότη-
τές της -καθώς εκείνη έχει µετακινηθεί στο Κέντρο Υγείας Αγίων
Αναργύρων- και όλα τα έκτακτα της 2ης ΤΟΜΥ Πετρούπολης που
έχει µόνο και µόνο µία παιδίατρο πλέον. Η κατάσταση είναι τρα-
γελαφική. 

Όταν ήµουν εκεί πέρα, λόγω επιπλέον µετακινήσεων, έβλεπα
το διοικητικό προσωπικό να παίρνει τηλέφωνο τους πολίτες και
να ακυρώνει ραντεβού, γιατί δεν µπορούν πλέον να εξυπηρετή-
σουν. Αυτές οι δύο ΤΟΜΥ λειτουργούσαν πολύ καλά πριν. Το µε-
γάλο πρόβληµα είναι ότι υπήρξε µια προκήρυξη θέσεων για τις
ΤΟΜΥ για οκτώ γιατρούς, η οποία ποτέ δεν ολοκληρώθηκε, ενώ
υπήρχε µεγάλο ενδιαφέρον. Ποτέ δεν βγήκαν τα αποτελέσµατα. 

Τώρα εσείς ανακοινώνετε ξανά άλλη επιτροπή η οποία θα εξε-
τάσει τους υποψηφίους της προκήρυξης. Δεν µας εξηγήσατε για
ποιον λόγο δεν µπόρεσε να ολοκληρώσει το έργο της η προ-
ηγούµενη επιτροπή. 

Θα το ολοκληρώσει αυτή η επιτροπή, κύριε Υπουργέ, ή και
αυτές οι θέσεις θα µείνουν «στον αέρα»; Έχουµε γιατρούς και
είναι σαν να τους διώχνετε από το ΕΣΥ. Κάνετε προκηρύξεις και
δεν είναι µόνο στις ΤΟΜΥ Πετρούπολης, είναι και αλλού. Τα
έχουµε συζητήσει και για την «Αγία Σοφία», εάν θυµάστε. Είναι
προκηρύξεις τις οποίες ποτέ δεν ολοκληρώνετε γιατί δεν βγά-
ζετε τα αποτελέσµατα, όπως θα οφείλατε βάσει του νόµου. Τους
δηµιουργείτε ένα περιβάλλον εντελώς µεγάλης ανασφάλειας και
στρέφετε τελικά τους γιατρούς ή στον ιδιωτικό τοµέα ή στο εξω-
τερικό.

Σας καλούµε να δεσµευθείτε για το τι ακριβώς θα κάνετε µε
τις δύο ΤΟΜΥ Πετρούπολης και πώς θα αποκατασταθεί η λει-
τουργία τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Αρσένη,

αναφέρεστε στην προκήρυξη η οποία είχε εκδοθεί στις 19-3-
2021. Σε όλο αυτό το διάστηµα ολοκληρώθηκε η πρώτη διαδικα-
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σία που είχε να κάνει µε γιατρούς και νοσηλευτές τον Φεβρουά-
ριο του τρέχοντος έτους και παράλληλα είναι η διαδικασία αυτήν
τη στιγµή και για το διοικητικό προσωπικό, καθώς έπρεπε βάσει
της προκήρυξης να γίνουν συνολικά όλες οι διαδικασίες για την
πρόσληψη στις συγκεκριµένες θέσεις. 

Υπήρχε µία επιτροπή αξιολόγησης. Με απόφασή µας αυτή τη
στιγµή είναι τέσσερις οι επιτροπές αξιολόγησης, ακριβώς για να
ολοκληρωθεί όσο το δυνατόν γρηγορότερα η τελική κατάταξη. 

Το χρονοδιάγραµµα είναι συγκεκριµένο. Έως τις 30-6-2022 θα
έχουµε την ανάρτηση των πινάκων κατάρτισης και προσωρινών
πινάκων προσληπτέων και απορριπτέων και µέχρι τις 31-8-2022
θα υπάρξει η ανάρτηση των οριστικών πινάκων προσληπτέων και
απορριπτέων, µε σκοπό επιπλέον -γιατί είναι µέσα και στις επι-
θυµίες που έχουµε, αλλά και στις υποχρεώσεις µας- έως τέλη
Σεπτεµβρίου να τεθούν σε λειτουργία άλλες εξήντα ΤΟΜΥ από
αυτές που υπάρχουν. 

Ειδικά για τα στοιχεία που µου ζητάτε, στην πρώτη ΤΟΜΥ Πε-
τρούπολης οι αναλογίες είναι 2 ΤΕ επισκέπτριες υγείας, 2 ΠΕ νο-
σηλεύτριες, 1 ΠΕ κοινωνική λειτουργός και 2 ΠΕ διοικητικοί, εκ
των οποίων ο ένας βρίσκεται µακροχρόνια σε αναρρωτική άδεια
και µία ιατρός ειδικότητας γενικής ιατρικής, η οποία είναι µετα-
κινηµένη από το Κέντρο Υγείας Αγίων Αναργύρων. 

Για τη δεύτερη ΤΟΜΥ έχουµε 2 επισκέπτες υγείας, 2 ΠΕ νο-
σηλεύτριες, 1 ΠΕ κοινωνική λειτουργό, 1 ιατρό ειδικότητας παι-
διατρικής και 2 ΠΕ διοικητικούς. Για όποιες δυσλειτουργίες
υπήρξαν αναφορικώς µε τις ανάγκες COVID έγινε η διαδικασία
της µεταφοράς για την κάλυψη των θέσεων. 

Στο νοµοσχέδιο, µάλιστα, το οποίο έχει κατατεθεί για την πρω-
τοβάθµια περίθαλψη και βρίσκεται στη διαβούλευση, είναι σαφής
η βούλησή µας να υπάρξει συνολική ενίσχυση των δοµών της
πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας. Είχαµε την προκήρυξη των
συγκεκριµένων θέσεων. Οφείλω να σας πω -και θα το γνωρίζετε
κιόλας- ότι είναι θέσεις συγκεκριµένου χρονικού διαστήµατος,
δεδοµένου ότι αυτό που είχε διασφαλιστεί από την προηγούµενη
κυβέρνηση δεν ήταν η µακρόχρονη λειτουργία των ΤΟΜΥ, αλλά
η λειτουργία τους µέχρι τις 31-12-2023, οπότε και το συγκεκρι-
µένο πρόγραµµα, που είναι χρηµατοδότηση µέσω ΕΣΠΑ, ολο-
κληρώνεται.

Εµείς αντιθέτως και µε το νοµοσχέδιο που έχουµε φέρει δια-
σφαλίζουµε την περαιτέρω λειτουργία όλων αυτών των δοµών
σε µία ενοποιηµένη βάση. Παράλληλα δίνουµε όχι απλώς τη δυ-
νατότητα, αλλά θα είναι και µέσα στο πλαίσιο των υποχρεώσεων
που θα υπάρξουν στους ιατρούς οι οποίοι θα µπουν στο καθε-
στώς του προσωπικού ιατρού, αλλά παράλληλα θα είναι µέσα
στις αρµοδιότητες τους να έχουν και υπηρεσίες εφηµεριών στις
µονάδες πρωτοβάθµιας υγείας φροντίδας και στα ΤΟΜΥ. 

Με αυτόν, λοιπόν, τον τρόπο, πέρα από την ολοκλήρωση της
προκήρυξης, που σας έδωσα σαφές χρονοδιάγραµµα το οποίο
θα τηρηθεί απαρέγκλιτα και είναι η ολοκλήρωση των οριστικών
πινάκων µέχρι τις 31-8-2022 και η λειτουργία εντός τους έτους
και των εποµένων δοµών οι οποίες υπάρχουν, παράλληλα µε το
µέτρο το οποίο ρυθµίζουµε στο νέο νοµοσχέδιο της πρωτοβάθ-
µιας φροντίδας υγείας, θα διασφαλίσουµε την παρουσία παρα-
πάνω ιατρών σε όλες τις µονάδες πρωτοβάθµιας φροντίδας
υγείας και παράλληλα -θα µιλήσω στη δευτερολογία µου γι’
αυτό- και τη δυνατότητα να υπάρξει και απευθείας συνεργασία
αυτών των δοµών των κέντρων υγείας µε ιδιωτικές δοµές για την
κάλυψη αναγκών όπου είναι απαραίτητο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, δεν µας έχετε εξηγήσει αυτή η προκήρυξη για

ποιον λόγο δεν προχώρησε. Δηλαδή, είπατε ότι έγινε τον Μάρτιο
του 2021, πέρασαν από τότε δεκατρείς µήνες, για ποιους λόγους
µέσα σε δεκατρείς µήνες, παράνοµα από ό,τι προβλέπει ο νόµος,
δεν ανακοινώθηκαν τα αποτελέσµατα; Ποιο ήταν το πρόβληµα;
Ποια είναι η εγγύηση ότι τώρα θα τα ανακοινώσετε;

Δεν έχετε πολύ καλά στοιχεία για τις ΤΟΜΥ. Στην 1η ΤΟΜΥ, θα
επαναλάβω, υπάρχει µόνο µια παθολόγος. Η γενική γιατρός έχει
µετακινηθεί στο Κέντρο Υγείας Αγίων Αναργύρων. Από τις δύο

νοσηλεύτριες η µία έχει πάει στους Αγίους Αναργύρους. Από τις
δύο επισκέπτριες υγείας η µία έχει πάει στους Αγίους Αναργύ-
ρους. Υπάρχει µια κοινωνική λειτουργός και δύο διοικητικοί
υπάλληλοι. Από γιατρούς, δηλαδή, υπάρχει µια παθολόγος. Στη
2η ΤΟΜΥ δεν υπάρχει καν παθολόγος. Υπάρχει µόνο µία παιδία-
τρος. Το καταλαβαίνετε; Και αντίστοιχα πάλι είναι αποδεκατισµέ-
νοι οι υπόλοιποι.

Θέλω να καταλάβουµε λίγο τι θα γίνουν οι άνθρωποι που αυτή
τη στιγµή εργάζονται στις ΤΟΜΥ. Έβγαλε µια απόφαση η ΥΠΕ
ότι παρατείνονται οι συµβάσεις τους και ότι θα ανανεωθούν στην
ουσία το τέλος του 2024. Μετά τι θα γίνει; Κατ’ αρχάς θα έχουµε
τους ίδιους εργαζόµενους; Θα προσλάβετε καινούργιους; Θα
ανανεωθούν αυτές οι συµβάσεις; Ποια είναι τα σχέδιά σας για
τους εργαζόµενους στις ΤΟΜΥ; Μας είπατε τώρα για τους ιδιώ-
τες γιατρούς ότι θα απασχολείτε και ιδιώτες γιατρούς για να κα-
λύπτουν τις ανάγκες των ΤΟΜΥ. Αυτοί, όµως, που είναι ήδη εκεί
πέρα; Τι θα γίνει µε αυτούς τους εργαζόµενους;

Εν τω µεταξύ δεν είναι ξεκάθαρο τι ακριβώς σχεδιάζετε να κά-
νετε µακροχρόνια για τις ΤΟΜΥ. Λέτε ότι θα τις εντάξετε υπό τη
διοίκηση των κέντρων υγείας. Μα αυτό συµβαίνει ήδη. Ήδη είναι
στην ουσία ένας οργανισµός, στην πράξη. Ποιο θα είναι το κα-
θεστώς εργαζοµένων; Θα συνεχίσουµε να έχουµε ΤΟΜΥ µε µια
παιδίατρο µόνο; Όσο άξια και αν είναι αυτή η γυναίκα, η γιατρός,
η επιστήµονας, τι µπορεί να κάνει απέναντι στα παθολογικά πε-
ριστατικά ή στα άλλα περιστατικά υγείας;

Το ερώτηµα είναι -και θα το επαναφέρω για το γενικότερο
ερώτηµα, το πολιτικό- το εξής: Αυτή τη στιγµή κάνετε προκηρύ-
ξεις τις οποίες ποτέ δεν προχωράτε. Αφήνετε τις δοµές υγείας -
είτε είναι οι ΤΟΜΥ, είτε είναι κέντρα υγείας, είτε είναι
νοσοκοµεία- ακραία υποστελεχωµένες. Οι άνθρωποι που µένουν
πραγµατικά σαν ήρωες αντιµετωπίζουν τις συνθήκες εργασίας
και τελικά αποθαρρύνετε όλους τους νέους γιατρούς από το να
µείνουν στο δηµόσιο σύστηµα. Είναι σκόπιµο αυτό ή τυχαίο; Ει-
λικρινά ρωτάω. Γιατί είναι προφανές ότι σε αυτές τις συνθήκες
θα τρέξει ή στον ιδιωτικό τοµέα ή στο εξωτερικό κάθε νέος για-
τρός, κύριε Υπουργέ.

Πραγµατικά θέλουµε να καταλάβουµε αν θέλετε να ενισχύσετε
αυτές τις δοµές, αν θα τιµήσετε τους εργαζόµενους που δίνουν
τον ηρωικό αγώνα και τι θα κάνετε όσον αφορά την προστασία
του να είσαι γιατρός στο δηµόσιο σήµερα, µε την ελκυστικότητα,
γιατί αυτό φαίνεται να είναι το πρώτο πλήγµα πέρα από τους πο-
λίτες και την υγεία τους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Σε αυτά τα οποία

λέτε ακριβώς φιλοδοξεί το νοµοσχέδιο το οποίο έχει βγει σε δια-
βούλευση να δώσει απαντήσεις. Οι απαντήσεις θα είναι ειλικρι-
νείς. Δεν θα είναι απαντήσεις όπως αυτές τις οποίες βλέπουµε
και αντιµετωπίζουµε.

Μου λέτε για τις προσλήψεις στις ΤΟΜΥ. Μα, η προηγούµενη
κυβέρνηση που το έκανε αυτό το σχέδιο, το έκανε µε συγκεκρι-
µένη χρονική διάρκεια και λεφτά από ΕΣΠΑ. Άρα εκ των πραγ-
µάτων έκανε µια θνησιγενή διαδικασία. Διότι όταν διασφαλίζεις
χρήµατα για όσο διαρκεί ένα ΕΣΠΑ, εάν θες να είσαι µια σοβαρή
κυβέρνηση θα πρέπει αντίστοιχα να δεις αυτές οι δοµές πώς θα
στελεχωθούν σε µια µακροχρόνια κατάσταση. Διότι είναι πάρα
πολύ εύκολο να βγάζουµε προκηρύξεις µέσω ΕΣΠΑ και τελικά
όταν θα έρχεται η ώρα να πεις «τι θα γίνει αυτός ο κόσµος εκεί
πέρα», «ποιος είναι ο µακροχρόνιος σχεδιασµός».

Εµείς ερχόµαστε εδώ πέρα και κάνουµε ένα νοµοσχέδιο το
οποίο βλέπει ολιστικά και από την πλευρά και µε τα µάτια του πο-
λίτη και του ασθενή συνολικά την υγεία, ξεκινώντας από τις προ-
ληπτικές εξετάσεις. Ήδη τώρα έχει βγει το πρώτο σχέδιο, διότι
θέλουµε να κάνουµε προληπτικές εξετάσεις σε όλον τον πληθυ-
σµό, προκειµένου να δούµε την επιδηµιολογική εικόνα.

Πηγαίνει στην πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας. Ερχόµαστε και
λέµε ότι σε όλο αυτό το πλαίσιο θα υπάρχουν δοµές οι οποίες
θα ενοποιηθούν. Προφανώς αυτές οι θέσεις στην πορεία θα πρέ-
πει να προκηρυχθούν ή να καλυφθούν διότι δεν µπορούν να βρί-
σκονται σε ΕΣΠΑ µετά τις 31-12-2023. Άρα σε όλο αυτό το
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χρονικό διάστηµα θα πρέπει να έχει γίνει σχεδιασµός για την κά-
λυψη των συγκεκριµένων θέσεων. Η όποια καθυστέρηση µε τις
προκηρύξεις έχει να κάνει µε το ότι το σύνολο αυτού του προ-
σωπικού χρησιµοποιούνταν όλο αυτό το διάστηµα για την κά-
λυψη των αυξηµένων αναγκών που είχε το Εθνικό Σύστηµα
Υγείας. 

Ερχόµαστε και λέµε κάτι µε το οποίο γνωρίζω ότι διαφωνείτε
ιδεολογικά. Ότι, δηλαδή, αντίστοιχα δίνουµε τη δυνατότητα σε
όλες τις δηµόσιες δοµές της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας
να βρίσκονται σε στενή συνεργασία µε τις ιδιωτικές δοµές, εκεί
που υπάρχουν, για να µπορούν να καλύψουν τα όποια κενά χωρίς
να χρειάζεται να επιβαρύνεται ο πολίτης µε κανένα κόστος. Αν-
τίστοιχα ενισχύουµε τον ρόλο του προσωπικού ιατρού που ήταν
κάτι το οποίο είχε αποτύχει από το 2014. Η τελευταία µεταρρύθ-
µιση του ΣΥΡΙΖΑ το µόνο που κατάφερε ήταν οι χίλιοι εννιακόσιοι
οικογενειακοί γιατροί που υπήρχαν να γίνουν οκτακόσιοι πενήντα
και να έχουµε ένα συγκεκριµένο µισθολόγιο το οποίο δεν ακο-
λουθεί τους ασθενείς που έχει. Εµείς θέλουµε να βάλουµε τον
προσωπικό γιατρό για όλους τους πολίτες. Μέσα σε όλο αυτό το
πλαίσιο πηγαίνουµε πια στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας όπου παράλ-
ληλα µε τα κίνητρα τα οποία θα δοθούν στους γιατρούς, τα οποία
επεξεργάζεται η Αναπληρώτρια Υπουργός, η κ. Μίνα Γκάγκα,
βγαίνουν οι προκηρύξεις τεσσάρων χιλιάδων θέσεων για νοση-
λευτές, επτακόσιες για γιατρούς και εννιακόσιες δέκα για λοιπό
προσωπικό. 

Ήδη αυτή τη στιγµή σε όλες αυτές τις προκηρύξεις που έχουν
βγει τα δυόµισι τελευταία χρόνια έχουµε κάλυψη θέσεων πολύ
περισσότερο από ό,τι ήταν όλα τα προηγούµενα πέντε χρόνια.
Και µέσα σε όλο αυτό το πλαίσιο έχει ενισχυθεί και µε επικουρι-
κούς γιατρούς. Το Εθνικό Σύστηµα Υγείας έχει ενισχυθεί µε δώ-
δεκα χιλιάδες ιατρικό, νοσηλευτικό και λοιπό προσωπικό.
Δίνουµε µια δυνατότητα αυξηµένης µοριοδότησης σ’ αυτό το
προσωπικό το οποίο βρέθηκε στις δύσκολες στιγµές µέσα στον
COVID ενώ παράλληλα κάνουµε και άλλες τοµές. 

Είναι βέβαιο ότι θα διαφωνήσετε και θα γίνει η κουβέντα όταν
θα έρθει εδώ στο πλαίσιο του Εθνικού Συστήµατος Υγείας. Έχει
να κάνει µε τη δυνατότητα αυτοί οι γιατροί να λειτουργούν απο-
γευµατινά χειρουργεία και να µπορούν να λειτουργούν και µε
όρους ιδιωτικού τοµέα όχι σε βάρος του ασθενούς αλλά µε τη
δυνατότητα να υπάρχει µια εναλλακτική επιλογή στον ασθενή.
Βλέπουµε συνολικά την υγεία σε ένα πλαίσιο ολόκληρο διασφα-
λίζοντας παράλληλα και 1,5 δισεκατοµµύριο ευρώ από το Ταµείο
Ανάκαµψης. Τα µισά από αυτά τα χρήµατα θα πέσουν σε κτιρια-
κές υποδοµές και σε υποδοµές υλικοτεχνικού εξοπλισµού των
νοσοκοµείων του ΕΣΥ. Είναι ογδόντα νοσοκοµεία, εξήντα οκτώ
νοσοκοµεία για ενεργειακή αναβάθµιση και εκατόν πενήντα επτά
δοµές πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας κέντρων υγείας. Παράλ-
ληλα γίνονται και οι µεταρρυθµίσεις που έχουν να κάνουν µε τον
ψηφιακό φάκελο αλλά και το σκέλος των προληπτικών εξετά-
σεων. 

Συνεπώς συνολικά το σχέδιό µας είναι η ενίσχυση του δηµό-
σιου συστήµατος υγείας και φυσικά και η συνεργασία του µε τις
ιδιωτικές δοµές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Υπουργέ.

Θα συζητηθεί τώρα η όγδοη µε αριθµό 609/4-4-2022 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Αχαΐας του Συνασπι-
σµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αθανασίας (Σίας) Αναγνωστο-
πούλου προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Επείγουσα
στελέχωση του Αναισθησιολογικού Τµήµατος του Γενικού Νοσο-
κοµείου Παίδων Πατρών «Καραµανδάνειο»». 

Στην ερώτηση αυτή, επίσης, θα απαντήσει ο Υπουργός Υγείας,
κ. Πλεύρης. 

Έχετε τον λόγο, κυρία Αναγνωστοπούλου, για δυο λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, το Νοσοκοµείο «Καραµανδάνειο» της Πάτρας

είναι ένα ιστορικό νοσοκοµείο και το µοναδικό αµιγώς παιδια-
τρικό νοσοκοµείο όχι µόνο της Πάτρας ή της Αχαΐας αλλά όλης
της νοτιοδυτικής Ελλάδας. Ελλείψεις σοβαρές στο νοσηλευτικό
προσωπικό κάνουν το νοσοκοµείο να λειτουργεί πραγµατικά

οριακά. Όµως εκεί που υπάρχει τεράστιο πρόβληµα είναι στο
αναισθησιολογικό τµήµα. Οι τρεις από τις τέσσερις οργανικές
θέσεις θα πάψουν να στελεχώνονται αφού οι άνθρωποι βγήκαν
ή βγαίνουν σε σύνταξη. 

Το ακόµα όµως πιο δραµατικό, κύριε Υπουργέ, είναι ότι τις τε-
λευταίες µέρες, στις 7 Απριλίου, είχαµε την παραίτηση της επι-
µελήτριας Β’ του αναισθησιολογικού τµήµατος, όπου σε αυτή
την παραίτηση διατυπώνει όλες τις ελλείψεις και όλη την οριακή
κατάσταση στην οποία λειτουργεί το «Καραµανδάνειο» Νοσοκο-
µείο. Οι άπειρες εφηµερίες που δεν επιτρέπουν ούτε µία ανα-
πνοή µιας ηµέρας, κυρίως στους αναισθησιολόγους, δείχνουν
σε ποια κατάσταση βρίσκεται το νοσοκοµείο. 

Κύριε Υπουργέ, τόσο η διοίκηση του νοσοκοµείου όσο και οι
Βουλευτές Αχαΐας του ΣΥΡΙΖΑ, έχουµε προχωρήσει σε αιτήµατα.
Η διοίκηση του νοσοκοµείου προχώρησε σε αιτήµατα τον Αύγου-
στο, τον Νοέµβριο του 2021, τώρα στις 22 Μαρτίου του 2022, ζη-
τώντας την άµεση προκήρυξη των θέσεων αναισθησιολογίας του
νοσοκοµείου. Δεν το έχετε κάνει. Και σας ρωτώ σήµερα και πρέ-
πει να είναι δέσµευση αυτή -γιατί όπως καταλαβαίνετε ένα νοσο-
κοµείο στο οποίο χειρουργούνται περί τα χίλια οχτακόσια παιδιά
τον χρόνο από όλη τη νοτιοδυτική Ελλάδα και είναι το µόνο αµι-
γώς παιδιατρικό νοσοκοµείο σε όλη αυτή την ευρύτατη περιοχή-
, αν θα προκηρυχτούν άµεσα οι θέσεις. Διαφορετικά το
νοσοκοµείο, ο χειρουργικός του τοµέας, όπως καταλαβαίνετε
δεν µπορεί να λειτουργήσει. 

Ζητάµε λοιπόν την άµεση προκήρυξη των θέσεων και στοχευ-
µένα κίνητρα στους γιατρούς για να µπορέσουν να καλυφθούν
αυτές οι θέσεις και να µην βγουν άγονες.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κυρία

συνάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ευχαριστώ πολύ.
Κυρία Αναγνωστοπούλου, επί τη ευκαιρία µου δίνεται η δυνα-

τότητα να σας ευχηθώ και τα περαστικά, καθώς και την επάνοδο
στα καθήκοντά σας. 

Το συγκεκριµένο θέµα απασχολεί πάρα πολύ έντονα το
Υπουργείο και έχει να κάνει ειδικά µε το θέµα των αναισθησιο-
λόγων, καθώς παρουσιάζονται δύο βασικά προβλήµατα συνολικά
στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Το ένα πρόβληµα αναφορικά µε
συγκεκριµένες θέσεις και ειδικότητες, οι οποίες δεν βρίσκονται
πάρα πολύ εύκολα αυτή τη στιγµή στην ελληνική επικράτεια και
αυτό έχει να κάνει κυρίως µε τους αναισθησιολόγους, καθώς επί-
σης και µε µία απροθυµία που υπάρχει ειδικά σε ορισµένα σηµεία
να υπάρξει προσέλκυση γιατρών στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας,
ακόµα και σε ειδικότητες οι οποίες υπάρχουν σε πληθώρα στην
ελληνική επικράτεια.

Εσείς θίγετε ένα από τα βασικά θέµατα που έχει να κάνει µε
τους αναισθησιολόγους. Ειδικά βέβαια για το «Καραµανδάνειο»
η ενηµέρωση η οποία έχουµε και την οποία γνωρίζετε και εσείς
είναι ότι µέχρι τον Οκτώβριο του 2021 υπηρετούσαν τέσσερις
αναισθησιολόγοι, άρα ήταν όλες οι οργανικές θέσεις καλυµµέ-
νες. Υπήρξε συνταξιοδότηση δύο αναισθησιολόγων, οι οποίες
συγκεκριµένες θέσεις καλύφθηκαν αρχικά και µε εσωτερική µε-
τακίνηση αναισθησιολόγου εντός της 6η ΥΠΕ που παραµένει
πλέον σε µόνιµη θέση και θα παραµείνει από τον Ιανουάριο του
2022 στο «Καραµανδάνειο», καθώς επίσης και µε τη δυνατότητα
να υπάρξει και πρόσκληση ιδιώτη και µπλοκάκι προκειµένου να
υπηρετήσει στο «Καραµανδάνειο».

Με αυτόν τον τρόπο καλύφθηκαν εκ νέου οι τέσσερις θέσεις
αναισθησιολόγων. Έγινε το συµβάν το οποίο αναφέρετε αυτές
τις ηµέρες, που προσπαθούµε να επιλύσουµε, προκειµένου να
γίνει και η κάλυψη της συγκεκριµένης θέσης, λόγω της επιµονής
για παραίτηση. Σε αυτό το πλαίσιο συνεπώς, υπολογίζουµε τις
αυξηµένες ανάγκες που υπάρχουν και για το «Καραµανδάνειο»
αρχικά στην προκήρυξη των τεσσάρων χιλιάδων θέσεων για τους
νοσηλευτές, όπως και των εννιακοσίων δέκα για λοιπό προσω-
πικό, αλλά και για τις επτακόσιες θέσεις, οι οποίες θα υπάρξουν
για γιατρούς ειδικοτήτων. 

Σε αυτό το πλαίσιο των προκηρύξεων που επεξεργάζεται και
η Αναπληρώτρια Υπουργός κ. Γκάγκα, θα γίνει µία διαβάθµιση
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αναλόγως µε τις περιοχές όπου βγαίνουν άγονες οι συγκεκριµέ-
νες θέσεις, ώστε να προκηρυχθούν πρώτα σε συγκεκριµένες πε-
ριοχές οι θέσεις για την κάλυψη ιατρών και εν συνεχεία γίνεται
και µία πλήρη επεξεργασία που θα είµαστε έτοιµοι όταν θα βγει
η προκήρυξη να παρουσιάσουµε για συγκεκριµένα κίνητρα τα
οποία θα υπάρξουν.

Στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο όµως, όπως ανέφερα και πριν
στον κ. Αρσένη για την πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας, υπάρχει
και συγκεκριµένη ρύθµιση που ήδη έχει προκαλέσει την αντί-
δραση κυρίως των κλινικών. Θα έχει ενδιαφέρον να δούµε πώς
θα τοποθετηθούν τα κόµµατα όταν θα έρθει συγκεκριµένη διά-
ταξη να ψηφιστεί. Αναφέροµαι γιατί τυγχάνει πάντοτε να επικα-
λούνται σε µένα ότι είµαι ο Υπουργός που θέλει να προωθήσει
τα συµφέροντα των ιδιωτικών κλινικών. 

Πάµε να δούµε τη συγκεκριµένη ρύθµιση. Όσες ιδιωτικές κλι-
νικές συµβάλλονται µε τον ΕΟΠΥΥ και άρα αποζηµιώνονται από
τον ΕΟΠΥΥ οφείλουν το προσωπικό που απασχολούν να έχει δή-
λωση ότι σε περίπτωση που χρειάζεται θα κάνουν εφηµερίες και
στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας. 

Με αυτό, λοιπόν, το άρθρο, το οποίο έχει προκαλέσει τη µε-
γάλη αντίδραση των ιδιωτικών κλινικών, θα δοθεί η δυνατότητα
στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας από το να πηγαίνει σε διαδικασίες
επιτάξεων ή άλλων µέτρων αναγκαστικών, αυτοµάτως µε τη σύµ-
βαση µε τις ιδιωτικές κλινικές, εκτός του ότι θα υποχρεούνται
απευθείας να δίνουν κλίνες όταν τους ζητηθεί όπως πετύχαµε
τώρα κατά τη διάρκεια της πανδηµίας, αλλά αυτό πια θα είναι
θεσµοθετηµένο από την στιγµή που πληρώνεσαι από τον ΕΟΠΥΥ,
αντίστοιχα όταν θα υπάρχει θέµα κενών και σε θέσεις, όπως είναι
οι θέσεις των αναισθησιολόγων, θα οφείλουν οι κλινικές αυτές
να συνεργάζονται µε τις δηµόσιες δοµές, προκειµένου να µπορεί
να απασχολείται κόσµος για να καλύπτονται οι εφηµερίες επί
πληρωµή προφανώς, αυτά τα 250 ευρώ που είναι. 

Με αυτούς, λοιπόν, τους δυο τρόπους, µε τις προκηρύξεις µε
αυξηµένα κίνητρα και συνδυαστικά µε την υποχρέωση όσων συµ-
βάλλονται µε τον ΕΟΠΥΥ όταν τους ζητείται να παρέχουν υπη-
ρεσίες και στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας, θεωρούµε ότι θα
αντιµετωπίσουµε σε πρώτη φάση το πρόβληµα το αυξηµένο που
υπάρχει σε ειδικότητες συγκεκριµένες, όπως είναι αυτή του αναι-
σθησιολόγου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία

Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, κύριε Υπουργέ, να δηλώσω -το ξέρετε άλλωστε-

ότι τον Φεβρουάριο του 2019 καλύφθηκαν και οι τέσσερις οργα-
νικές θέσεις αναισθησιολόγων του «Καραµανδάνειου». 

Από όταν αναλάβατε την Κυβέρνηση, φαντάζοµαι ήσασταν
ενηµερωµένος, όπως ήταν και ο προκάτοχός σας, αλλά οπωσ-
δήποτε η 6η ΥΠΕ, ότι τρεις από τους αναισθησιολόγους, τους
παιδοαναισθησιολόγους θα βγουν σε σύνταξη µέσα στο 2021, ο
τρίτος τώρα το καλοκαίρι του 2022. Και ακόµα και αν εσείς δεν
ήσασταν ενήµερος, η ίδια η διοίκηση του νοσοκοµείου σάς
έστειλε έγγραφα και τον Αύγουστο του 2021 και τον Νοέµβριο
του 2021 και τώρα τον Μάρτιο του 2022 και εµείς οι Βουλευτές
µε κοινοβουλευτικό έλεγχο. Μας λέτε ότι θα καλυφθεί από µετα-
κίνηση. 

Θέλω να σας πληροφορήσω, κύριε Υπουργέ, ότι προβλέφθηκε
αυτή η µετακίνηση από το Νοσοκοµείο του «Αγίου Ανδρέα» στο
«Καραµανδάνειο» και ο διοικητής της 6ης ΥΠΕ µε καινούργια από-
φαση µετακινεί τον εν λόγω αναισθησιολόγο στο Νοσοκοµείο της
Κεφαλονιάς. Και βέβαια σας ακούω να λέτε: «µπλοκάκι µε
ιδιώτη». Δεν θα µπω τώρα στο νοµοσχέδιο, γιατί θα χρειαζόµουν
αρκετή ώρα, θα το συζητήσουµε όταν έρθει στις επιτροπές και
στην Ολοµέλεια κυρίως. 

Αυτό, όµως, που βλέπουµε είναι ότι διά της πλαγίας -αυτό που
ξέρουµε ευθύς εξαρχής- έχουµε ιδιωτικοποίηση συγκεκριµένων
τοµέων του ΕΣΥ. Αντί λοιπόν να έχουν προκηρυχθεί οι θέσεις,
αντί να έχει δοθεί κίνητρο σοβαρό -το ξέρουµε ότι µε τους αναι-
σθησιολόγους υπάρχει πρόβληµα, κύριε Υπουργέ και εσείς το
ξέρετε καλύτερα από εµάς, άρα οφείλατε να έχετε προβλέψει-

αντί να έχουµε µια στοχευµένη κίνηση προκήρυξης -δεν έχουν
προκηρυχθεί καν οι θέσεις- τώρα βρισκόµαστε σε µία κατάσταση
και της παραίτησης της επιµελήτριας Β’, ουσιαστικά το χειρουρ-
γικό τµήµα να µένει χωρίς αναισθησιολόγο. 

Θέλω να συµπληρώσω και κάτι άλλο. Αυτά τα τµήµατα τα αναι-
σθησιολογικά σε παιδιατρικά νοσοκοµεία, όπως είναι το «Καρα-
µανδάνειο», επειδή άλλο είναι η αναισθησιολογία για τους
ενήλικες και άλλο για τα παιδιά, η παιδοαναισθησιολογία, λει-
τουργούσε και ως εργαστήρι και ως µέρος όπου εκπαιδεύονταν
αναισθησιολόγοι για τα παιδιά. Και µας λέτε: «µε µπλοκάκι ιδιώ-
της». Ή τα παιδιά της επαρχίας θα είναι υποχρεωµένα να έρχον-
ται όλα στην Αθήνα ή να πηγαίνουν σε ιδιωτικές κλινικές. 

Ζητάω µία δέσµευση και το ζητάµε όλοι στην Πάτρα, γιατί
αυτό το νοσοκοµείο είναι ιστορικό νοσοκοµείο και ίσως να το ξέ-
ρετε. Ζητάµε να µην φτάσει σε βραδύ θάνατο το νοσοκοµείο και
να προκηρυχθούν άµεσα οι θέσεις.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ ευχαριστώ,

κυρία συνάδελφε. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κυρία Αναγνω-

στοπούλου, πρώτα απ’ όλα αναφέρεστε στην κατάσταση του νο-
σοκοµείου τον Φεβρουάριο του 2019 που ήταν η αυτή µέχρι το
τέλος του 2021. Και προφανώς άλλες ήταν οι ανάγκες αναισθη-
σιολόγων το 2019 και προ COVID, άλλες είναι οι ανάγκες που
υπάρχουν τώρα. 

Οπότε είναι σαφές ότι πλέον έχουµε πολύ αυξηµένες ανάγκες
σε αυτή την ειδικότητα. Και µόνο στις κλίνες ΜΕΘ να αναφερ-
θούµε, θα δείτε ότι είναι πολύ περισσότερες οι κλίνες ΜΕΘ που
υπάρχουν τώρα. Είναι διπλάσιες οι κλίνες ΜΕΘ από αυτές που
υπήρχαν, αλλά αντιστοίχως και λόγω των ειδικών συνθηκών της
πανδηµίας υπήρξε πολύ αυξηµένη ζήτηση. Ήταν βέβαιο, λοιπόν,
ότι στη συγκεκριµένη ειδικότητα θα υπάρξουν ελλείψεις. 

Ως προς αυτό το οποίο αναφέρατε για τις θέσεις, υπήρξε προ-
κήρυξη επικουρικού προσωπικού και το 2020 και το 2021 και δεν
υπήρξε αντίστοιχη προθυµία για την κάλυψη του «Καραµανδά-
νειου». Η κάλυψη έγινε µε εσωτερικές µετακινήσεις και µένει συ-
νεχώς το προσωπικό µε τα τέσσερα άτοµα τα οποία αναφέρετε.
Η κάλυψη για την Κεφαλλονιά έγινε για συγκεκριµένο χρονικό
διάστηµα, όταν υπήρχε και εκεί η αναγκαιότητα προκειµένου να
καλυφθούν κενά. 

Οι αναισθησιολόγοι είναι από τις ειδικότητες, οι οποίες δυστυ-
χώς αυτή τη στιγµή απουσιάζουν από το Εθνικό Σύστηµα Υγείας,
όχι µόνο το ελληνικό. Είναι ένα συνολικό παγκόσµιο φαινόµενο,
το οποίο συνδυάζεται άµεσα µε την πανδηµία. 

Πώς λοιπόν εµείς, αυτή τη στιγµή, πάµε να αντιµετωπίσουµε
αυτό το φαινόµενο; Ισχύει αυτό που σας λέω και θα γίνει προκή-
ρυξη θέσεων για γιατρούς και εκείνων που δεν έχουν καλυφθεί.
Θα υπάρξουν αυξηµένα κίνητρα για να καλυφθούν οι θέσεις. Κυ-
ρίως αναφέροµαι στις περιοχές που βγαίνουν άγονες οι αντίστοι-
χες προκηρύξεις, είτε επικουρικού είτε µόνιµου προσωπικού. 

Παράλληλα κάνετε τελείως λάθος σ’ αυτό. Θα µπορούσε κά-
ποιος να µε κατηγορήσει για το αντίθετο. Το να υποχρεώνει κα-
νείς ιδιώτες ιατρούς, οι οποίοι συµβάλλονται µε τον ΕΟΠΥΥ, να
παρέχουν υπηρεσίες και στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας, µάλλον δεν
είναι η ιδιωτικοποίηση του Εθνικού Συστήµατος Υγείας. Είναι ενί-
σχυση από τον ιδιωτικό τοµέα µε δύο τρόπους. 

Πρώτον, µε την πρόσκληση. Προσκαλούµε τον κόσµο, δεν
µπορούµε να τον υποχρεώσουµε, εάν δεν θέλει, να µπει στο
Εθνικό Σύστηµα Υγείας ως µόνιµο προσωπικό. Κάνουµε λοιπόν
την πρόσκληση 

Επίσης, ακούω και κριτική από την άλλη πλευρά, ότι είναι σο-
σιαλιστικού τύπου αντίληψη να υποχρεώνεις γιατρούς να µπουν
στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Με συγχωρείτε, αλλά άπαξ και θέ-
λεις να έχεις σύµβαση µε τον Εθνικό Οργανισµό Παροχών Υπη-
ρεσιών Υγείας, όταν στο συµβόλαιό σου θα αναφέρεται πως για
να έχεις σύµβαση -να είσαι συµβεβληµένος πάροχος- µε τον
ΕΟΠΥΥ θα παρέχεις και υπηρεσίες έναντι αµοιβής στο Εθνικό
Σύστηµα Υγείας, έχεις τη δυνατότητα να µη δεχθείς τη σύµβαση
µε τον ΕΟΠΥΥ και να πεις «εγώ θέλω να λειτουργώ αποκλειστικά
και µόνο ιδιωτικά». Άπαξ λοιπόν και αποδέχεσαι να πληρώνεσαι
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από τον ΕΟΠΥΥ, µέσα στις υποχρεώσεις σου θα είναι και η λε-
λογισµένη παρουσία εντός του Εθνικού Συστήµατος Υγείας. 

Και αυτό αντιθέτως είναι ένα πρώτο βήµα για την ενίσχυση,
παράλληλα µε τις µόνιµες θέσεις τις οποίες λέτε, αλλά και µε ένα
υπαρκτό γεγονός ότι θα πρέπει να υπάρχουν και οι αναισθησιο-
λόγοι για να µπορέσουν να απασχοληθούν στο Εθνικό Σύστηµα
Υγείας. Αυτό ακριβώς εµείς τώρα θέλουµε να αντιµετωπίσουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Υπουργέ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Διαρκής Επιτροπή Κοινωνικών
Υποθέσεων καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων «Δουλειές
ξανά: Αναδιοργάνωση Δηµόσιας Υπηρεσίας Απασχόλησης και
ψηφιοποίηση των υπηρεσιών της, αναβάθµιση δεξιοτήτων εργα-
τικού δυναµικού και διάγνωσης των αναγκών εργασίας και άλλες
διατάξεις».

Προχωρούµε στην πρώτη µε αριθµό 595/31-3-2022 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Καστοριάς του Συνα-
σπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ολυµπίας Τελιγιορίδου
προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Άδικη η κατανοµή των
προκηρυσσόµενων θέσεων της 13Κ/2021 για τις Περιφερειακές
Ενότητες (ΠΕ) Καστοριάς και Γρεβενών». 

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός Εσωτερικών
κ. Βορίδης.

Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά για να ανα-
πτύξετε την επίκαιρη ερώτηση.

ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, καλησπέρα. Στην προκήρυξη 13Κ/2021 υπάρ-

χει µία πρωτοτυπία, η οποία για πρώτη φορά εφαρµόζεται από
τότε που στη χώρα για την επιλογή του µόνιµου προσωπικού
υπάρχει το ΑΣΕΠ. Και εξηγούµαι.

Στην προκήρυξη αυτή προκηρύσσονται χίλιες τετρακόσιες
εξήντα οκτώ θέσεις µόνιµου προσωπικού για τους Οργανισµούς
Τοπικής Αυτοδιοίκησης Α’ και Β’ Βαθµού. 

Για την κάλυψη των θέσεων αυτών υπάρχει η γενική κατηγορία
και ειδικές κατηγορίες πολυτέκνων, τριτέκνων, παλιννοστούντων,
Ελλήνων µουσουλµανικής µειονότητας Θράκης σε σύνολο πεν-
τακοσίων πενήντα έξι θέσεων, ποσοστό 35%. Είναι προφανές µε
το πνεύµα του νόµου ότι η κατανοµή αυτή οφείλει να γίνεται ανα-
λογικά στις περιφέρειες της χώρας, καθώς η πρόσβαση στην
αγορά εργασίας είναι αναφαίρετο δικαίωµα όλων και των ανθρώ-
πων που ανήκουν στον γενικό πληθυσµό αλλά και στα άτοµα που
ανήκουν στις ειδικές κοινωνικές κατηγορίες. 

Στη συγκεκριµένη προκήρυξη είναι φανερό ότι η κατανοµή των
ειδικών θέσεων δεν πραγµατοποιήθηκε µε βάση συγκεκριµένο
κριτήριο αναλογικότητας, γεγονός που δηµιουργεί πολλές στρε-
βλώσεις και εγείρει ερωτηµατικά. Για παράδειγµα στις Περιφε-
ρειακές Ενότητες Καστοριάς και Γρεβενών το σύνολο των
θέσεων ανήκει στις ειδικές κατηγορίες. Αναφέρω χαρακτηρι-
στικά: Σύµφωνα µε τον ν.2527/1997 ποσοστό 2% των προκηρυσ-
σοµένων θέσεων οφείλει να είναι από την κατηγορία των
παλιννοστούντων και αφορά δεκαπέντε περιφερειακές ενότητες
της χώρας. Στη συγκεκριµένη προκήρυξη στις χίλιες τετρακόσιες
εξήντα οκτώ θέσεις προβλέπεται σύνολο πέντε θέσεις παλιννο-
στούντων. Με ποιο κριτήριο και οι πέντε θέσεις αυτές κατανέ-
µονται στην Περιφερειακή Ενότητα Καστοριάς και όχι στο
σύνολο των δεκαπέντε περιφερειακών ενοτήτων;

Αντίστοιχα ποσοστό 15% οφείλει να γίνεται κατά περιφερειακή
ενότητα στην ειδική κατηγορία των πολυτέκνων και τριτέκνων.
Με ποιο κριτήριο για παράδειγµα στην Περιφερειακή Ενότητα
των Γρεβενών δεν εφαρµόζεται αυτό το 15% και από το σύνολο
των δέκα προκηρυσσοµένων θέσεων και οι δέκα ανήκουν σε
αυτή την κατηγορία;

Το θέµα αυτό απασχολεί την κοινωνία της Καστοριάς και των
Γρεβενών. Ερωτάστε λοιπόν: Με ποια κριτήρια έγινε η κατανοµή
αποκλειστικά σε αυτές τις δύο περιφερειακές ενότητες αποκλεί-
οντας το γενικό πληθυσµό; Και σκοπεύετε άµεσα να προκηρύ-
ξετε επιπλέον θέσεις ώστε να αποκατασταθεί το πνεύµα του
νόµου σχετικά µε τις ποσοστώσεις;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κυρία συ-
νάδελφε.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ευχαρι-

στώ, κυρία Πρόεδρε.
Σωστά τα περιγράφετε. Και θα έλεγα ότι στην εισαγωγική σας

τοποθέτηση ένα µόνο έχω να διορθώσω. Αυτές δεν είναι διατά-
ξεις τις οποίες αποφασίσαµε εµείς, τις έχουµε βρει. Και εφαρ-
µόζονται αδιάστικτα αυτές οι διατάξεις από το 1994. Ίσα-ίσα,
όπως θα σας πω παρακάτω, παρέµβαση διορθωτική σε αυτές τις
διατάξεις έχουµε κάνει.

Κατ’ αρχάς, όπως ξέρετε, τις κατανοµές αυτών των θέσεων
δεν τις κάνω εγώ. Νοµίζω είναι σαφές. Και επίσης ξέρετε ότι
αυτές οι κατανοµές των θέσεων γίνονται από το ΑΣΕΠ. Εάν δεν
απατώµαι, είχατε κάνει νοµίζω µια γραπτή ερώτηση σχετική και
θα πρέπει να σας έχει διαβιβαστεί η απάντηση του ΑΣΕΠ. Κατα-
λαβαίνω ότι δεν σας ικανοποιεί η απάντηση του ΑΣΕΠ. Και εγώ
δεν έχω να πω πολλά περισσότερα από αυτά τα οποία διαλαµ-
βάνει η απάντηση του ΑΣΕΠ. Γιατί δεν έχω να πω πολλά περισ-
σότερα; Διότι και εγώ που µε ρωτήσατε αυτήν την ερώτηση, στο
ΑΣΕΠ απευθύνθηκα για να δω τον τρόπο µε τον οποίο έχει κάνει
την κατανοµή των θέσεων. 

Το ΑΣΕΠ εφαρµόζει συγκεκριµένες διατάξεις και κάνει τον
τρόπο της κατανοµής. Στην πραγµατικότητα είναι ένα αρκετά πε-
ρίπλοκο θέµα, έτσι όπως µου το εξήγησαν και προφορικά. Η πε-
ριπλοκότητα του θέµατος συνίσταται στο ότι πρέπει να κάνουν
µία ταυτόχρονη κατανοµή η οποία περιλαµβάνει αυτές τις ειδικές
κατηγορίες, αυτή την κατανοµή να την κάνουν ανά κλάδο ανά ει-
δικότητα και ανά περιφερειακή ενότητα. Και τελικώς η επιλογή
που κάνει ένα αλγοριθµικό σύστηµα, το οποίο εφαρµόζουν για
να κάνουν την κατανοµή, είναι ότι πηγαίνει και κάνει την κατα-
νοµή ανά κωδικό θέσεως. 

Εποµένως, σε αυτό, όπως µου εξηγούν, το σύστηµα υπάρχει
περίπτωση να κάνει τις κατανοµές και, επειδή δεν βρίσκει ακέ-
ραιο αριθµό θέσεων κατανοµής, τελειώνει µε την πρώτη κατα-
νοµή, πηγαίνει στη δεύτερη και εκεί, εφαρµόζοντας ένα κριτήριο
το οποίο έχει προϋφιστάµενη διάταξη από αυτήν που ψηφίσαµε
εµείς, δηλαδή το κριτήριο του µεγέθους της περιφερειακής ενό-
τητας, µπορεί να οδηγήσει σε αποτελέσµατα που πράγµατι
έχουν το πρόβληµα που εντοπίζετε.

Άρα, σας λέω, λοιπόν, ότι από πλευράς Κυβερνήσεως, επειδή
αναγνωρίζουµε ότι αυτό το σύστηµα έτσι όπως έχει εφαρµοστεί
δηµιουργεί στα σηµεία αυτά τις συγκεκριµένες αδικίες, έχουµε
κάνει µια παρέµβαση διορθωτική. Ελπίζω ότι στο µέλλον δεν θα
έχουµε αυτού του τύπου τις δυσµενείς συνέπειες από την εφαρ-
µογή της νοµοθεσίας αφ’ ενός, µε τον αλγοριθµικό τρόπο που
σας περιγράφει το ΑΣΕΠ αφ’ ετέρου. Θα σας πω τι έχουµε κάνει
στη δευτερολογία µου, για να διορθώσουµε, και νοµίζω ότι θα
διορθωθεί στο µέλλον η συνέπεια του συστήµατος αυτού. Στο
πρώτο κοµµάτι της απάντησής µου κρατώ µια εκκρεµότητα, να
σας απαντήσω πώς θα το φτιάξουµε. Το έχουµε νοµοθετήσει. 

Τώρα σε ό,τι αφορά το δεύτερο κοµµάτι της ερωτήσεώς σας,
που µε ρωτάτε, αν σκέφτοµαι να κάνω κάτι συµπληρωµατικό σε
σχέση µε την προκήρυξη αυτή, η απάντηση είναι ότι συµπληρω-
µατικό σε σχέση µε την προκήρυξη αυτή δεν µπορώ να κάνω.
Στον προγραµµατισµό προσλήψεων όµως, που θα κάνουµε και
φέτος και που θα έχει προφανώς νέες θέσεις για τους Οργανι-
σµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης, εκεί µπορούµε, ενδεχοµένως, να
δούµε προβλέψεις ειδικότερες για το πώς θα εφαρµοστεί δικαιό-
τερα το σύστηµα κατανοµής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, γνωρίζω ότι οι διατάξεις του ΑΣΕΠ είναι εδώ

και δεκαετίες. Και προφανώς είναι και σωστό αυτές οι διατάξεις
να αφορούν το σύνολο των πολιτών, που έχουν όλοι δικαίωµα
στην εργασία. 

Η ερώτησή µου είναι συγκεκριµένη και δεν απαντήθηκε ούτε
από εσάς ούτε από το ΑΣΕΠ στην γραπτή του απάντηση. Και δεν
απαντήθηκε γιατί η ερώτηση είναι σαφής: Με ποιο κριτήριο συγ-
κεκριµένες Περιφερειακές Ενότητες, όπως είναι η Καστοριά, τα
Γρεβενά, η Θεσπρωτία και η Δράµα, έχουν το 100% των θέσεών

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΖ’ - 11 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2022 11423



τους στις ειδικές κατηγορίες και άλλες περιφερειακές ενότητες
δεν έχουν ούτε το 10%; 

Προφανώς και οι ειδικές κατηγορίες και ο γενικός πληθυσµός
έχει το δικαίωµα στο να διεκδικήσει µία θέση εργασίας. Δεν µου
απαντάτε όµως και δεν µπορείτε να ρίχνετε την ευθύνη µόνο στο
ΑΣΕΠ. Όπως σας είπα και στην πρωτολογία µου, αυτό είναι πρω-
τοφανές. Στα είκοσι οκτώ χρόνια λειτουργίας του ΑΣΕΠ δεν έχει
ξαναγίνει σε συγκεκριµένες περιφερειακές ενότητες να πάει το
σύνολο των ειδικών κατηγοριών.

Εδώ λοιπόν υπάρχει, κατά τη γνώµη µου, µία υπέρβαση της
ερµηνείας του νόµου και η κατανοµή αυτή γίνεται χωρίς αναλο-
γικά κριτήρια έξω από το πνεύµα του νόµου. Σε αυτό πρέπει νο-
µίζω να πάρετε θέση και να ζητήσετε συγκεκριµένη απάντηση
για το πώς ενώ ο νόµος λέει ότι το 10% των προκηρυσσόµενων
θέσεων του τακτικού προσωπικού θα πρέπει να γίνεται ανά κα-
τηγορία ΠΕ, ΤΕ, ΔΕ και ΥΕ κατά περιφερειακή ενότητα στο σύ-
νολο της επικράτειας -κατά περιφερειακή ενότητα!- στην
Καστοριά και στα Γρεβενά 100% των θέσεων παίρνουν τις ειδικές
κατηγορίες και άλλοι άνθρωποι από τον γενικό πληθυσµό δεν
µπορούν να συµµετέχουν.

Συµπερασµατικά από τα στοιχεία εγείρονται πολλά ερωτηµα-
τικά. Εγώ δεν θέλω να πω ότι εδώ υπάρχει µια ρουσφετολογική
αντιµετώπιση, αν και έχω τα στοιχεία και ανά περιφέρεια. Να σας
πω χαρακτηριστικά ότι στη δική σας περιφέρεια εφαρµόζεται
28% στις ειδικές κατηγορίες. Στην Καστοριά γιατί 97%; Στα Γρε-
βενά, στη Δράµα και στη Θεσπρωτία γιατί 100%; 

Νοµίζω ότι θα πρέπει να ζητήσετε εξηγήσεις, γιατί εδώ και η
απάντηση που δόθηκε γραπτώς από τον ΑΣΕΠ δεν απαντά στο
συγκεκριµένο. Προφανώς στο σύνολο των θέσεων τηρούνται οι
αναλογίες. Γιατί, όµως, αυτές πηγαίνουν σε συγκεκριµένες πε-
ριφερειακές ενότητες και σε κάποιες άλλες δεν πηγαίνουν καθό-
λου;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κυρία συ-

νάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Να σας ευ-

χαριστήσω που µε ενηµερώσατε για το ποσοστό της κατανοµής
στην Ανατολική Αττική, γιατί εγώ δεν το ήξερα. 

ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Όχι, τα έχω όλα…
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Άρα, να

βγάλουµε το ρουσφετολογικό από τη συζήτησή µας. 
Να πούµε ότι προφανώς εφαρµόζεται –επαναλαµβάνω- ένα

αλγοριθµικό σύστηµα. Αυτό εφαρµόζεται.
Όσο για το αν έχει θέµατα η εφαρµογή, προφανώς, σωστά εν-

τοπίζετε την ύπαρξη θεµάτων. Θα σας πω δε, κατά την άποψή
µου, ποιο είναι το ζήτηµα το οποίο δηµιουργεί το πρόβληµα.
Είναι µια διάταξη η οποία υπάρχει στον νόµο του 1994, που λέει
το εξής: «Αν περισσότεροι φορείς έχουν το ίδιο αυξηµένο ποσο-
στό, αλλά οι διαθέσιµες θέσεις…» -για τις ειδικές  κατηγορίες
λέω, έτσι;- «…είναι λιγότερες από τον αριθµό των φορέων αυτών,
προτάσσονται οι φορείς µε τον µικρότερο πληθυσµό της
έδρας.».

Αυτή η διατύπωση, που µπαίνει ως κριτήριο και την οποία αλ-
λάζουµε τώρα µε τον ν.4765/2021, γίνεται ως εξής: «Αν περισσό-
τεροι κλάδοι-ειδικότητες της ίδιας κατηγορίας έχουν το ίδιο
αυξηµένο ποσοστό, προτάσσεται ο πολυπληθέστερος από την
προκήρυξη κλάδος ή ειδικότητα κατά τη σειρά των κατηγοριών
ΠΕ, ΤΕ, ΔΕ.»

Η προϋφισταµένη διατύπωση που εφαρµόστηκε και εφαρµό-
στηκε λόγω της µεταβατικότητας που έδωσε ο ν.4765, ο δικός
µας νόµος, µέχρι να γίνει ο πρώτος διαγωνισµός και η µεταβατι-
κότητα αυτή γιατί δόθηκε; Η µεταβατικότητα αυτή δόθηκε, γιατί
στην πραγµατικότητα υπάρχει ένα λογισµικό, το οποίο πρέπει να
προσαρµοστεί. Αυτή δεν είναι µια δουλειά η οποία γίνεται από
το ΑΣΕΠ µε το χέρι. Δεν πιάνουν, δηλαδή, την κατανοµή και βά-
ζουν µία-µία τις θέσεις. Βάζουν τα δεδοµένα τα αλγοριθµικά και
τους βγάζει ένα συγκεκριµένο συµπέρασµα.

Ακριβώς, όµως, επειδή υπάρχει αυτή η πολυπλοκότητα πρώ-
τον, των διαφορετικών ποσοστών ανά κατηγορία ειδική, όπως τις
απαριθµήσατε, δεύτερον, ανά κλάδο-ειδικότητα στον οποίον

πρέπει να εφαρµοστεί αυτή η κατηγορία, τρίτον, ανά περιφερει-
ακή ενότητα στην οποία πρέπει να εφαρµοστεί αυτή η κατηγο-
ρία, τέταρτον, η στρογγυλοποίηση των κλασµάτων που υπάρχει
γιατί χαµηλώνουν όλα στο ακέραιο και, εποµένως, µένουν υπό-
λοιπα τα οποία πρέπει να ανακατανεµηθούν και πέµπτον, το γε-
γονός ότι υπάρχει το κριτήριο µέχρι τώρα της εφαρµογής στη
µικρότερη πληθυσµιακά ενότητα, αυτό οδηγεί στα συγκεκριµένα
αποτελέσµατα.

Εγώ είµαι απόλυτα πεπεισµένος -δεν ξέρω για εσάς, είναι δι-
καίωµά σας να διαµορφώσετε όποια γνώµη θέλετε- ότι δεν υπάρ-
χει απολύτως τίποτα το ρουσφετολογικό. Υπάρχει –το οποίο είναι
διαπιστωµένο- ένα ελάττωµα στην κατασκευή του νόµου που
οδηγεί σε αυτό. Αυτό το ελάττωµα διορθώθηκε µε τον νόµο τον
δικό µας και εκείνο που µένει είναι στις επόµενες προκηρύξεις
να εφαρµοστεί µε τον σωστό τρόπο.

ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Επαναλαµβάνετε τη διάταξη µε τον
µικρότερο πληθυσµό;

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Τη διά-
ταξη;

Μου επιτρέπετε, κυρία Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Παρακαλώ, κύριε

Υπουργέ.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Η διάταξη

αυτή η οποία αλλάζει είναι οι διατάξεις των παραγράφων 6 και 7
του άρθρου 14 του ν.2190/1994 και αυτή η συγκεκριµένη που
σας είπα είναι το τελευταίο εδάφιο της παραγράφου 6 και αυτό
τροποποιήθηκε µε το άρθρο 13 παράγραφος 2 του 4765 του
2021 επίσης το τελευταίο εδάφιό της.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Υπουργέ.

Ακολουθεί η τέταρτη µε αριθµό 603/4-4-2022 επίκαιρη ερώ-
τηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών
του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς τον Υπουργό Οικο-
νοµικών, µε θέµα: «Κατάπτωση της εγγύησης του Ελληνικού Δη-
µοσίου στα δάνεια των Ελλήνων τσιγγάνων».

Θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών κ. Σκυ-
λακάκης.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά για να ανα-
πτύξετε την επίκαιρη ερώτηση.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, µε πάρα πολύ απλά λόγια, κυρίως για χάρη

των Ολυµπιακών Αγώνων και επειδή τότε οι κυβερνήσεις ήθελαν
να µην βλέπουν τους καταυλισµούς των τσιγγάνων, δόθηκαν τα
δάνεια µαζί µε τους παλιννοστούντες και στους τσιγγάνους –σε
εννέα χιλιάδες τσιγγάνους- για στέγη. Ήταν ένα πολύ σηµαντικό
εργαλείο –παρ’ όλο που χρησιµοποιήθηκε, νοµίζω, ψηφοθηρικά
και ιδεολογικά- γιατί έδωσε πραγµατικά σε εννέα χιλιάδες συµ-
πολίτες µας το δικαίωµα στην αξιοπρεπή στέγη. 

Όµως, αυτοί οι άνθρωποι ποτέ δεν είχαν τα εισοδήµατα, για
να µπορέσουν να αποπληρώσουν αυτά τα δάνεια. Η ευαλωτό-
τητά τους ήταν γνωστή από τότε. Ούτε υπήρξαν προγράµµατα
ουσιαστικά από την πολιτεία αυτά τα είκοσι χρόνια για την ενί-
σχυση της εργασίας, για την εκπαίδευση, για το θέµα της υγει-
ονοµικής περίθαλψης και ούτω καθεξής, κάτι που θα µπορούσε
να αλλάξει την οικονοµική κατάσταση αυτών των ανθρώπων, για
να µπορέσουν –µέσα σε όλα τα άλλα- να αποπληρώνουν και αυτά
τα δάνεια.

Αυτή τη στιγµή βλέπουµε –παρ’ όλο που έχουν την εγγύηση
του ελληνικού δηµοσίου- οι τράπεζες να προβαίνουν επιθετικά
σε διαταγές πληρωµών. Το ένα ερώτηµα είναι πώς προβαίνουν
οι τράπεζες στις διαταγές πληρωµών έναντι των Ελλήνων τσιγ-
γάνων, όταν είναι το κράτος εγγυητής; Και το δεύτερο είναι για
ποιον λόγο γίνεται η διάκριση µεταξύ παλιννοστούντων και τσιγ-
γάνων στα ίδια δάνεια; 

Διακόσιες χιλιάδες είναι οι παλιννοστούντες και εννέα χιλιάδες
οι τσιγγάνοι. Έχετε κάνει ειδική ρύθµιση για τους παλιννοστούν-
τες. Τα δάνεια περνάνε στο ελληνικό δηµόσιο και µπορούν να
αποπληρωθούν από τους δανειολήπτες µε διακόσιες σαράντα
δόσεις. 

Γιατί αυτή η ρύθµιση δεν υπάρχει για τους Έλληνες τους τσιγ-
γάνους- Ροµά, κύριε Υπουργέ; Γιατί αυτή η διάκριση; Ένα αυτο-
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νόητο θα ήταν να ενταχθούν οι τσιγγάνοι και αυτοί σε αυτή τη
ρύθµιση. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ, κύριε συνά-

δελφε. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Αγαπητέ κύριε συνάδελφε, τα δάνεια που δίνει το ελληνικό δη-

µόσιο µε εγγύηση είναι αυτό που λέει και η κυριολεκτική ερµη-
νεία του όρου «δάνεια». Ο σκοπός που δίνονται είναι να
επιστραφούν και δίνονται µε τέτοιον τρόπο, ώστε να µπορούν να
τα πάρουν εκείνη τη στιγµή που υπάρχει µια κοινωνική ανάγκη
και άνθρωποι που δεν έχουν τραπεζικό προφίλ, όταν χορηγείται
το δάνειο.

Αυτό ωφελεί τον δανειολήπτη, διότι προφανώς έχει ένα –
άσχετα µε την δανειοληπτική του ικανότητα- πολύ χαµηλό επιτό-
κιο, όταν παίρνει αυτό το δάνειο –καµµία σχέση µε το επιτόκιο
που θα είχε µε βάση την πιστοληπτική του ικανότητα- και δεν
απαλλάσσει η χορήγηση αυτής της εγγύησης το δανειολήπτη
από την εξυπηρέτηση του δανείου.

Τώρα, µε δεδοµένο ότι συνέβη η κρίση όπως συνέβη, η πολι-
τεία έχει έρθει και έχει θεσµοθετήσει δύο εργαλεία τα οποία
αφορούν τους πάντες και δεν υπάρχει καµµία διάκριση σε αυτό.
Το ένα είναι ο νόµος που καλύπτει το ιδιωτικό χρέος, που δίνει
πολύ µεγάλες δυνατότητες, µε την προϋπόθεση όµως ότι κά-
ποιος αποκαλύπτει όλα του τα εισοδήµατα και τηρεί τις προϋπο-
θέσεις αυτού του νόµου. Και η δεύτερη είναι η ρύθµιση που
κάναµε σε σχέση µε τις εκατόν είκοσι δόσεις. Αυτά τα δύο εργα-
λεία πιστεύω ότι µπορούν να καλύψουν ικανοποιητικά όλους
τους καλής προθέσεως δανειολήπτες. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ, κύριε Υπουργέ.
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, δεν είναι ότι η πολιτεία δίνει δάνεια µε εγ-

γύηση του δηµοσίου και απλά έτσι µετά περιµένει να τα εισπρά-
ξει. Δεν είναι οι Έλληνες τσιγγάνοι –οι κατ’ άλλους Ροµά- απλά
µια άλλη κατηγορία πολιτών. 

Για να το πούµε πολύ απλά, δεν θα έδινε η πολιτεία δάνεια που
µετά από λίγο καιρό η ετήσια δόση τους έφτασε τα 2.500 ευρώ,
όταν ξέρει ότι το εισόδηµά τους είναι από τα στοιχειώδη επιδό-
µατα στα 3.000 ευρώ. Προφανώς η πολιτεία δεν περίµενε ποτέ
ότι θα καταφέρει να πάρει 2.500 ευρώ τον χρόνο από ανθρώπους
που είχαν δηλωµένο εισόδηµα τη στιγµή που πήραν το δάνειο
3.000 ευρώ τον χρόνο. 

Μην βλέπετε απλά την υπόθεση αυτή ψυχρά ότι «δώσαµε δά-
νεια και περιµένουµε να πληρωθούµε». Δεν ήταν έτσι. Φαντάζο-
µαι και ελπίζω ότι ήταν στα πλαίσια µιας κοινωνικής πολιτικής.
Φοβάµαι ότι ήταν επειδή θέλατε απλά να τακτοποιήσετε τους κα-
ταυλισµούς για τους Ολυµπιακούς Αγώνες, χωρίς να ενδιαφέρει
τις κυβερνήσεις τι θα γινόταν στη συνέχεια. Ελπίζω ότι δεν ήταν
έτσι και θα έπρεπε να συνοδεύονταν σε αυτή τη περίπτωση µε
κάποιο άλλο πλαίσιο κοινωνικής προστασίας αυτών των ανθρώ-
πων, πλαίσιο εκπαίδευσης, ευκαιρίες για απασχόληση που θα
µπορέσουν να δώσουν στους ανθρώπους δυνατότητα θα φτά-
σουν στο επίπεδο να αποπληρώσουν το δάνειο. Δεν έγιναν,
όµως, αυτά. 

Τέτοια δάνεια θα έπρεπε να διαγραφούν, κύριε Υπουργέ, γιατί
είναι προφανές ότι δεν µπορείτε να περιµένετε ποτέ να αποπλη-
ρωθούν από ανθρώπους µε 3.000 ευρώ εισόδηµα τον χρόνο. 

Μας αναφέρετε τον πτωχευτικό. Να θυµίσω τι προβλέπεται
στον πτωχευτικό; Άνθρωποι που έχουν κάτω από 7.000 ευρώ ει-
σόδηµα τον χρόνο µπορεί να χάσουν το σπίτι τους, αλλά θα µπο-
ρούν να µείνουν πληρώνοντας ενοίκιο και εφόσον µε αυτά τα
3.000 εισόδηµα που έχουν οι τσιγγάνοι δεν καταφέρουν να µην
αθετήσουν ούτε ένα ενοίκιο, αλλά για δέκα χρόνια αυτά τα εκα-
τόν είκοσι ενοίκια θα τα πληρώσουν όλα, τότε στο τέλος της δε-
καετίας, θα έχουν δικαίωµα να αγοράσουν το σπίτι τους σαν να
ήταν ξένοι από µηδενική βάση. Το θεωρείτε αυτό κάποιου είδους
λύση; 

Πρέπει να προχωρήσετε σε ουσιαστική αντιµετώπιση αυτού
του κοινωνικού προβλήµατος αν δεν θέλετε αυτοί οι εννιά χιλιά-
δες άνθρωποι να ξαναγυρίσουν σε καταυλισµούς. Αν εσείς θέ-
λετε να γυρίσουν σε καταυλισµούς αυτοί οι άνθρωποι, δεν σας
ενδιαφέρει καθόλου το κοµµάτι της κοινωνικής στήριξης προς
τους Έλληνες τσιγγάνους και Ροµά, τότε πείτε το ευθαρσώς.
Μην µας λέτε, όµως, ότι αυτό είναι ένα δάνειο και πρέπει να απο-
πληρωθεί όπως κάθε δάνειο. Ήταν ένα δάνειο για µια ειδική κα-
τηγορία από τη στιγµή που εκδόθηκε. Σας ζητάµε να το
χειριστείτε έτσι και τώρα, πόσο µάλλον µέσα στην κρίση, πόσο
µάλλον στα µνηµόνια, πόσο µάλλον στην κρίση του κορωνοϊού,
πόσο µάλλον στην ακρίβεια σήµερα. Το αυτονόητο ζητάµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): Με βάση την υφιστάµενη νοµοθεσία, µέσω της διαδι-
κασίας του εξωδικαστικού συµβιβασµού, οι τσιγγάνοι Ροµά,
όπως και όλοι οι υπόλοιποι, µπορούν να ρυθµίσουν οφειλές
χωρίς προσφυγή σε δικαστήριο και επιπλέον έξοδα, µε προϋπο-
θέσεις όπως η πραγµατική οικονοµική αδυναµία του οφειλέτη -
µας λέτε ότι ισχύει-, το ύψος της εµπορικής αξίας του οφειλέτη
κ.λπ., σε ό,τι αφορά το δηµόσιο ως διακόσιες σαράντα δόσεις,
µε διαγραφή έως 75% της βασικής οφειλής και 95% των προ-
σαυξήσεων και προς τράπεζες και διαχειριστές δανείων µε έως
τετρακόσιες είκοσι δόσεις, δηλαδή πάνω από τριάντα, κοντά στα
σαράντα χρόνια, µε διαγραφή έως 80% της βασικής οφειλής και
ως 100% επί των τόκων. 

Συνεπώς υπάρχουν οι ρυθµίσεις που επιτρέπουν αυτού του εί-
δους τη βοήθεια, αλλά έχουν µία προϋπόθεση: Να µην κάνουµε
αυτό που προτείνετε. Εσείς προτείνετε να πάµε σε όλους ανε-
ξαρτήτως του ποια είναι η οικονοµική τους κατάσταση και να κά-
νουµε µια γενική διαγραφή. Η γενική διαγραφή θα ωφελήσει
αυτούς που θα ωφελούνταν ούτως η άλλως διότι έχουν το δι-
καίωµα αυτών των εξαιρετικά ευνοϊκών ρυθµίσεων, θα ωφελήσει,
όµως, και κάποιους που είναι κλασικοί στρατηγικοί κακοπληρω-
τές, δηλαδή έχουν χρήµατα και απλώς περιµένουν κάποιος να
έρθει στη Βουλή για να τους διαγράψει µαζικά τα δάνεια, όπως
γινόταν σε πολλές άλλες περιπτώσεις. 

Σηµειώνω δε ότι όλες οι ευάλωτες κοινωνικές οµάδες -και
αυτό είναι µία κοινή πολιτική, γιατί την έχουν εφαρµόσει και η
Αξιωµατική Αντιπολίτευση και η Κυβέρνηση- έχουν τη δυνατό-
τητα για σηµαντικά συµπληρωµατικά επιδόµατα, επιδόµατα παι-
διού, στεγαστικό επίδοµα, ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα, τα
οποία συµπληρώνουν τις δυνατότητες που προσφέρει το εισό-
δηµα που έχει κάποιος δουλεύοντας αφ’ εαυτού, ειδικά όταν
είναι κοινωνικά ευάλωτος.

Σηµειώνω, επίσης, ότι δόθηκε κάτι πριν από σχεδόν είκοσι χρό-
νια, διότι µας λέτε ότι αυτό συνέβη για να φύγουν κάποιοι καταυ-
λισµοί την περίοδο των Ολυµπιακών Αγώνων. Κατ’ αρχάς να
θυµηθώ, επειδή ήµασταν µαζί στην Ευρωβουλή, ότι η προετοι-
µασία των Ολυµπιακών Αγώνων έγινε κατά κύριο λόγο από το
ΠΑΣΟΚ, το κόµµα στο οποίο υπηρετούσατε όταν βρεθήκαµε από
κοινού στην Ευρωβουλή. Όµως, σε κάθε περίπτωση, µέσα στα
είκοσι χρόνια, στα δεκαπέντε, στα δεκαεπτά, αναµένει κάποιος
να υπάρξει µία προσπάθεια για να έχει ένα καλύτερο εισόδηµα
από τις 3.000 ευρώ τον χρόνο. Είναι αρκετός ο καιρός και µε τη
βοήθεια της πολιτείας που δίδεται µε διάφορους τρόπους υπάρ-
χουν και αυτές οι δυνατότητες.

Η λογική, λοιπόν, λέει να βοηθηθούν όλοι αυτοί οι άνθρωποι,
µε την προϋπόθεση του ελέγχου, έτσι ώστε και αυτοί που βοη-
θούν -που είναι οι υπόλοιποι φορολογούµενοι- να αισθάνονται
ότι τα χρήµατά τους χρησιµοποιούνται µε σωφροσύνη και λο-
γική.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ.
Προχωρούµε στην πρώτη µε αριθµό 3079/9-2-2022 ερώτηση

του κύκλου των αναφορών και ερωτήσεων του Βουλευτή Επικρα-
τείας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Παναγιώτη
(Πάνου) Σκουρλέτη προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφο-
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ρών, µε θέµα: «Να κλείσει οριστικά το θέµα των πλευρικών διο-
δίων στη Βαρυµπόµπη και να εξεταστούν σοβαρά εναλλακτικές
λύσεις για τις κυκλοφοριακές ρυθµίσεις σε συνεργασία µε την
τοπική αυτοδιοίκηση και την κοινωνία των πολιτών».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός Υποδοµών και Μετα-
φορών κ. Καραµανλής.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αρχικά η συγκεκριµένη επίκαιρη είχε κατατε-

θεί ως γραπτή ερώτηση, την οποία δεν θεωρήσατε σκόπιµο να
απαντήσετε στον προβλεπόµενο χρόνο.

Είµαι βέβαιος ότι όταν επισκέπτεστε τον ιδιαίτερο τόπο κατα-
γωγής σας παίρνετε την Εθνική Οδό -οδικώς αναφέροµαι- και θα
έχετε περάσει οπωσδήποτε από τον κόµβο της Βαρυµπόµπης ή
από τον Άγιο Στέφανο παραπέρα και θα έχετε διαπιστώσει ότι
αυτοί οι κόµβοι ουσιαστικά βρίσκονται εντός του οικιστικού
ιστού. Και γνωρίζετε πολύ καλά ότι δεν αποτελούν αµιγώς εθνικό
δίκτυο, αλλά εξυπηρετούν καθηµερινές ανάγκες για χιλιάδες ή
και εκατοµµύρια πολίτες. Και µε δεδοµένο δε ότι τα τελευταία
χρόνια, χωρίς να αθροίζουµε αυτό που θα αποτυπωθεί στην τε-
λευταία απογραφή του πληθυσµού, η ευρύτερη περιοχή, οι
δήµοι έχουν αυξήσει τουλάχιστον κατά 7% µε 10% τον πληθυσµό
τους, είναι εντελώς παράλογη η επιλογή, βασισµένη σε έναν λαν-
θασµένο σχεδιασµό, µία λανθασµένη σύµβαση του 2007, που
είχε γίνει από την τότε κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, να
υπάρξουν διόδια σε εκείνα τα σηµεία, έστω και πλευρικά, αλλά-
ζοντας τον αρχικό σχεδιασµό.

Και σαν να µην έφταναν όλα αυτά, έρχεστε αυτή τη στιγµή και
δηµιουργείτε επιπρόσθετα προβλήµατα, χωρίς να απαντήσετε
στην ανάγκη επανασχεδιασµού των οδικών αξόνων, αφαιρώντας
την πρόβλεψη για τα διόδια, και µιλάτε για ανακατασκευή του
συγκεκριµένου κόµβου, ένα έργο που θα πάρει γύρω στα δυόµισι
χρόνια τουλάχιστον -στην καλύτερη των περιπτώσεων-, παροχε-
τεύοντας ουσιαστικά όλη την κίνηση µέσα στον οικιστικό ιστό
των γύρω περιοχών.

Πρόκειται για ένα ακατανόητο πράγµα, που δείχνει µια µει-
ωµένη ευαισθησία απέναντι στους µόνιµους κατοίκους µιας πε-
ριοχής η οποία πραγµατικά «κόβεται», ούτως ή άλλως, από την
Εθνική Οδό. Αυτή η εµµονή δεν έχει καµµία λογική. Οι κάτοικοι
σας έχουν καταθέσει υποµνήµατα, αλλά δεν έχουν υπάρξει
απαντήσεις από τη µεριά σας. Το µόνο που ξέρουµε είναι οι εν-
στάσεις της κοινοπραξίας. 

Εν πάση περιπτώσει, θέλουµε να µας πείτε τι ακριβώς σκέπτε-
στε να κάνετε πάνω σε αυτά τα ζητήµατα και αν τελικά είστε ο
αποκλειστικός εκφραστής των συµφερόντων και των αιτιάσεων
της κοινοπραξίας.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε συνάδελφε.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Αγαπητέ κύριε συνάδελφε, έχετε θέσει δύο
διακριτά ερωτήµατα, στα οποία, κυρία Πρόεδρε, θα απαντήσω
µε όσο το δυνατόν µεγαλύτερη λεπτοµέρεια. 

Όµως, πριν το κάνω αυτό, θα ήθελα να σας πω ότι στη γραπτή
σας ερώτηση κάνετε µια πολύ ωραία ιστορική αναδροµή για το
ζήτηµα των διοδίων. Ξέρετε, όµως, τι δεν κάνετε; Δεν αναφέρε-
στε καθόλου στην περίοδο 2015 - 2019. Υπάρχει µία παύση για
το 2015 - 2019. Αναρωτιέµαι, λοιπόν, γιατί το κάνετε αυτό, κύριε
Σκουρλέτη. Το κάνετε µάλλον για δύο λόγους: Ή απλά δεν κά-
νατε τίποτα επί τεσσεράµισι χρόνια και πετάξατε το µπαλάκι στην
επόµενη κυβέρνηση ή θέλετε να αποκρύψετε κάτι. 

Επίσης, διαβάζοντας το ποιοι έχουν υπογράψει αυτή την ερώ-
τηση, παρατηρώ ότι λείπουν δύο πολύ ενδιαφέροντα ονόµατα,
το όνοµα του κ. Φάµελλου και του κ. Σπίρτζη. Θα επανέλθω,
όµως, για να σας πω τι εννοώ. 

Είναι λογικό, λοιπόν, να απουσιάζει η υπογραφή ειδικά του κ.
Φάµελλου, διότι ακούστε, κύριε συνάδελφε, το εξής: Το 2018 ο
κ. Φάµελλος και ο ΣΥΡΙΖΑ -γιατί εδώ είναι η υποκρισία της πολι-
τικής- υπογράφουν περιβαλλοντικούς όρους µε τα διόδια µέσα

και έρχονται µετά και δίνουν τριετή αναστολή. Ας δούµε, όµως,
τι είπαµε εµείς και ο οµιλών, ακόµα και πριν γίνω Υπουργός. Κά-
νοντας την αυτοκριτική µας, είχα πει ότι όντως ο σχεδιασµός για
τα διόδια το 2007, κύριε Φάµελλε, ήταν προβληµατικός. Εσείς
θα κάνετε αυτοκριτική για τη δική σας περίοδο; Το 2018 εσείς
βγάλατε περιβαλλοντικούς όρους µε πλευρικά διόδια και µετά
ήρθατε και κάνατε αναστολή. 

Για να βάλουµε τα πράγµατα σε µία σειρά, ας δούµε τι κάναµε
εµείς. Μάλιστα, θα καταθέσω για τα Πρακτικά τους περιβαλλον-
τικούς όρους, έτσι ώστε να τους διαβάσετε µε προσοχή εσείς
και όσοι άλλοι ενδιαφέρονται. Εµείς, λοιπόν, είπαµε το προφα-
νές. Είπαµε ότι θα κάνουµε τροποποίηση των περιβαλλοντικών
όρων, κύριε Φάµελλε, µε οριστικό σχεδιασµό για τον ανισόπεδο
κόµβο της Βαρυµπόµπης. Μάλιστα, θα σας πω για ποιον λόγο
δώσαµε τριετή αναστολή για τα διόδια της Βαρυµπόµπης. Διότι
για πρώτη φορά κάνουµε διαγωνισµό για τα ηλεκτρονικά διόδια,
όχι σαν αυτόν που κάνατε εσείς -και «έπεσε» στο Συµβούλιο της
Επικρατείας και δεν είχε χρηµατοδότηση-, αλλά κάνουµε διαγω-
νισµό για αναλογικά, δηλαδή για χιλιοµετρικά διόδια, τα οποία
θα παίρνουν υπ’ όψιν τους την εξασφαλισµένη χρηµατοδότηση
και για τους παραχωρησιούχους.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.
Κωνσταντίνος Αχ. Καραµανλής καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)

Στην ερώτησή σας κάνατε µία αναφορά για εργολαβικά συµ-
φέροντα. Θα σας θυµίσω κάτι. Δύο κυβερνήσεις επαναδιαπραγ-
µατεύθηκαν τις συµβάσεις παραχώρησης. Η µία -είναι εδώ και ο
κ. Καλογιάννης, που ήταν τότε Υπουργός- ήταν η κυβέρνηση Σα-
µαρά - Βενιζέλου. Η δεύτερη ήταν η δική σας κυβέρνηση. Η
πρώτη είχε γίνει διότι είχε έρθει το µνηµόνιο τότε, επί ΠΑΣΟΚ,
και η δεύτερη επειδή είχαµε περάσει στην εποχή της τρέλας του
κ. Βαρουφάκη και των capital controls. Στην τροποποίηση, λοι-
πόν, και στην επαναδιαπραγµάτευση της σύµβασης παραχώρη-
σης είχατε τη δυνατότητα να πείτε να µην µπουν διόδια στη
Βαρυµπόµπη. Το κάνατε αυτό; Ούτε αυτό το κάνατε. 

Εποµένως έρχεστε εδώ και εγκαλείτε την Κυβέρνηση, που έχει
βρει λύση γι’ αυτό, όταν το 2018 υπογράψατε περιβαλλοντικούς
όρους µε πλευρικά διόδια και όταν στην επαναδιαπραγµάτευση
που κάνατε για τις συµβάσεις παραχώρησης -µετά την περήφανη
διαπραγµάτευση, µετά το κίνηµα «Δεν πληρώνω» και µετά από
όλα αυτά τα τραγελαφικά που έζησε η χώρα το πρώτο εξάµηνο
της κυβέρνησής σας- δεν κάνατε το προφανές, δεν επαναδια-
πραγµατευθήκατε, δηλαδή, για να µην µπουν διόδια. 

Εµείς, λοιπόν, τι λέµε εδώ; Εµείς λέµε το εξής: Πρώτον, δί-
νουµε κι εµείς τριετή αναστολή, όπως κάνατε κι εσείς, για τον
απλούστατο λόγο ότι θα έχουµε έτοιµο τον διαγωνισµό. Δεν δώ-
σαµε «πανωπροίκια» στους εργολάβους, όπως έδωσε η δική σας
κυβέρνηση 750 εκατοµµυρίων, και γι’ αυτό δεν έχουµε πάρει
ούτε τότε αλλά ούτε και τώρα απάντηση.

Το δεύτερο, το οποίο θα αναλύσω στη δευτερολογία µου,
επειδή ο χρόνος µου έχει περάσει, είναι να σας πω ακριβώς
ποιος είναι ο σχεδιασµός που θα κάνουµε για τον ανισόπεδο
κόµβο της Βαρυµπόπης, λαµβάνοντας υπ’ όψιν και σεβόµενοι τις
απόψεις των τοπικών αρχών. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ.
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία

Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, πέρα από αντιπολίτευση στον ΣΥΡΙΖΑ, θα πε-

ρίµενα να ακούσω κάποια στοιχεία µιας αντίληψης για το πώς
αντιλαµβάνεστε εσείς ως εν ενεργεία Υπουργός το πώς πρέπει
να σχεδιάζονται τα δηµόσια έργα. Διότι η εποχή που το δηµόσιο
συµφέρον έµπαινε στο τέλος και ως προτεραιότητα ήταν τα συµ-
φέροντα των κατασκευαστικών εταιρειών µάς βούλιαξε. Μας
βούλιαξε! 

Έρχεστε εδώ και επιβεβαιώνετε ότι είναι πάγια θέση σας και
εµµένετε σε κάτι παράλογο, που µόλις στην αρχή της απάντησής

11426 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



σας οµολογήσατε ότι είναι λάθος, η λάθος πρόβλεψη, µε βάση
το 2007, να υπάρχουν εκεί διόδια. Είστε διατεθειµένος να το
διορθώσετε; Φαίνεται πως όχι. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): Σας απάντησα!

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Φαίνεται πως όχι.
Και εν πάση περιπτώσει, κατά κακή σας τύχη, µιλάτε σε κάποιον

ο οποίος διετέλεσε επί δεκατρείς µήνες Υπουργός Ενέργειας και
Περιβάλλοντος κι όταν είχαν έρθει τότε οι δήµαρχοι και οι κάτοικοι
της περιοχής και µε είχαν δει, τους είχα πει ότι αποκλείεται να µπει
η υπογραφή µου στη µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων. Είναι
γνωστά και δηµόσια αυτά, κυκλοφορούν και στο διαδίκτυο ακόµα,
ήταν δηµόσιες οι δηλώσεις. Γιατί; Ρωτήστε τον κ. Θωµάκο, τον Δή-
µαρχο της Κηφισιάς, που ήταν επικεφαλής τότε εκείνης της συ-
νάντησής µας. Εγώ τους βλέπω αυτούς τους ανθρώπους. Εγώ
συζητάω µαζί τους. Η δικιά σας Κυβέρνηση σνοµπάρει τον κόσµο.
Η δικιά σας Κυβέρνηση έχει κλειστές πόρτες. 

Αλλά εν πάση περιπτώσει, γιατί λοιπόν; Διότι ήταν κάτι το πα-
ράλογο ευθύς εξαρχής εκεί πέρα η χωροθέτηση των συγκεκρι-
µένων διοδίων. Εσείς, λοιπόν, τώρα πήγατε στην περήφανη
διαπραγµάτευση, φτάσατε στα capital controls, για να µας πείτε
ότι δεν έχετε κανέναν διαφορετικό σχεδιασµό. Εντάξει, αναλά-
βετε, λοιπόν, αυτή την ευθύνη. 

Αλλά σας λέω και κάτι άλλο ακόµα. Σήµερα θα έπρεπε η ελλη-
νική πολιτεία όχι µόνο να µην κάνει τέτοια τραγικά λάθη, αλλά να
επανεξετάσει συνολικά τη σχέση που έχει το κράτος µε τα οδικά
δίκτυα. Διότι τα οδικά δίκτυα, όπως και τα δίκτυα ενέργειας,
όπως και τα δίκτυα ύδρευσης, όπως και τα δίκτυα τα άλλα που
υπάρχουν θα έπρεπε να περάσουν πια οριστικά στον δηµόσιο
έλεγχο. Τέλειωσε ο κύκλος αυτών των ΣΔΙΤ, αυτής της αντίληψης
της παραχώρησης, που κερδίζουν εις βάρος του δηµοσίου συµ-
φέροντος οι εργολάβοι. Πρέπει να το καταλάβουµε αυτό. 

Κι εδώ πέρα σας είχα κάνει µία πρόταση πολύ συγκεκριµένη,
όταν είχαµε την πρόσφατη εµπειρία της Αττικής Οδού µε την κα-
κοκαιρία, την οποία ετοιµάζεστε να την παραχωρήστε πάλι για
κάποια χρόνια, µια χρυσοτόκο όρνιθα, όταν θα µπορούσε να την
αναλάβει ένας δηµόσιος φορέας και ένα µέρος του αντιτίµου των
διοδίων να πηγαίνει στα κοινωνικά ταµεία. 

Αυτή είναι µια διαφορετική αντίληψη, πέρα από τον παλιό κρα-
τισµό και πέρα από τον αγοραίο νεοφιλελευθερισµό, που θέλει
να τα παραδίδει όλα στα ιδιωτικά συµφέροντα. Είστε πάρα πολύ
µακριά. Το δέχοµαι. Είστε συνεπείς σε αυτό που θέλετε να κά-
νετε. Συνεχίστε έτσι. Αλλά κι εδώ όµως είστε λάθος. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Καµµιά φορά όταν έρχοµαι σε αυτή την Αί-
θουσα, κυρία Πρόεδρε, απορώ αν κάνει ο καθένας διάλογο και
µονολόγους για κοµµατικά του ακροατήρια και αν µιλάµε την ίδια
γλώσσα. Ακούστε τι είπε ο κ. Σκουρλέτης. Ναι, κύριε Σκουρλέτη,
σας το ξαναλέω. Διόδια δεν θα µπουν. Τριετής αναστολή, το ίδιο
που κάνατε κι εσείς και η κυβέρνησή σας. 

Έχετε το πολιτικό θράσος και θάρρος να έρχεστε εδώ και να
µιλάτε για φιλελευθεροποίηση και άκρατο νεοφιλελευθερισµό,
εσείς, που κάνατε το Υπερταµείο; Αλήθεια, κύριε Σκουρλέτη; Τα
ενενήντα εννιά χρόνια που δηµεύσατε την περιουσία του δηµο-
σίου; Εσείς, που πουλήσατε την «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» για 45 εκατοµµύ-
ρια, 5 εκατοµµύρια λιγότερα από ό,τι παίρνει από το ελληνικό
δηµόσιο για τις άγονες γραµµές; Πραγµατικά, κύριε Σκουρλέτη,
µιλάτε για την Αττική Οδό και για ΣΔΙΤ, εσείς, που κάνατε ΣΔΙΤ
το Καλαµάτα - Ριζόµυλος; 

Είµαστε σοβαροί ή δεν είµαστε σοβαροί; Προφανώς δεν είµα-
στε σοβαροί. Και προφανώς εδώ πέρα ο καθένας λέει το παρα-
µύθι του. Ειδικά εσείς στην Αριστερά έχετε πολύ καλή σχέση µε
τα παραµύθια. 

Η τακτική του ΣΥΡΙΖΑ, λοιπόν, κυρία Πρόεδρε, είναι γνωστή.
Παίρνουµε ένα πραγµατικό πρόβληµα, σύνθετο, και το παίρνει
και το πολτοποιεί στον λαϊκισµό και δεν βλέπει την ουσία του θέ-
µατος. 

Σήµερα ήρθε ο κ. Σκουρλέτης να µας πει ότι εµείς θα βάλουµε
διόδια. Σας λέω το αντίθετο. 

Δεν θα βάλουµε διόδια, κύριε Σκουρλέτη.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Για τρία χρόνια.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Για τρία χρόνια και µετά θα µπουν τα αναλο-
γικά διόδια.

Εγώ δεν σας διέκοψα. 
Εσείς, κύριε Σκουρλέτη, που µιλάτε για συµφέροντα Κυβέρ-

νησης, είπατε: «Ήµουν Υπουργός Ενέργειας δεκατρείς µήνες.».
Συγχαρητήρια! Πού είναι η απόφαση, κύριε Σκουρλέτη; 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Ποια απόφαση; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Στο διαδίκτυο, λέει, µπορείτε να δείτε δηλώ-
σεις µου. Ήσασταν Υπουργός ή σχολιαστής;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Το Υπουργείο σας
είναι…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): Μη χάνετε την ψυχραιµία σας!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Δεν ξέρετε, προφα-
νώς, το αντικείµενο του Υπουργείου!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): Καταλαβαίνω ότι είναι δύσκολο να αντιµετω-
πίσετε τον ορθό λόγο και καταλαβαίνω ότι είστε ικανός να γκα-
ρίζετε!

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Δεν το γνωρίζετε το
αντικείµενο!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): Κυρία Πρόεδρε, εγώ µπορώ να σταµατήσω,
αν µου κρατήσετε τον χρόνο µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ πολύ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Δεν το γνωρίζετε το
αντικείµενο!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): Φωνάξτε κι άλλο!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Φωνάζω, διότι δεν
γνωρίζετε ποιες είναι οι ευθύνες σας!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): Κύριε Σκουρλέτη, είστε ένας άνθρωπος ο
οποίος…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Δείξτε λίγη σοβαρό-
τητα, κύριε Υπουργέ!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, πα-
ρακαλώ!

Συνεχίστε, κύριε Υπουργέ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Ο κ. Σκουρλέτης, λοιπόν, ήρθε εδώ και µας µι-
λάει για…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Λίγη σοβαρότητα,
κύριε Υπουργέ! Λίγη σοβαρότητα!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ πολύ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): Μας µιλάτε για κάτι το οποίο δεν συνάδει µε
αυτά που έχετε πει εδώ. Λυπάµαι που το λέω, διότι κάνουµε ακρι-
βώς το ίδιο που κάνετε κι εσείς. Κάνουµε αναστολή των διοδίων
µέχρι να γίνει ο διαγωνισµός των αναλογικών διοδίων. Άρα ναι,
δεν θα µπουν πλευρικά διόδια. 

Και επιτέλους, κύριε Σκουρλέτη, εσείς µας κάνετε µαθήµατα
για διόδια στην Κηφισιά και στη Βαρυµπόµπη; Έλεος πια! Αλή-
θεια, ανησυχήσατε για τους Κηφισιώτες ξαφνικά, κύριε Σκουρ-
λέτη; Τι πολιτικαντισµός είναι αυτός; Δεν ντρέπεστε; 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Για ανακαλέστε!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Όταν βάζατε εσείς διόδια στην Εγνατία, τότε
δεν σας ενδιέφερε!
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ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Αφήστε τα αυτά! Δεν
ντρέπεστε!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): Αρκετά µε την πολιτική φάρσα και µε αυτά που
λέτε! Εκτίθεστε µε αυτά που λέτε!

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Ντροπή!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, σας

παρακαλώ!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Να ανακαλέσει ο

Υπουργός! Να ανακαλέσει!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Η γελοιότητα να τελειώσει!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Να ανακαλέσει!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, σας

παρακαλώ πάρα πολύ! Σας απαντά ο Υπουργός. Είχατε τον
χρόνο και µιλήσατε. Τώρα απαντά ο Υπουργός. Δεν µπορώ να
σταµατήσω τον Υπουργό να µιλήσει µε τον τρόπο που θέλει να
µιλήσει. Σας παρακαλώ, κύριε συνάδελφε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): Κύριε Σκουρλέτη, θέλετε πολιτικό διάλογο ή
θέλετε να γκαρίζετε; Γκαρίζετε πολύ καλά. Πολιτικό διάλογο δεν
κάνετε. Καθίστε τώρα να ακούσετε, γιατί µπορεί να µη σας εν-
διαφέρει εσάς η απάντηση, αλλά ενδιαφέρει τους ψηφοφόρους
σας.

Είπαµε, λοιπόν, για το θέµα των διοδίων. Έληξε!
Δεύτερον, για τον ανισόπεδο κόµβο έχω µιλήσει επανειληµµέ-

νως µε τον Δήµαρχο Κηφισιάς. Έχω µιλήσει επανειληµµένως µε
όλους τους ανθρώπους και εγώ και οι υπηρεσίες του Υπουργείου
και οι γενικοί γραµµατείς µας. Είπαµε για τον ανισόπεδο κόµβο,
λοιπόν, ότι, από τη στιγµή που υπάρχουν αντιδράσεις, δεν πρό-
κειται να γίνει. Προσωπική µου άποψη είναι ότι αυτό είναι λάθος.
Όταν, όµως, έχω την περιφέρεια που είναι εναντίον, τον δήµο
που είναι εναντίον και όλους που είναι εναντίον, τότε δεν θα κά-
νουµε εκεί τους ανισόπεδους κόµβους. Και µη συνδέετε τους ανι-
σόπεδους κόµβους µε τα πλευρικά διόδια. 

Η ουσία είναι µία. Στο πολιτικό ψεύδος και στην πολιτική απάτη
πρέπει να βάλουµε µία τέλεια. Εσείς έρχεστε και µας εγκαλείτε
για κάτι που θα µπορούσατε να κάνετε και δεν το κάνετε. Και το
κάνουµε, δυστυχώς, κύριε Σκουρλέτη, εµείς! 

Εν πάση περιπτώσει, ας τελειώνει αυτή η αντιπαράθεση για
ζητήµατα στα οποία δεν πρέπει να υπάρχει αντιπαράθεση.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ.
Θα συζητήσουµε τώρα την τέταρτη µε αριθµό 604/4-4-2022

επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονί-
κης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Δελή προς
την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Την κατάρ-
γηση της υποχρεωτικότητας διετούς παραµονής των νεοδιόρι-
στων εκπαιδευτικών στον τόπο διορισµού».

Θα απαντήσει η Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων κ.
Μακρή.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά για
να αναπτύξετε την επίκαιρη ερώτηση.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, µε δύο νόµους, του ΣΥΡΙΖΑ το 2019 και της

Νέας Δηµοκρατίας το 2020, οι νεοδιόριστοι εκπαιδευτικοί υπο-
χρεούνται, το διαβάζω έτσι όπως ακριβώς είναι διατυπωµένο
στον νόµο, «να παραµείνουν στην περιοχή διορισµού τους για
χρονικό διάστηµα τουλάχιστον δύο σχολικών ετών και οποιαδή-
ποτε υπηρεσιακή µεταβολή που επιφέρει η µεταβολή της τοπο-
θέτησης αυτής, όπως απόσπαση ή µετάθεση, βάσει γενικής ή
ειδικής διάταξης κατά το ως άνω χρονικό διάστηµα», εννοείται
των δύο σχολικών ετών, «δεν επιτρέπεται».

Αυτή η διάταξη, όπως καταλαβαίνετε, κυρία Υπουργέ, έχει δη-
µιουργήσει πάρα πολύ σοβαρά προβλήµατα σε χιλιάδες εκπαι-
δευτικούς, οι οποίοι διορίστηκαν το καλοκαίρι του 2021, µετά
από πολλά χρόνια.

Σχεδόν κανείς δεν διορίστηκε στην περιοχή της πρώτης προ-
τίµησης, αλλά µακριά από τον µόνιµο τόπο της κατοικίας τους,
από την περιοχή στην οποία ενδιαφέρονταν να εργαστούν.

Τα προβλήµατα αυτά είναι επειδή η διάταξη που προανέφερα
τους στερεί τη δυνατότητα να κάνουν αίτηση για απόσπαση, για
µετάθεση για δύο χρόνια και µάλιστα σε µια περίοδο κατά την
οποία το κόστος διαβίωσης έχει πάει εκεί που έχει πάει, η ακρί-
βεια συνεχώς αυξάνεται και έχει φτάσει σε δυσθεώρητα ύψη και
οι µετακινήσεις φυσικά έχουν γίνει πάρα πολύ δυσβάστακτες, όχι
µόνο για τους εκπαιδευτικούς, για όλους τους εργαζόµενους,
πόσω µάλλον για τους εκπαιδευτικούς, οι οποίοι µπορεί και να
εργάζονται -και εργάζονται πάρα πολλοί από αυτούς και το γνω-
ρίζετε- σε παραπάνω από ένα σχολεία και είναι υποχρεωµένοι να
µετακινούνται συνεχώς. 

Επίσης, είναι γνωστό, κυρία Υπουργέ, σε όλους ότι από αυ-
τούς τους εκπαιδευτικούς χιλιάδες είναι αυτοί που αναγκάζονται
να διατηρούν και να συντηρούν δύο σπίτια, λόγω των οικογενει-
ακών υποχρεώσεων. Και βέβαια κάτι τέτοιο, όπως καταλαβαί-
νετε, κάνει την κατάσταση ακόµα πιο δύσκολη. 

Με βάση όλα αυτά τα προβλήµατα που σας περιέγραψα και
τα οποία νοµίζω ότι είναι αυτονόητα -όλοι µπορούν να τα κατα-
λάβουν και να τα κατανοήσουν-, δεν σας ρωτάµε, σας καλούµε,
κυρία Υπουργέ, να καταργήσετε τη συγκεκριµένη διάταξη της
υποχρεωτικής διετούς παραµονής των νεοδιόριστων εκπαιδευ-
τικών, να τη µετατρέψετε αυτή την παραµονή σε έναν χρόνο και
να δώσετε έτσι τη δυνατότητα και από τη φετινή σχολική χρονιά
στους περσινούς νεοδιόριστους, του 2021, να κάνουν αίτηση για
µετάθεση και απόσπαση, έχοντας υπηρετήσει φυσικά τον Ιούνιο
που µας έρχεται και αυτοί τον έναν χρόνο που θα απαιτείται. 

Αναµένουµε την απάντησή σας µε αγωνία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε

συνάδελφε.
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, θα µου ήταν πάρα πολύ εύκολο να σας

απαντήσω ότι αυτή η διετία ισχύει για όλο το δηµόσιο και ότι,
όταν οι εκπαιδευτικοί διορίστηκαν, το γνώριζαν εκ των προτέρων.
Αυτή όµως είναι µια απάντηση που δεν θέλω να δώσω, γιατί θα
συµφωνήσουµε και οι δύο ότι η εκπαίδευση είναι ένας ιδιαίτερα
ευαίσθητος τοµέας και χρειάζεται µια προσέγγιση διαφορετική
και µια αντιµετώπιση η οποία ενδεχοµένως και να αποκλίνει. 

Με αυτά, λοιπόν, ξεκινώντας, θα θυµίσω, έτσι, για λόγους ιστο-
ρικής ακρίβειας, ότι έγιναν οι πρώτοι διορισµοί µετά από δώδεκα
χρόνια σε κάποιους τοµείς και για πρώτη φορά στα εκπαιδευτικά
χρονικά, όπως είναι η ειδική αγωγή. Σύµφωνα µε τον νόµο, οι εκ-
παιδευτικοί γνώριζαν εκ των προτέρων πλήρως τους όρους και
τις προϋποθέσεις για να συµµετάσχουν σε αυτή τη διαδικασία.
Μία από τις προϋποθέσεις -η βασική ίσως- ήταν και να µείνουν
στη θέση τοποθέτησης για δύο σχολικά χρόνια τουλάχιστον. 

Ποιες είναι οι δυσκολίες των εκπαιδευτικών; Η ανάγκη τους να
διατηρούν πολλές φορές και δύο σπίτια. Οι αυξηµένες οικονοµι-
κές δυσκολίες είναι γνωστές στο Υπουργείο. Σας βεβαιώ ότι όλοι
µας γνωρίζουµε τα ιδιαίτερα προβλήµατα που υπάρχουν. Όµως
θα σας το πω και θα το πω ήπια, χωρίς να θέλω να προκαλέσω
αντιδράσεις, γιατί, επαναλαµβάνω, είναι ευαίσθητο θέµα και οι
εκπαιδευτικοί οφείλουν και παρέχουν τις υπηρεσίες µε τον κα-
λύτερο δυνατό τρόπο.

Υπήρχε το περιθώριο, κύριε συνάδελφε, επιλογής των περιο-
χών στις οποίες ήθελαν να ασκήσουν τα καθήκοντά τους. Υπάρ-
χει ένα αξιοκρατικό σύστηµα επιλογής και πάντοτε η
προϋπόθεση αυτή, που ήταν γνωστή. Αυτό σήµαινε ότι µπορού-
σαν τις οικογενειακές, προσωπικές, επαγγελµατικές παραµέ-
τρους να τις σταθµίσουν και να πάρουν τη σχετική απόφαση.

Διαβάσατε τον νόµο που θέτει τις προϋποθέσεις τις οποίες
εγώ µόλις σας ανέλυσα. Παραλείψατε να πείτε όµως ότι υπάρ-
χουν εξαιρέσεις σε αυτό το θέµα. Οι νεοδιοριζόµενοι εκπαιδευ-
τικοί ή τα µέλη του ειδικού εκπαιδευτικού και ειδικού βοηθητικού
προσωπικού µπορούν να µείνουν λιγότερο από έναν χρόνο, όταν
εµπίπτουν στις ειδικές κατηγορίες µετάθεσης της παραγράφου
1 του άρθρου 13 του προεδρικού διατάγµατος 50/1996 ή του άρ-
θρου 8 του προεδρικού διατάγµατος 56/2001, όταν έχουν οι ίδιοι
ή οι σύζυγοί τους ποσοστό αναπηρίας 75% και άνω ανεξαρτήτως
πάθησης ή έχουν τέκνα που έχουν αυτόν τον βαθµό αναπηρίας
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και πάλι ανεξαρτήτως πάθησης και µπορούν αυτοί να αποσπών-
ται µε απόφαση του αρµοδίου οργάνου, µετά από τη γνώµη των
οικείων υπηρεσιακών συµβουλίων και αφού προσκοµίσουν πιστο-
ποιητικό από τα ΚΕΠΑ που αποδεικνύει αυτά που ισχυρίζονται. 

Για τη φετινή σχολική χρονιά 2021-2022, οι νεοδιόριστοι εκ-
παιδευτικοί που εµπίπτουν σε αυτές τις κατηγορίες µε εγκύκλιο
του ΥΠΕΠΘ υπέβαλαν αιτήσεις για απόσπαση από ένα περιφε-
ρειακό συµβούλιο πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης σε άλλο περιφε-
ρειακό συµβούλιο αντίστοιχο πρωτοβάθµιας ή δευτεροβάθµιας
εκπαίδευσης.

Το βασικό επιχείρηµά τους, λοιπόν, ότι είναι υποχρεωτική η
υπηρεσία και η παροχή υπηρεσιών για δύο τουλάχιστον χρόνια
µπορεί να αντικρουστεί και από το αντεπιχείρηµα ότι, όταν επι-
τρέπεται η µετακίνηση σε έναν χρόνο, δηµιουργούνται, κύριε συ-
νάδελφε, εκπαιδευτικά κενά, τα οποία µε την αξιοκρατική
διαδικασία που πρέπει να ακολουθούµε δεν καλύπτονται αµέ-
σως.

Έχουµε, λοιπόν, ως Υπουργείο να σταθµίσουµε αφ’ ενός µεν
τη συνέχεια και την ακώλυτη παροχή εκπαιδευτικού έργου και
αφ’ ετέρου τις δικαιολογηµένες ανάγκες και απαιτήσεις που
έχουν οι αδιόριστοι εκπαιδευτικοί.

Για να µην καταχραστώ τον χρόνο, κύριε Πρόεδρε, θα επιχει-
ρηµατολογήσω ως προς αυτά στη δευτερολογία.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ, κυρία

Υπουργέ.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Σας άκουσα µε πολύ µεγάλη προσοχή,

κυρία Υπουργέ, όπως φαντάζοµαι ότι µας ακούν και χιλιάδες εκ-
παιδευτικοί που βιώνουν αυτό το πρόβληµα. Παρά το ότι είπατε
ότι δεν θα µιλήσετε για το ότι γνώριζαν εκ των προτέρων, τελικά
το επικαλεστήκατε ότι το γνώριζαν εκ των προτέρων, γνώριζαν
εκ των προτέρων δηλαδή τη διάταξη του νόµου. Αυτό δεν σηµαί-
νει ότι αυτή η διάταξη του νόµου είναι και δίκαιη. Καθόλου δεν
σηµαίνει αυτό. Ή αν εννοήσατε ότι είχαν το δικαίωµα επιλογής
της οικογένειας, δηλαδή, ή της εργασίας, νοµίζω ότι αυτό δεν
είναι επιχείρηµα, γιατί σήµερα µια οικογένεια για να συντηρηθεί,
για να ζήσει, χρειάζεται την εργασία.

Εν πάση περιπτώσει και για τις εξαιρέσεις τις οποίες είπατε,
νοµίζω ότι αποτελούν εξαιρέσεις και µάλιστα, ενός πολύ µικρού,
ελάχιστου αριθµού εκπαιδευτικών από αυτούς που βιώνουν αυτό
το πρόβληµα.

Θα ήθελα, όµως, να σας θυµίσω, κυρία Υπουργέ, για ποιους
εκπαιδευτικούς µιλάµε. Μιλάµε για όλους αυτούς οι οποίοι, ως
αναπληρωτές, περίµεναν για χρόνια και αγωνίστηκαν για χρόνια
για να έχουν µια σταθερή δουλειά για πάνω από δέκα χρόνια. Μι-
λάµε για όλους αυτούς που, ως αναπληρωτές, υπηρέτησαν χρό-
νια και χρόνια µακριά από τα σπίτια τους και τις οικογένειές τους,
για αυτούς που όργωσαν όλη τη χώρα για να καλύψουν τα εκ-
παιδευτικά κενά, από την Κέρκυρα στα Δωδεκάνησα, από την
Κρήτη στον Έβρο κ.ο.κ.. Και τώρα, αυτούς τους χιλιάδες εκπαι-
δευτικούς τους υποχρεώνετε να παραµείνουν και για δεύτερο
χρόνο στην περιοχή του διορισµού τους. Τους υποχρεώνει ο
δικός σας νόµος.

Όπως χαρακτηριστικά έχουν πει, έχουν γράψει σε µια επι-
στολή που έχετε παραλάβει και εσείς, βέβαια, στο Υπουργείο, το
όνειρο του διορισµού µετατράπηκε σε εφιάλτη µε τη συγκεκρι-
µένη διάταξη. Και µάλιστα, το 2021, τότε στους διορισµούς ούτε
δόθηκαν και ούτε και καλύφθηκαν όλα τα οργανικά κενά. Προ-
σέξτε, δεν µιλώ για τα λειτουργικά, µιλώ για τα οργανικά.

Μάλιστα, για να επανέλθω λιγάκι στο ζήτηµα των εξαιρέσεων
που θίξατε, η κρατική αναλγησία -διότι περί αυτού πρόκειται- ξε-
περνά κάθε όριο, καθώς αυτή η άδικη διάταξη -γιατί είναι µια
ολοφάνερα άδικη διάταξη, το παραδεχτήκατε και εσείς, προς
τιµήν σας- αφορά και στους ανάπηρους εκπαιδευτικούς που θα
τύχει να έχουν ποσοστό αναπηρίας κάτω από 75%. Ένας ανάπη-
ρος, δηλαδή, µε 67%, 68%, 69%, 70% δεν έχει το δικαίωµα. Ούτε
καν αυτοί.

Σας καλούµε, λοιπόν, κυρία Υπουργέ και σας παρακαλούµε να
δείτε την ανθρώπινη πλευρά αυτού του ζητήµατος, τις οικογέ-
νειες αυτών των ανθρώπων, γιατί οι περισσότεροι νεοδιόριστοι

εκπαιδευτικοί δεν είναι όπως τα παλιά τα χρόνια, στα χρόνια τα
δικά µου που νέα παιδιά διορίζονταν. Τώρα οι περισσότεροι από
τους διορισµένους είναι σε µια ηλικία να µην πω προχωρηµένη,
αλλά µέση ηλικία, έχουν κάνει οικογένειες, έχουν παιδιά.

Και να σας πω και αυτό: Δεν είναι µόνο ότι µέχρι το 2019 η
υποχρεωτική υπηρέτηση της οργανικής θέσης ήταν µόνο για
έναν χρόνο. Τότε έγινε αυτή η διάταξη από τον ΣΥΡΙΖΑ, αλλά
µετά από αυτή τη διάταξη του νόµου του ΣΥΡΙΖΑ τον Γενάρη του
2019, έρχεται ο ΣΥΡΙΖΑ τον Μάη του 2019 και κάνει µια ad hoc
νοµοθέτηση για την εφάπαξ µη εφαρµογή αυτής της διάταξης
σε µια ορισµένη κατηγορία των εκπαιδευτικών. Και καλώς έγινε
αυτή η διάταξη.

Άρα αυτό που λέµε εµείς -καλούµε, δηλαδή, το Υπουργείο-
είναι ότι αυτό µπορεί να επαναληφθεί και να λυθεί το ζήτηµα, για
όλους όµως, από εδώ και πέρα άπαξ και διά παντός. Το αίτηµα
είναι δίκαιο, αλλά εκτός από δίκαιο, θεωρούµε ότι είναι και ρεα-
λιστικό. Δίκαιο είναι, γιατί βεβαίως οι ανθρώπινοι λόγοι, οι οικο-
γενειακοί είναι αυτονόητοι, αλλά και ρεαλιστικό, γιατί σε όλη τη
χώρα υπάρχουν άφθονα -και το γνωρίζετε- διαθέσιµα οργανικά
κενά και µάλιστα, για όλες τις ειδικότητες. Γι’ αυτό σας καλούµε
να το ικανοποιήσετε. Το αίτηµα το στηρίζουν όλοι οι εκπαιδευτι-
κοί φορείς και όλα τα σωµατεία από την ΑΔΕΔΥ, τη ΔΟΕ, την
ΟΛΜΕ, σωµατεία, σύλλογοι εκπαιδευτικών. Οι πάντες αναγνωρί-
ζουν το δίκαιο του αιτήµατος και να σας ενηµερώσω ότι θα σας
το ζητήσουν και την άλλη Δευτέρα, δηλαδή, τη Μεγάλη Δευτέρα
στις 18 του Απρίλη έξω από το Υπουργείο και ελπίζουµε να τους
δεχτείτε και να έχετε να τους αναγγείλετε ευχάριστα νέα -εκτός
και αν τα κρατήσατε για τη δευτερολογία σας. Θα το χαρούµε
πολύ. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε. 
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, εγώ θέλω να σας ευχαριστήσω γιατί, παρ’

ότι χρησιµοποιήσατε κάποιες πολύ αυστηρές εκφράσεις -κατά
τη γνώµη µου άδικες ή υπερβολικές- δεν υψώσατε τους τόνους
και υποθέτω ότι αυτό οφείλεται στην ευαισθησία του θέµατος. 

Με τον ίδιο ήπιο τρόπο, λοιπόν, και εγώ θα σας απαντήσω ότι
όντως κάποιοι από τους εκπαιδευτικούς ταλαιπωρούνται, ενδε-
χοµένως και οι περισσότεροι. Θα σας πω, επίσης, για την ενηµέ-
ρωσή σας, ότι το θέµα αυτό και συνάδελφοι της δικής µας
παράταξης µάς το έχουν θέσει µε τρόπο και µε στοιχεία τα οποία
δικαιολογούν την όχληση του Υπουργείου. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Προφανώς. 
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Θα σας απαντήσω, όµως, και εγώ για λόγους ακρίβειας, ότι
πράγµατι, πολλοί από αυτούς ταλαιπωρήθηκαν χρόνια δου-
λεύοντας ως αναπληρωτές, καλύπτοντας ανάγκες, επιτελώντας
σωστό εκπαιδευτικό έργο, έχοντας και εµπειρία. 

Από την άλλη πλευρά, όµως, µε τους διορισµούς που γίνανε,
περίπου δεκαεξίµισι χιλιάδες διορισµοί για πρώτη φορά µετά
από δώδεκα χρόνια και στην ειδική εκπαίδευση για πρώτη φορά
στα εκπαιδευτικά χρονικά, έπαψε να υπάρχει γι’ αυτούς τους αν-
θρώπους εργασιακή ανασφάλεια. Δεν µετετράπη σε εφιάλτη, δη-
µιουργήθηκαν κάποια προβλήµατα που ίσως δεν τα είχαν
σκεφτεί, αλλά η δική µας Κυβέρνηση τους έδωσε εργασιακή
ασφάλεια και συνέχεια.

Θα σας πω αυτολεξεί τι είπε στη συνέντευξή της η Υπουργός
κ. Κεραµέως το Σάββατο, όπως ακριβώς τα είπε στον προφορικό
της λόγο: «Έχουµε έναν θεσµό στη χώρα µας που εφαρµόζεται
µε στρεβλό τρόπο. Είναι ο αναπληρωτής. Έχουµε αναπληρωτές
που είναι δέκα και δώδεκα συναπτά έτη αναπληρωτές, ενώ θα
έπρεπε ο αναπληρωτής να αναπληρώνει έναν καθηγητή, όταν
προκύπτει κάτι έκτακτο, µια αρρώστια, µια εγκυµοσύνη. Γι’ αυτόν
ακριβώς τον λόγο, σε εξαιρετική συνεργασία µε το Υπουργείο
Εσωτερικών, κάναµε τους διορισµούς αυτούς και θα κάνουµε και
φέτος. Την παρούσα χρονική στιγµή επεξεργαζόµαστε ένα πιο
δίκαιο σύστηµα διορισµών». 

Σας λέω, λοιπόν, κύριε συνάδελφε, ότι ο µόνιµος διορισµός -
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και συµφωνούµε σε αυτό- εξασφαλίζει µια στοιχειώδη εργασιακή
και οικονοµική σταθερότητα για τους εκπαιδευτικούς. Βάζει
τέλος στην ανασφάλεια -καταλαβαίνω ότι σε αυτό συµφωνούµε-
και µπορούν απρόσκοπτα να επικεντρώνονται στο λειτούργηµά
τους. 

Από την άλλη πλευρά, υπάρχει και η συνέχεια στην εκπαιδευ-
τική διαδικασία. Υπάρχουν περιοχές δυσπρόσιτες, αποµονωµέ-
νες, νησιωτικές, όπου εκεί οι εκπαιδευτικοί µας που υπηρετούν
παίρνουν περισσότερα µόρια και είναι πιο εύκολη η µετάβασή
τους, συνεπώς, στους τόπους από τους οποίους κατάγονται και
είναι οι οικογένειές τους. Σας λέω, λοιπόν, χωρίς να προαναγ-
γέλλω κάτι και χωρίς ταυτόχρονα να αποκλείω -γιατί µιλάω σε
έµπειρο κοινοβουλευτικό- ότι όλα αυτά στο Υπουργείο τα γνω-
ρίζουµε, τα συνεκτιµούµε και, όπως και η Υπουργός δήλωσε,
επεξεργαζόµαστε ένα πιο δίκαιο σύστηµα διορισµών. Δεν µπορώ
να πω τίποτα αυτή τη στιγµή, αλλά να ξέρετε ότι ούτε αδιάφοροι
είµαστε ούτε ανάλγητοι. 

Οι εκπαιδευτικές ανάγκες πρέπει να καλύπτονται και είναι το
πρώτιστο µέληµά µας, όµως είναι ισοσθενές και οι εκπαιδευτικοί
µας να είναι ευχαριστηµένοι. Αυτή τη δύσκολη εξίσωση θα τη λύ-
σουµε µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο και νοµίζω ότι όλοι έχουµε
συνεννοηθεί. Και επαναλαµβάνω, ας µην παρεξηγηθεί ως κάποια
προαναγγελία αυτό. Είναι κάτι που µας απασχολεί και µας απα-
σχολεί δικαιολογηµένα. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κυρία Υπουργέ.
Προχωρούµε στην έκτη µε αριθµό 599/3-4-2022 επίκαιρη ερώ-

τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών
του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς την Υπουργό Παι-
δείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Μείωση της ύλης στις τάξεις
του λυκείου».

Και στην ερώτηση αυτή, επίσης, θα απαντήσει η Υφυπουργός
Παιδείας και Θρησκευµάτων κ. Μακρή.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, έχουµε συζητήσει επανειληµµένα σε αυτή την

Αίθουσα το ότι οι αναπληρωτές έφθασαν πάρα πολύ αργά στα
σχολεία τη φετινή χρονιά. Τα κενά σε µαθήµατα της βάσης θε-
µάτων, όπως και τα µαθήµατα που δεν διδάχθηκαν είναι πάρα
πολλά. Ακόµα και πρόσφατα διορίσατε «τριµηνίτες» και δεν είναι
αλήθεια ότι διορίστηκαν µόνο για αναπλήρωση ανθρώπων που
είναι σε άδεια, αφού µε βάση καταγγελίες της ΟΛΜΕ καλύπτουν
και πάγιες ανάγκες. 

Υπάρχει, λοιπόν, αυτό το καθεστώς στην παιδεία, ενώ χάθηκαν
άπειρες ώρες από καθηγητές που νόσησαν, από µαθητές που
νόσησαν και έχασαν ώρες σε θέµατα που έχετε βάλει στη βάση
θεµάτων και ενώ οι µισές προαγωγικές εξετάσεις για την Α’ και
τη Β’ λυκείου είναι σε βάση θεµάτων.

Τι βλέπουµε να στέλνει ο Γενικός Γραµµατέας του Υπουργείου
σας, ο κ. Κόπτσης; Ζητάει από τα σχολεία την πλήρη κάλυψη της
ύλης, χωρίς καµµία περικοπή, ακόµη και µε αναµόρφωση του
ωρολογίου προγράµµατος. Προφανώς δεν µιλάει για κάποια κα-
νονικότητα. Για να µιλάει για ανάγκη αναµόρφωσης του ωρολο-
γίου προγράµµατος –προφανώς εθελοντικά από τους
διδάσκοντες και τους καθηγητές- προφανώς αναφέρεται στο ότι
υπάρχουν έκτακτες καταστάσεις που οδηγούν στο να µη βγαίνει
η ύλη. Είναι παραδοχή του Υπουργείου σας ότι δεν βγαίνει η ύλη. 

Εσείς τι κάνετε τώρα; Υποχρεώνετε τους µαθητές του δηµο-
σίου να δώσουν εξετάσεις στη βάση θεµάτων. Θα µου πείτε:
«Γιατί δεν το κάνουν και οι µαθητές των ιδιωτικών;». Ναι, αλλά οι
µαθητές των ιδιωτικών έχουν τρόπους να αναπληρώσουν µέσα
από τον τρόπο λειτουργίας των σχολείων τους. Στο δηµόσιο που
δεν διδάχτηκαν, στην ουσία αυτοί οι µαθητές κόβονται και προ-
χωράτε και µε τη βάση εισαγωγής. Επιµένετε στη βάση εισαγω-
γής, που έκοψαν σαράντα χιλιάδες κόσµο, µαθητές πέρυσι. Τους
κόβετε γιατί ενδιαφέρει την Κυβέρνησή σας να ενισχύσει τα ιδιω-
τικά σχολεία, τα ιδιωτικά ΙΕΚ, πανεπιστήµια και κολλέγια. Όµως
ούτε καν αυτό γίνεται, γιατί πάρα πολύ απλά οι περισσότεροι δεν
έχουν χρήµατα να πάνε σε αυτά τα κολλέγια. Τους βγάζετε από
την εκπαιδευτική διαδικασία. Θέλετε ψυκτικούς στη δυτική

Αθήνα και δεν ξέρω τι άλλο πού αλλού. 
Σας καλούµε να κάνετε δύο αυτονόητα πράγµατα: Μειώστε

την ύλη που δεν έχει ήδη διδαχθεί, για να προλάβουν οι καθηγη-
τές να εστιάσουν στην ύλη που µπορούν να διδάξουν στα παιδιά
και κόψτε –επιτέλους, σταµατήστε- την ελάχιστη βάση εισαγω-
γής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Πράγµατι, κύριε συνάδελφε, πολλές φορές εδώ µας απασχό-

λησαν οι αιτιάσεις σας για τους αναπληρωτές και την αργή το-
ποθέτησή τους, όπως επίσης και για την αργή κάλυψη των
κενών. Σε όλες τις ερωτήσεις που είχαν αυτό το αντικείµενο σάς
απάντησα µε στοιχεία που αποδεικνύουν ότι φέτος έγιναν νωρί-
τερα και πληρέστερα από κάθε άλλη χρονιά. 

Απαντώ στην πρώτη ερώτησή σας, κύριε συνάδελφε, εάν θα
περιορίσουµε την εξεταστέα ύλη. Όχι, δεν θα την περιορίσουµε
φέτος, γιατί η ύλη έχει καλυφθεί. Πέρυσι που υπήρχε η πανδη-
µία, υπήρχε τηλεκπαίδευση. Τότε ήδη από τον Ιανουάριο τα παι-
διά που ήταν υποψήφια για τις πανελλαδικές εξετάσεις
ενηµερώθηκαν για τη µείωση κατά 30% περίπου της ύλης, µετά
από σχετική εισήγηση την οποία έκανε το ΙΕΠ. 

Το ΙΕΠ εκ του ρόλου του –είναι, δηλαδή, ο τεχνικός µας σύµ-
βουλος- παρακολουθεί τακτικά, αν όχι καθηµερινά, την κάλυψη
της ύλης και η γνώση την οποία έχει είναι ότι σε ό,τι αφορά την
Γ’ λυκείου έχει καλυφθεί σχεδόν παντού. Σε ό,τι αφορά την Α’
λυκείου και τη Β’ λυκείου στα ελάχιστα κενά τα οποία υπάρχουν
θα γίνει η επιτρεπόµενη και η επιβαλλόµενη από τον νόµο ανα-
διάρθρωση και αναµόρφωση του προγράµµατος, όπως ακριβώς
στην εγκύκλιο την οποία έστειλε ο γενικός γραµµατέας, ο οποίος
εάν δεν επιλαµβανόταν αυτής της υπόθεσης, θα τον κατηγορού-
σατε ότι αδιαφορεί και αφήνει τα παιδιά µας σε µειονεκτική θέση
όταν υπάρχουν δυσκολίες. 

Όταν υπάρχουν, λοιπόν, και κάποιες ώρες οι οποίες έχουν
χαθεί, υπάρχει και η συγκεκριµένη υπουργική απόφαση η οποία
ρυθµίζει, βοηθά την κάλυψη της ύλης µε οριζόµενους τρόπους
και ιδιαίτερη διαδικασία. 

Θα πω κάτι για το ερώτηµά σας για τη µείωση της εξεταστέας
ύλης. Δεν ξέρω γιατί έχει ερµηνευτεί ότι µειωµένη εξεταστέα ύλη
συνεπάγεται και ευκολότερα θέµατα. Θα σας πω ότι οι συζητή-
σεις µου µε τους εκπαιδευτικούς µε οδηγούν στο αντίθετο απο-
τέλεσµα. Η µειωµένη ύλη, επειδή ακριβώς δεν πρέπει να
επαναλαµβάνονται τα θέµατα, οδηγεί πολλές φορές στο να
υπάρχουν θέµατα δυσκολότερα, λόγω ακριβώς του περιορισµού
της ύλης.

Γράφετε στο πρώτο σας ερώτηµα ότι υπάρχει η επιπρόσθετη
αγωνία της ελλιπούς προετοιµασίας. 

Θα σας το πω µε αυστηρότητα: Κάθε φορά που κάνετε ερώ-
τηση για την παιδεία, µειώνετε την προσφορά των εκπαιδευτικών
µας οι οποίοι είναι επαρκέστατοι και µειώνετε επίσης και την από-
δοση των µαθητών µας που και οι πανελλαδικές εξετάσεις και η
ακαδηµαϊκή τους πορεία εν συνεχεία δεν το δικαιολογούν. Και οι
εκπαιδευτικοί µας κάνουν καλά τη δουλειά τους και τα παιδιά µας
είναι καλοί, αν όχι άριστοι µαθητές και αποδίδουν. 

Σε ό,τι αφορά, λοιπόν, και τους ψυχολογικά φορτισµένους
υποψηφίους θα σας πω πως το Ινστιτούτο Εκπαιδευτικής Πολι-
τικής, πέραν των άλλων, επιµορφώνει τους εκπαιδευτικούς και
είναι σε συνεργασία µε σχολικούς συµβούλους, µε ψυχολόγους,
όταν υπάρχει είτε οµαδικό είτε ατοµικό θέµα λόγω και της παν-
δηµίας, και επιλαµβάνονται αµέσως του θέµατος.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

Να πω λίγες λέξεις, κύριε Πρόεδρε, για την τράπεζα θεµάτων.
Για εµάς είναι ένα πολύ χρήσιµο και σηµαντικό εργαλείο. Η τρά-
πεζα θεµάτων έχει πια θεσµοθετηθεί. Η ιδεολογική αντιπαρά-
θεση για το εάν πρέπει να υπάρχει ή όχι η τράπεζα θεµάτων
εξαντλήθηκε σε αυτήν την Αίθουσα στις επιτροπές και στην Ολο-
µέλεια. 

Ισχύει στις περισσότερες χώρες της Ευρώπης και δίνει εγκυ-
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ρότητα και αξιοπιστία και στις εκπαιδευτικές διαδικασίες και στις
εξετάσεις. Αποφεύγεται µε αυτόν τον τρόπο η αποστήθιση, η πα-
παγαλία των παιδιών. Υπάρχει ενίσχυση της κριτικής σκέψης.
Είναι µια δεξαµενή γνώσης και εµπειρίας για τους εκπαιδευτι-
κούς, τους µαθητές και τις µαθήτριες. Αν η ένστασή σας στηρί-
ζεται στην εφαρµογή του 2014, θα παραπέµψω και πάλι σε κάτι
που δηµόσια δήλωσε η ίδια η Υπουργός. Τότε ήταν υποχρεωτικό
το µάθηµα να έχει «10». Η εφαρµογή αυτή δηµιούργησε τις ανη-
συχίες. Εγώ δεν λέω ότι είναι δικαιολογηµένες, αλλά εν πάση πε-
ριπτώσει είναι ανεξήγητες. Θα επιλεγούν 50% των θεµάτων από
την τράπεζα θεµάτων τυχαία και το 50% από τον διδάσκοντα για
τους διδάσκοντες, αυτούς που ξέρουν τι καλύφθηκε κατά τη
διάρκεια του σχολικού έτους. Αν αυτό δεν είναι δίκαιο, δεν είναι
παιδαγωγικά ορθό, δεν δηµιουργεί ίδιες συνθήκες εξέτασης και
αξιολόγησης όλων των µαθητών, δεν βλέπω τι άλλο θα µπορού-
σαµε να κάνουµε.

Ζητώ συγγνώµη, κύριε Πρόεδρε, που παραβίασα τον χρόνο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Δεν χρειάζεται. Να

είστε καλά.
Καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα.
Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, λέτε ότι καλύφθηκε η ύλη φέτος. Περίεργο,

γιατί ο κ. Κόπτσης περιγράφει την ανάγκη να προβούν στην
πλήρη κάλυψη της ύλης. Περίεργο για κάποιον γενικό γραµµα-
τέα που έρχεται από ένα Υπουργείο που θεωρεί ότι καλύφθηκε
η ύλη. Οπότε τώρα εδώ ο κ. Κόπτσης διαφωνεί µαζί σας. Πρέπει
να καλυφθεί η ύλη, χωρίς καµµία περικοπή, ακόµη και µε ανα-
µόρφωση του ωρολογίου προγράµµατος. Δεν προκύπτει ότι έχει
καλυφθεί η ύλη από τις δηλώσεις του γραµµατέα σας.

Μας επαναλάβατε στην ουσία τις δηλώσεις της κ. Κεραµέως,
ότι µικρότερη ύλη δεν σηµαίνει µεγαλύτερη ευκολία για τους
υποψηφίους, όσο µειώνεται η ύλη τόσο αναγκάζονται οι εξετα-
στές να βάλουν πιο µεγάλης δυσκολίας θέµατα. Έχουµε εδώ
πέρα την απάντηση στην ουσία και από την ίδια την ΟΛΜΕ, που
εξηγεί ότι η µείωση της ύλης βοηθά στο να αποσυµπιεστούν ψυ-
χολογικά οι ήδη επιβαρυµένοι λόγω COVID µαθητές και µαθή-
τριες από το άγχος της προετοιµασίας και να δοθεί ευκαιρία στο
δηµόσιο σχολείο να καλύψει τα µαθησιακά κενά ανάλογα µε τις
ιδιαιτερότητες της τάξης, προκειµένου να προετοιµάζει τους µα-
θητές και τις µαθήτριες για να λάβουν µέρος στις εξετάσεις µε
τους ίδιους όρους.

Εσείς εµφανίζεστε εδώ πέρα ότι θέλετε να υπερασπιστείτε τις
µαθήτριες και τους µαθητές και τις καθηγήτριες και τους καθηγη-
τές που εγώ λέτε ότι υποτιµώ, επειδή ζητάω να έχουν δικαίωµα
στη δηµόσια παιδεία και στην πανεπιστηµιακή και στην προαγωγή
και να τους δώσετε αυτό το δικαίωµα που τους ανήκει. Ποιοι σας
ζητάνε; Ποιοι έχουν θέσει ξανά και ξανά το θέµα της τράπεζας θε-
µάτων, της µείωσης της ύλης και στις πανελλαδικές, αλλά και της
ελάχιστης βάσης εισαγωγής; Οι καθηγητές είναι, η ΟΛΜΕ. Και
αυτοί υποτιµούν τους συναδέλφους τους; Όλοι υποτιµάµε τους
καθηγητές και τους µαθητές, εκτός από το Υπουργείο, που φέρνει
σχολεία; Τι να σας πω µόνο; Προχθές ήταν τα µουσικά και τα καλ-
λιτεχνικά στο Σύνταγµα. Στο καλλιτεχνικό σχολείο Περιστερίου οι
καθηγητές της ειδικότητας για τον κινηµατογράφο πήγαν µετά τον
Φλεβάρη, µια ολόκληρη ειδικότητα από τις τρεις.

Σας φέρνω νούµερα κάθε φορά, σε κάθε σχολείο στη δυτική
Αθήνα, πόσα κενά υπάρχουν, µαθήµατα που δεν διδάχθηκαν σε
θέµατα βάσης θεµάτων. Τι θα κάνετε µε αυτά τα σχολεία; Ωραι-
οποίηση; «Όλα καλά πηγαίνουν», «µην µιλάτε για µαθητές και κα-
θηγητές», «τους προσβάλλετε», «εµείς τους προστατεύουµε»;
Αυτό έχετε µόνο να πείτε;

Προστατέψτε τους στην πράξη. Δώστε τους το δικαίωµα στον
ισότιµο συναγωνισµό µε τους µαθητές των ιδιωτικών σχολείων
για την προαγωγή τους και για την είσοδό τους στα πανεπιστη-
µιακά ιδρύµατα. Έτσι θα τους προστατεύσετε. Δεν είναι στα
λόγια η προστασία. Είναι στην πράξη. Είστε Υφυπουργός Παι-
δείας. Έχετε εργαλεία. Ασκείστε αυτά τα εργαλεία. Μειώστε την
ύλη και καταρτήστε επιτέλους αυτήν την ελάχιστη βάση εισαγω-
γής που αποδεκατίζει τα πανεπιστήµια της περιφέρειας και κόβει
το δικαίωµα της εισαγωγής σε πάρα πολλούς µαθητές. Το είδαµε

πέρυσι. Σαράντα χιλιάδες µαθητές πέρασαν την τηλεκπαίδευση
και τη διάλυση του συστήµατος εκπαίδευσης µέσα από την τη-
λεκπαίδευση και τους βάλατε να κοπούν και στις πανελλήνιες.

Κάντε το αυτονόητο. Χρησιµοποιήστε τα εργαλεία σας για να
έχουν ισότιµη ευκαιρία οι µαθητές και οι µαθήτριες των δηµο-
σίων σχολείων στην προαγωγή και στην εισαγωγή στα πανεπι-
στήµια. Αυτό σας ζητάµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Αρσένη. 

Κυρία Μακρή, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Θέλω να σας πω, κύριε συνάδελφε, ότι εµείς είµαστε ένα

Υπουργείο το οποίο σέβεται, τιµά τους εκπαιδευτικούς και ανα-
γνωρίζει την πολύ µεγάλη προσφορά τους. Και ακριβώς επειδή
τους σέβεται, τους τιµά και τους εκτιµά δεν θεωρεί ότι µε ήσσονα
προσπάθεια αυτοί ή τα παιδιά µας θα αποδώσουν. Πιστεύει ότι
µε τον τρόπο που λειτουργούν, αποδίδουν και προσφέρουν πάρα
πολλά στα παιδιά.

Πριν προφανώς δεν ακούσατε την τοποθέτησή µου. Είπα ότι
σε κάποιες περιπτώσεις που δηµιουργήθηκαν κενά στην ύλη, όχι
για λόγους ανεπάρκειας των εκπαιδευτικών ενδεχοµένως αλλά
γιατί κάποιος εκπαιδευτικός αρρώστησε, κάποια παιδιά απουσία-
ζαν, δόθηκαν οι οδηγίες από τον γενικό γραµµατέα. Μην το επι-
καλείστε και το γενικεύετε.

Πριν προχωρήσω στην ελάχιστη βάση εισαγωγής επειδή και
εσείς τώρα και ο Αρχηγός σας στη Βουλή έχετε τοποθετηθεί
επανειληµµένα λέγοντας ότι οι δικές µας εκπαιδευτικές πρωτο-
βουλίες οδηγούν τα παιδιά στα ιδιωτικά κολλέγια, θα σας παρα-
καλούσα θερµά, τα στοιχεία που υποστηρίζουν αυτή τη
διαπίστωσή σας, να µου τα δώσετε. Δεν αποδεικνύεται από που-
θενά ότι µε τις δικές µας νοµοθετικές ρυθµίσεις αυξήθηκε ο
αριθµός των εγγραφών στα ιδιωτικά κολλέγια. Πουθενά. Παρα-
καλώ, επειδή επαναλαµβάνεται συχνά στην Αίθουσα και δηµιουρ-
γεί στρεβλές εντυπώσεις να µου δώσετε και µένα στοιχεία να µε
κατατοπίσετε. Αλλιώς θα µου επιτρέψετε την επόµενη φορά να
σας χαρακτηρίσω ψεύτες. 

Η ελάχιστη βάση εισαγωγής θεσµοθετήθηκε, ψηφίστηκε και
ισχύει από πέρυσι. Διασφαλίζει τις ακαδηµαϊκές προϋποθέσεις
ώστε να υπάρχει επιτυχής φοίτηση, να ολοκληρώνονται έγκαιρα
οι σπουδές. Μέχρι τότε εισάγονται στο πανεπιστήµιο φοιτητές
µε ένα στα είκοσι. Το 30% των φοιτητών δεν αποφοιτούσε ποτέ.
Ήταν µια θλιβερή πρωτιά για την Ελλάδα. Θωρακίζεται µε την
ελάχιστη βάση εισαγωγής το κύρος των πανεπιστηµιακών σπου-
δών. Ενισχύεται η αυτονοµία των ανώτατων εκπαιδευτικών ιδρυ-
µάτων. Κάθε τµήµα διαµορφώνει τη δική του ακαδηµαϊκή
ταυτότητα, γιατί εκείνο καθορίζει ποια θα είναι η ελάχιστη βάση
εισαγωγής. Και γι’ αυτόν τον λόγο, κύριε συνάδελφε, τους δό-
θηκε η δυνατότητα φέτος να τροποποιηθεί, λόγω ορισµένων
στρεβλώσεων που παρατηρήθηκαν πέρυσι κατά την εφαρµογή
της ελάχιστης βάσης εισαγωγής που τα ίδια τα ιδρύµατα είχαν
επιλέξει. Και επίσης υπάρχει ορθολογικότερη κατανοµή και
χρήση των πόρων του κάθε ανώτατου εκπαιδευτικού ιδρύµατος,
πράγµα πολύ απαραίτητο για τα παιδιά που φοιτούν και τιµούν
τα ελληνικά δηµόσια πανεπιστήµια. 

Ο στόχος της αυτονοµίας λοιπόν, των εκπαιδευτικών ιδρυµά-
των επέβαλε να γίνει αυτή η ρύθµιση. Δεν ήταν ο µοναδικός,
αλλά ήταν βασικός. Δεν υπάρχει ανελαστική και σταθερή βάση
εισαγωγής, αλλά αυξοµειώνεται ανάλογα µε τις επιδόσεις των
υποψηφίων. Γιατί ξέρουµε πώς διαµορφώνεται η ελάχιστη βάση
εισαγωγής: από τον µέσο όρο του µέσου όρου των τεσσάρων
µαθηµάτων που επιλέγει κάθε ακαδηµαϊκό ίδρυµα. Αν υπήρχε η
βάση του 10 θα υπήρχαν και δικαιολογηµένες αντιρρήσεις, γιατί
αυτό άρρηκτα θα συνέδεε τη δυσκολία των θεµάτων µε τον
βαθµό επιτυχίας των µαθητών και θα δηµιουργούσε πιέσεις και
στην επιλογή των θεµάτων. Τα προγράµµατα σπουδών, όµως,
έτσι θα αναγκάζονταν να έχουν και διαφοροποιήσεις και να δια-
φοροποιούνται και οι ακαδηµαϊκές προϋποθέσεις εισαγωγής. 

Νοµίζω, επειδή αυτό το θέµα είχε εξαντληθεί, ότι απεδείχθη η
χρησιµότητα, η αναγκαιότητα αυτής της επιλογής από την Κυ-
βέρνηση και καταδείχθηκε στην πράξη. 
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Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστούµε

την κ. Μακρή. 
Να σας ενηµερώσω ότι δεν θα συζητηθούν, κατόπιν συνεννόη-

σης, οι εξής ερωτήσεις. 
Η δεύτερη µε αριθµό 601/4-4-2022 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-

ρου κύκλου του Βουλευτή Αργολίδας του Κινήµατος Αλλαγής κ.
Ανδρέα Πουλά προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων, µε θέµα: «Πότε θα δοθούν οι προκαταβολές από τον
ΕΛΓΑ στους πληγέντες αγρότες της Αργολίδας».

Η τρίτη µε αριθµό 605/4-4-2022 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Δελή προς τον Υπουργό Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα: «Άµεση επίλυση των προβλη-
µάτων των σπουδαστών των επαγγελµατικών σχολών (ΕΠΑΣ) του
ΟΑΕΔ».

Η έκτη µε αριθµό 608/4-4-2022 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών του Κοµµουνι-
στικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χρήστου Κατσώτη προς τον
Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα: «Απαλ-
λαγή των συνταξιούχων του ιδιωτικού τοµέα από την επιστροφή
των χρηµατικών ποσών που αντιστοιχούν σε καταβεβληµένες
συντάξεις».

Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 591/29-3-2022 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Κυκλάδων της Νέας Δηµο-
κρατίας κ. Ιωάννη Βρούτση προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και
Νησιωτικής Πολιτικής, µε θέµα: «Αποµάκρυνση µονάδας αφαλά-
τωσης νήσου Ηρακλειάς».

Κύριε Βρούτση, καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα. Έχετε δύο
λεπτά για την πρωτοµιλία σας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πολύ. 
Ευχαριστώ και τον Υπουργό Ναυτιλίας, κ. Πλακιωτάκη που

προσήλθε να απαντήσει σε µια ιδιαίτερα ενδιαφέρουσα ερώ-
τηση, που απασχολεί ένα τµήµα του νοµού Κυκλάδων, όπως θα
εξηγήσω αναλυτικά.

Κύριε Υπουργέ, αυτή τη στιγµή µας παρακολουθούν, επειδή η
συζήτηση είναι δηµόσια, ένας µεγάλος αριθµός κατοίκων των
νήσων Νάξου, Δονούσας, Κουφονησίων, Σχοινούσας και κυρίως
της Ηρακλείας. 

Επιτρέψτε µου να πω ότι και η ιδιότητά σας ως Υπουργού Ναυ-
τιλίας και η εµπειρία σας, κάνουν σε εσάς γνωστό αυτό που θα
περιγράψω. Για λόγους, όµως, διευκόλυνσης του κόσµου που
µας παρακολουθεί, θα κάνω µια µικρή ανάλυση του θέµατος, το
οποίο έχει µία ιδιαιτερότητα. 

Ανατολικά της Νάξου, κύριε Πρόεδρε, βρίσκεται µια συστάδα
νησιών, το ανατολικό µπλοκ των Κυκλάδων όπως ονοµάζονται
Μικρές Κυκλάδες. Βόρεια ξεκινούν µε τη Δονούσα, νοτιότερα το
Κουφονήσι, πιο νότια η Σχοινούσα και νοτιότερα η Ηρακλειά. Η
Ηρακλειά είναι το µεγαλύτερο από αυτή τη συστάδα των νήσων.
Είναι ένα νησί δεκαοκτώ τετραγωνικών χιλιοµέτρων, µε εκατόν
πενήντα έναν κατοίκους, σύµφωνα µε την τελευταία απογραφή.
Δίπλα ακριβώς είναι η Σχοινούσα µε οκτώ τετραγωνικά χιλιόµε-
τρα, µε διακόσιους έντεκα κατοίκους. Αυτή η συστάδα των νη-
σιών, κύριε Υπουργέ, στηρίζεται κατ’ εξοχήν όλα αυτά τα χρόνια
στο τουριστικό προϊόν και το τουριστικό προϊόν είναι άρρηκτα
συνδεδεµένο µε τη θάλασσα, την ποιότητα των υπηρεσιών που
προσφέρουν, τις καταγάλανες θάλασσες που προσελκύει χιλιά-
δες παραθεριστές κάθε χρόνο για να απολαύσουν αυτή την πα-
νέµορφη περιοχή της χώρας µας και την ευλογηµένη. Άρα,
µιλάµε για µία περιοχή µεταξύ Νάξου, Δονούσας, Σχοινούσας,
Κουφονήσι, Ηρακλειάς, αυτή τη θαλάσσια περιοχή που είναι
πάρα πολύ σηµαντική και µοναδική σε κάλλος. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Εκεί, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, πριν από περίπου δεκαπέντε χρό-
νια, συγκεκριµένα το 2007, για πρώτη φορά επιχειρήθηκε ένα
πρωτοφανές για τη χώρα µας εγχείρηµα, να εγκατασταθεί ένα
ειδικό µηχάνηµα το οποίο συνδύαζε ανεµογεννήτρια µε φωτο-
βολταϊκή διασύνδεση, έτσι ώστε να παράγεται και νερό και ηλε-
κτρισµός ταυτόχρονα και τους µήνες του καλοκαιριού να
ενισχύεται το νησί της Ηρακλειάς µε νερό από τη συγκεκριµένη

αυτή εγκατάσταση η οποία ονοµάστηκε την περίοδο εκείνη -και
αυτή είναι η ονοµασία της- «Υδριάδα», από την µυθολογία της
χώρας µας. 

Η «Υδριάδα», λοιπόν, αν και λειτούργησε το πρώτο διάστηµα,
ένα, δύο χρόνια, όχι όµως στον βαθµό που επιθυµούσαν οι κά-
τοικοι ή στις προδιαγραφές που είχε αναπτυχθεί και µάλιστα,
είχε χαρακτηριστεί ως ένα εγχείρηµα µοναδικό, στη συνέχεια εγ-
καταλείφθηκε. Εγκαταλείφθηκε και αυτή η εγκατάσταση της
«Υδριάδας» παραµένει σήµερα µέσα σε αυτό το πανέµορφο φυ-
σικό λιµάνι της Ηρακλειάς, αγκυροβοληµένο στον βυθό και εγ-
καταλελειµµένο όπως είπα. 

Αυτό, κύριε Υπουργέ, εγκυµονεί κινδύνους, διότι κάποια στιγµή
αυτή η εγκατάσταση µπορεί να αποκολληθεί, µε αποτέλεσµα να
δηµιουργήσει προβλήµατα στη ναυσιπλοΐα και άλλους κινδύνους.
Το σηµαντικότερο, όµως, είναι ότι περιλαµβάνει µπαταρίες. Μπα-
ταρίες, οι οποίες αν -ο µη γένοιτο- λόγω της διάβρωσης χυθούν
στη θάλασσα, όλη αυτή η περιοχή που περιέγραψα πριν θα µπει
σε µεγάλο κίνδυνο. Δεν θέλω να πω τίποτα. Όµως, για να προ-
λάβω, σήµερα δεν υπάρχει κανένα ζήτηµα, µα κανένα ζήτηµα. 

Στην τελευταία επίσκεψή µου στις Ανατολικές Κυκλάδες, σε
όλη αυτή τη συστάδα των νήσων που είπα και συγκεκριµένα στην
Ηρακλειά, ο Πρόεδρος του νησιού, ο Δηµήτριος Γαβαλάς, µαζί
µε τον Αντιδήµαρχο Ιωάννη Γαβαλά µού επισήµαναν το πρό-
βληµα. 

Υπάρχει µία σειρά από αιτήµατα, κύριε Υπουργέ, εκτός του
Προέδρου και του Αντιδηµάρχου που ανέφερα πριν, από τον Δή-
µαρχο της Νάξου, Δηµήτρη Λιανό, τον Έπαρχο της Νάξου,
Γιάννη Μαργαρίτη, τον Πρόεδρο στα Κουφονήσια, Αντώνη Κω-
βαίο. Όλοι ανησυχούν το ίδιο για το πώς θα µπορέσει να αποµα-
κρυνθεί η «Υδριάδα» µε ασφαλή τρόπο από το νησί, έτσι ώστε
να αποφευχθεί ο οποιοσδήποτε κίνδυνος µελλοντικά. 

Προσωπικά µετά από την επίσκεψή µου κατέθεσα αναφορά.
Και σήµερα σας ευχαριστώ πάρα πολύ που ανταποκριθήκατε
στην επίκαιρη ερώτηση που σας κάνω, διότι είναι µια κρίσιµη δια-
δικασία και σας έχω και έγγραφα από το Λιµεναρχείο της Νάξου
όπου και εκεί υπήρχε ευαισθησία και περιµένω µε ενδιαφέρον
και αγωνία, όπως και οι κάτοικοι των νησιών, την απάντησή σας.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Θα απαντήσει ο Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής

κ. Ιωάννης Πλακιωτάκης.
Κύριε Πλακιωτάκη, καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα. Έχετε

τρία λεπτά για να απαντήσετε στον κ. Βρούτση.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιω-

τικής Πολιτικής): Κύριε Πρόεδρε, κατ’ αρχάς θα ήθελα να ευχα-
ριστήσω τον αγαπητό κύριο συνάδελφο, πρώην Υπουργό και
Βουλευτή Κυκλάδων τον κ. Βρούτση για την ανάδειξη ενός ζη-
τήµατος που απασχολεί την τοπική κοινωνία, την ευρύτερη κοι-
νωνία στις Μικρές Κυκλάδες και συγκεκριµένα στην νήσο
Ηρακλειά για ένα τοπικό ζήτηµα που έχει δηµιουργηθεί πάνω
από µια δεκαετία και δυστυχώς, µέχρι σήµερα δεν έχει βρει τη
λύση του. 

Μου δίνετε, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε και αγαπητέ συνάδελφε,
την ευκαιρία να ενηµερώσω την Εθνική Αντιπροσωπεία και µέσω
αυτής και την τοπική  κοινωνία για τις διαδικασίες πρώτον, αξιο-
λόγησης της υπάρχουσας κατάστασης και δεύτερον, τις διαδι-
κασίες αποµάκρυνσης της συγκεκριµένης κατασκευής. 

Μιλάµε για µια πρότυπη οικολογική µονάδα αφαλάτωσης η
οποία κατασκευάστηκε, όπως ανέφερε και ο αγαπητός κύριος
συνάδελφος, το 2007 στο πλαίσιο ενός ερευνητικού προγράµ-
µατος µε τη συµµετοχή πανεπιστηµιακών, ιδιωτικών, αλλά και δη-
µοσίων φορέων. Για να ξέρουµε για τι λέµε, µιλάµε για µια
πρότυπη κατασκευή τριάντα ένα µέτρα µήκος, τριάντα ένα µέτρα
φάρδος και οκτώ µέτρα βάθος. 

Μετά, λοιπόν, από τις συνεχείς οχλήσεις του αγαπητού συνα-
δέλφου, διότι το ενδιαφέρον του δεν είναι µόνο το τελευταίο χρο-
νικό διάστηµα, εδώ και δυο χρόνια είναι συστηµατικό το
ενδιαφέρον του, από τον Ιούλιο, λοιπόν, του 2021 και µε πρωτο-
βουλία της Γενικής Γραµµατείας Αιγαίου και Νησιωτικής Πολιτι-
κής και διά µέσου, βεβαίως, και του Λιµεναρχείου Νάξου έχει
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υλοποιηθεί υποβρύχια λήψη, έτσι ώστε να αξιολογηθεί η υπάρ-
χουσα κατάσταση της κατασκευής. Και βεβαίως, αυτό που έχει
διαπιστωθεί είναι ότι κρίνεται επιβεβληµένη η αποµάκρυνσή της. 

Στη συνέχεια, βέβαια, το Λιµεναρχείο Νάξου έχει ενεργοποι-
ήσει τις διαδικασίες του ν.2881/2001, είναι ο νόµος περί ναυα-
γίων, αποµάκρυνσης και εξουδετέρωσης ναυαγίων. Από την εν
λόγω, λοιπόν, γνωµοδοτική επιτροπή αφού ελήφθησαν υπ’ όψιν
και η υπάρχουσα κατάσταση της συγκεκριµένης κατασκευής -
που είναι κατανοητό και όπως ανέφερε και ο αγαπητός συνάδελ-
φος δεν έχει ληφθεί καµµία µέριµνα συντήρησης- και επειδή
ακριβώς, εµπεριέχει και συγκεκριµένα τµήµατα η κατασκευή,
κατά προτεραιότητα µετά από µέριµνα και της οικείας Λιµενικής
Αρχής αποµακρύνθηκαν τα συγκεκριµένα τµήµατα της κατα-
σκευής, τα οποία δυνητικά θα µπορούσαν να δηµιουργήσουν
πρόβληµα στη θαλάσσια ρύπανση της περιοχής. 

Και βέβαια, στη συνέχεια, όπως ορίζεται και από τις κείµενες
διατάξεις, έχει ληφθεί µέριµνα για την επίδοση σχετικής πρό-
σκλησης από δικαστικό επιµελητή στους ιδιοκτήτες της κατα-
σκευής, οι οποίοι καλούνται να αποµακρύνουν την συγκεκριµένη
κατασκευή εντός ταχθείσας προθεσµίας. 

Με βάση, λοιπόν, τα παραπάνω αυτό που έχω να δηλώσω -και
είναι απολύτως ξεκάθαρο και σαφές- είναι ότι επί του παρόντος
η κατασκευή δεν αποτελεί άµεσο κίνδυνο για τη ναυσιπλοΐα ούτε
προσβάλλει το θαλάσσιο περιβάλλον µε κάποιον τρόπο. 

Ωστόσο, όπως ήδη ενηµέρωσα την Εθνική Αντιπροσωπεία,
έχουν δροµολογηθεί οι αναγκαίες διαδικασίες και οι περαιτέρω
ενέργειες αποµάκρυνσης της συγκεκριµένης κατασκευής, δεδο-
µένου ότι είναι ανενεργή επί σειρά ετών και δεν υπάρχει κανένας
απολύτως λόγος ύπαρξής της στο συγκεκριµένο σηµείο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Υπουργέ. 

Κύριε Βρούτση, έχετε τον λόγο. Νοµίζω ότι απάντησε ο
Υπουργός. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, σας ευχαριστώ πάρα πολύ για την απάντηση

και επιτρέψτε µου να πω ότι επιβεβαιώνεται και αποδεικνύεται
για ακόµα µία φορά ότι διαθέτετε και αντανακλαστικά και ευαι-
σθησία. 

Φεύγοντας από εδώ, κύριε Πρόεδρε, οι κάτοικοι των νησιών
που προανέφερα -Δονούσα, Σχοινούσα, Κουφονήσια, κυρίως
Ηρακλειά και Νάξος- νιώθουν ανακουφισµένοι, διότι η συγκεκρι-
µένη εγκατάσταση, αυτή η πλωτή δεξαµενή που επιπλέει στο λι-
µάνι της Ηρακλειάς, όπως είπε και ο Υπουργός, δροµολογείται
για να αποµακρυνθεί. Διότι κι αν ακόµη δεν υπάρχει κίνδυνος θα-
λάσσιας ρύπανσης, υπάρχει και θέµα, κύριε Υπουργέ, καλαισθη-
σίας, δηλαδή να µην υπάρχει αυτό το κουφάρι µέσα στο λιµάνι
της Ηρακλειάς που δεν είναι κάτι καλαίσθητο. 

Σας ευχαριστώ, λοιπόν, πάρα πολύ και εκ µέρους των νησιω-
τών και των προέδρων και των αντιδηµάρχων και του δηµάρχου
της Νάξου και του επάρχου και των τοπικών αρχών. Σας λέω
ακόµα ένα ευχαριστώ και περιµένουµε το χρονοδιάγραµµα, µε
το οποίο θα δούµε µε ακρίβεια να αποµακρύνεται η «Υδριάδα»,
η οποία έκλεισε τον κύκλο της. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Βρούτση.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. Φαντάζοµαι ένα ευχαριστώ

έχετε να πείτε και εσείς.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιω-

τικής Πολιτικής): Νοµίζω, η συγκεκριµένη αποτύπωση και της
υπάρχουσας κατάστασης και της αξιολόγησης των δεδοµένων
της κατασκευής, αλλά κυρίως η δροµολόγηση της αποµάκρυν-
σης της συγκεκριµένης οικολογικής µονάδας αφαλάτωσης είναι
προϊόν στενής συνεργασίας µε τον πρώην Υπουργό, τον κ. Βρού-
τση, ο οποίος αφουγκράστηκε και τα αιτήµατα της τοπικής κοι-
νωνίας. Η λήψη άµεσης απόφασης αποµάκρυνσης νοµίζω
συνθέτει µία οριστική λύση στο συγκεκριµένο ζήτηµα, µε δροµο-
λόγηση, σαφώς, συγκεκριµένων διαδικασιών. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.

Πάµε στην επόµενη, τη δεύτερη µε αριθµό 594/31-3-2022 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Κέρκυρας του Συ-
νασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αλέξανδρου - Χρήστου
Αυλωνίτη προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτι-
κής, µε θέµα: «Σε διακινδύνευση η επιβίωση των κατοίκων στα
ακριτικά Διαπόντια Νησιά από την έλλειψη καυσίµων και πρό-
νοιας νόµιµης µεταφοράς αυτών». 

Κύριε Αυλωνίτη, καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα. Έχετε δύο
λεπτά για το ξεκίνηµά σας.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε. 

Ελπίζω να έχω και εγώ µια καλή απάντηση, κύριε Υπουργέ,
όπως και του κ. Βρούτση.

Στην κοινοβουλευτική αυτή θητεία έχω εξαντλήσει όλες µου
τις επίκαιρες ερωτήσεις για τα Διαπόντια Νησιά, γιατί έχουµε
πολύ µεγάλο ενδιαφέρον για τα Διαπόντια Νησιά. Είναι το πιο
απρόσβατο σηµείο του Ελληνισµού στο βορειοδυτικό άκρο και
κάθε φορά ρωτώ είτε για τους γιατρούς είτε για τον λιµενικό
σταθµό είτε για τους αστυνοµικούς είτε για τη ακτοπλοϊκή
γραµµή. Σήµερα µιλάµε για ένα πολύ σοβαρό θέµα και νοµίζω
ότι πρέπει να έχετε εντοπίσει τη σοβαρότητά του. 

Τρία νησιά, στη διάρκεια ολόκληρου του έτους και επί δεκαε-
τίες, δεν έχουν µεταφορικό µέσο για να µεταφερθεί στα νησιά
αυτά καύσιµο και άλλα οχληρά αντικείµενα. Χρησιµοποιείται το
πλοιάριο αυτό παρανόµως, αφού τα πλοιάρια αυτά δεν είναι πι-
στοποιηµένα για τη µεταφορά καυσίµων. Το γνωρίζετε και έχει
έρθει στο γραφείο σας ένα πλήθος εγγράφων και διαµαρτυρίες
από όλο το θεσµικό πλαίσιο της Κέρκυρας, τους Βουλευτές, τον
Περιφερειάρχη, τη Δήµαρχο της Κεντρικής Κέρκυρας. 

Θέλω, λοιπόν, να σας παρακαλέσω, πρώτα να µου πείτε αν
έχετε αποφασίσει να επιδοτήσετε ένα καράβι να κάνει αυτή τη
δουλειά. Για πόσο χρονικό διάστηµα θα ισχύει αυτό; Πόσες
φορές, σε µηνιαία βάση, αυτό το µεταφορικό µέσο θα επιδοτηθεί
και θα πραγµατοποιεί τέτοια δροµολόγια; 

Και το σηµαντικότερο, κύριε Υπουργέ, είναι το εξής. Άκουσα,
σε µια επαφή που είχατε µε τον κ. Γκίκα, τον συνάδελφό µου,
Βουλευτή Κέρκυρας της Νέας Δηµοκρατίας, ότι θα δροµολογη-
θεί ένα καράβι κάθε µήνα. Πού θα αποθηκεύεται το καύσιµο στα
τρία αυτά νησιά, για το όλο χρονικό διάστηµα που µεσολαβεί
ανάµεσα στα δύο δροµολόγια; Αυτά συγκεκριµένα είναι τα ερω-
τήµατα και θα παρακαλούσα να µου απαντήσετε, κύριε Υπουργέ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ πολύ και
για την τήρηση του χρόνου. 

Θα απαντήσει ο Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτι-
κής, κ. Ιωάννης Πλακιωτάκης.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιω-

τικής Πολιτικής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, ευχαριστώ τον κ. Αυλωνίτη για την ερώτηση. Σί-

γουρα είναι ένα θέµα το οποίο υπάρχει εδώ και πολλά χρόνια
στο νησί και ταλαιπωρεί τους κατοίκους των Διαπόντιων Νησιών,
ένα πρόβληµα, όµως, που η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ δεν έλυσε.
Αντιθέτως, η Κυβέρνησή µας αφού το µελέτησε διεξοδικά, βρήκε
λύση και προχωρά άµεσα στην υλοποίησή της.

Θέλω, λοιπόν, µε τον πιο επίσηµο τρόπο να ανακοινώσω από
το Βήµα της Βουλής ότι στο επόµενο Συµβούλιο Ακτοπλοϊκών
Συγκοινωνιών το οποίο θα συγκληθεί εντός Απριλίου, προκηρύσ-
σεται η γραµµή για ένα δροµολόγιο τον µήνα µε κατάλληλο
µέσο, πλοίο επιβατικό οχηµαταγωγό ανοικτού τύπου, το οποίο
µπορεί να µεταφέρει τα επικίνδυνα είδη στα Διαπόντια Νησιά από
την Κέρκυρα. Και ακολούθως, βέβαια, θα κινηθούν οι απαραίτη-
τες διαδικασίες για τη δροµολόγηση του πλοίου εντός του αµέ-
σως επόµενου χρονικού διαστήµατος, εννοώντας µέχρι τα τέλη
Μαΐου. Εκεί, λοιπόν, που η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ άφησε προ-
βλήµατα, η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη δίνει λύσεις.

Και θέλω, επίσης, µε την ευκαιρία να αναφερθώ και σε ευρύ-
τερα ζητήµατα που έχουν να κάνουν σχέση και µε τη διασφάλιση
ποιοτικής αναβάθµισης σύνδεσης και της Κέρκυρας µε τα Δια-
πόντια Νησιά. Εξυπηρετούνται αυτά τα νησιά µε δύο ενεργείς
συµβάσεις: Η µία σύµβαση µε το επιβατηγό-οχηµαταγωγό πλοίο
«ΕΥΔΟΚΙΑ» για την εξυπηρέτηση της δροµολογιακής γραµµής
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Κέρκυρα - Διαπόντια Νησιά µε τρία δροµολόγια µετ’ επιστροφής
την εβδοµάδα και µε ένα επιπλέον δροµολόγιο κατά τη θερινή
περίοδο. Και η δεύτερη σύµβαση µε το επιβατικό «ΠΗΓΑΣΟΣ»
για την εξυπηρέτηση της δροµολογιακής γραµµής Άγιος Στέφα-
νος - Διαπόντια Νησιά και επιστροφή µε την εκτέλεση τριών δρο-
µολογίων καθ’ όλη τη διάρκεια της δροµολογιακής περιόδου. Με
το δροµολόγιο, λοιπόν, µία φορά τον µήνα πλοίο κατάλληλο για
τη µεταφορά επικίνδυνων ειδών ο εφοδιασµός των Διαποντίων
Νησιών διασφαλίζεται πλήρως και ένα χρόνιο πρόβληµα βρίσκει
τη λύση του.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε. 
Τον λόγο έχει ο κ. Αυλωνίτης για τρία λεπτά.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, είπα

να αγιάσω, να µην κάνω κριτική και σε κάθε περίπτωση να κάνω
ένα απλό ερώτηµα, να πάρω µια απάντηση και να πάω εξοπλι-
σµένος µε µια καλή απάντηση στους πολίτες της Κέρκυρας και
να τελειώσει εδώ το θέµα.

Ξεκινάει ο κύριος Υπουργός την απάντησή του µε την εξής
φράση: «Τι έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ όλα αυτά τα χρόνια;». Μα, µιλάµε ότι
αυτή η κατάσταση είναι πολλές δεκαετίες. Πηγαίνετε, λοιπόν, και
µερικά χρόνια πίσω. Επικεντρώνετε, λοιπόν, το πρόβληµα ακρι-
βώς στην κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. Για όλα φταίει ο ΣΥΡΙΖΑ! Όµως
την εποχή του ΣΥΡΙΖΑ όλα τα λιµάνια και των τριών νησιών ανα-
βαθµίστηκαν, επεκτάθηκαν, κατασκευάστηκαν λιµενοβραχίονες,
έτσι ώστε να λέτε εσείς ότι µπορούν τα δροµολόγια αυτά να πάνε
να προσεγγίζουν τα νησιά. Αυτά έγιναν επί ΣΥΡΙΖΑ. Αυτό ως
απάντησή σας.

Όµως, από την πλευρά του Αγίου Στεφάνου που λέτε, που
είναι ένα λιµάνι πολύ κοντά στα Διαπόντια Νησιά, αγνοείτε ότι
ουσιαστικά ένα µεγάλο του τµήµα είναι αχρησιµοποίητο εξαιτίας
των φερτών υλικών και δεν έχει κινηθεί η διαδικασία έτσι ώστε
να αφαιρεθούν τα φερτά αυτά υλικά και η λιµενολεκάνη να είναι
προσβάσιµη σε πλοιάρια. Κατά συνέπεια, δεν υπάρχει δυνατό-
τητα να πάει καράβι -από αυτά τα οποία λέτε εσείς- από την πε-
ριοχή που είναι εγγύτατα στα Διαπόντια Νησιά.

Εν πάση περιπτώσει, σας είπα και όταν ανέπτυξα την ερώτηση,
καλό είναι να βάλετε αυτό το καράβι. Το καράβι αυτό, όµως,
όπως είπατε, θα πηγαίνει κάθε µήνα στα νησιά. Τα νησιά, όµως,
κατοικούνται από κόσµο και τώρα στην τουριστική περίοδο θα
κατοικούνται µε ασυγκρίτως µεγαλύτερο αριθµό τουριστών και
κατοίκων. Ένα δροµολόγιο κάθε µήνα δεν καλύπτει τις ανάγκες
καυσίµων των τριών αυτών νησιών, εάν δεν επιλυθεί το πρό-
βληµα της αποθήκευσης καυσίµων, για να µπορούν στη διάρκεια
του µήνα να προµηθεύονται οι κάτοικοι και για τα αυτοκίνητά
τους και για άλλες χρήσεις.

Υπό αυτήν την έννοια, λοιπόν, δεν είναι πλήρης η απάντησή
σας, κύριε Υπουργέ. Θα σας παρακαλούσα ιδιαίτερα, να δείτε
και αυτό το σηµαντικό θέµα, όπως σας το ανέλυσα.

Παράλληλα, η ακρίβεια µαστίζει τα νησιά αυτά και τους κατοί-
κους και οι κάτοικοι εκεί υποφέρουν. Μόνο γηραιοί άνθρωποι
έχουν µείνει. Επιβαρύνονται επιπροσθέτως και µε τα µεταφορικά
και κατά συνέπεια το καύσιµο είναι ασυγκρίτως πιο ακριβό εκεί
απ’ ό,τι είναι στην Κέρκυρα, απ’ ό,τι είναι στην Ηγουµενίτσα. 

Σε αυτό έχετε να µου απαντήσετε; Έχετε κάποια πρόβλεψη να
βοηθήσουµε τα νησιά, να βοηθήσουµε τους κατοίκους ή θα πε-
ριµένουµε και θα θαυµάζουµε το ένα παιδάκι που παρέλασε στην
Ερείκουσα προχθές ή κάποιον γηραιό, ο οποίος φυλάσσει θερ-
µοπύλας και ανεβάζει τη σηµαία κάθε πρωί;

Αυτά είναι τα βασικά ερωτήµατα και όχι να είστε ικανοποιηµέ-
νος από την απάντηση που µου δώσατε και να ρίχνετε την ευ-
θύνη στην κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. Αυτά είχα να σας πω.
Περιµένω στη δευτερολογία σας να µου απαντήσετε σε αυτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας ευχαριστούµε
πολύ, κύριε Αυλωνίτη.

Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιω-

τικής Πολιτικής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Αυλωνίτη, εγώ σας έθεσα συγκεκριµένα δεδοµένα. Σας

έδωσα συγκεκριµένη λύση στο συγκεκριµένο ερώτηµα τα οποίο
θέσατε. Η πραγµατικότητα είναι ότι δεν το αντιµετωπίσατε ως
κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ και έρχεται η Κυβέρνηση του Κυριάκου

Μητσοτάκη και αφού µελετά το συγκεκριµένο ζήτηµα, δίνει συγ-
κεκριµένη λύση.

Μου µιλήσατε προηγουµένως για το τι κάνουµε στο λιµάνι του
Αγίου Στεφάνου. Επειδή έχω επισκεφθεί και το λιµάνι του Αγίου
Στεφάνου και τα Διαπόντια Νησιά, σας λέω, λοιπόν, ότι το Υπουρ-
γείο Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής µέσω του εθνικού σκέ-
λους του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων του Υπουργείου
χρηµατοδοτεί και την επέκταση του λιµένα του Αγίου Στεφάνου
Αυλιωτών –εννοώ τη µελέτη- και βεβαίως, έχει εντάξει στο ΕΣΠΑ
τη βελτίωση της αναβάθµισης των υποδοµών του λιµένα µε
7.000.000 ευρώ. Περιλαµβάνει, βέβαια, την καθαίρεση των υφι-
στάµενων µόλων, την κατασκευή νέων µόλων, το δίκτυο παροχών
ηλεκτρικού ρεύµατος και νερού στα σκάφη, τον σταθµό καυσί-
µων, κατασκευή χερσαίας ζώνης, κτηρίων εξυπηρέτησης. Επο-
µένως, έχουµε, αγαπητέ συνάδελφε, λάβει συγκεκριµένη
µέριµνα και για το λιµάνι του Αγίου Στεφάνου.

Ξέρετε πώς γινόταν η θαλάσσια ενδοµεταφορά την προηγού-
µενη περίοδο, πριν από την 1η Μαρτίου 2021; Με ένα συγκεκρι-
µένο επιβατηγό πλοίο το οποίο, το γνωρίζετε εσείς πάρα πολύ
καλά, δεν µπορούσε να πάρει πάνω από δύο επιβατηγά οχήµατα.
Το συγκεκριµένο, λοιπόν, επιβατηγό-οχηµαταγωγό πλοίο, το
οποίο έχει δροµολογηθεί µετά από την 1η Μαρτίου 2021, είναι -
χηµαταγωγό και µπορεί να πάρει είκοσι επιβατηγά αυτοκίνητα ή
εναλλακτικά δύο φορτηγά. Εποµένως, έχουµε αναβαθµίσει ποι-
οτικά τη συγκεκριµένη θαλάσσια σύνδεση.

Και τέλος, κύριε συνάδελφε, στο Υπουργείο Ναυτιλίας και Νη-
σιωτικής Πολιτικής η εξυπηρέτηση των νησιών και των νησιωτών
αποτελεί προτεραιότητα και η ασφάλεια των πλοίων και των επι-
βατών απαράβατη και αδιαπραγµάτευτη προϋπόθεση, την οποία
εξασφαλίζουµε πλήρως, χωρίς απολύτως καµµία έκπτωση, όχι
µε λόγια, αλλά µε πράξεις.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.

Καλή συνέχεια και στους δύο.
Ακολουθεί η πέµπτη µε αριθµό 590/28-3-2022 επίκαιρη ερώ-

τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Σερρών της Ελληνικής
Λύσης κ. Κωνσταντίνου Μπούµπα προς τον Υπουργό Οικονοµι-
κών, µε θέµα: «Οικονοµική ενίσχυση των επιχειρήσεων οδικών
εµπορευµατικών µεταφορών φορτηγών δηµόσιας χρήσης
(ΦΔΧ)».

Κύριε Μπούµπα, καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα. Έχετε δύο
λεπτά για το ξεκίνηµά σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, καλησπέρα σας. Αφορά σε ένα θέµα της κοι-

νωνίας µας, η οποία πραγµατικά έχει περιέλθει σε ένα οικονοµικό
αδιέξοδο και αφορά, όπως ξέρετε, στους επαγγελµατίες αυτο-
κινητιστές είτε στις διεθνείς µεταφορές είτε στις χερσαίες εµπο-
ρευµατικές εντός της χώρας οδικές µεταφορές.

Η αύξηση της τιµής των καυσίµων τους έχει βγάλει έξω από
τον προϋπολογισµό. Δηλαδή, οι άνθρωποι εργάζονται µε αρνη-
τικό πρόσηµο, έχουν µπει, όπως λέει και στην καθοµιλουµένη ο
λαός, «µε το κεφάλι µέσα» σε ό,τι αφορά στο κόστος µεταφο-
ράς.

Άρχισε η αύξηση του πετρελαίου εδώ και µήνες και πριν από
την πολεµική σύρραξη στην Ουκρανία, µε αποτέλεσµα σήµερα
το πετρέλαιο να έχει µια αύξηση της τάξης του 80% µε τις προ-
ηγούµενες τιµές. Σήµερα το κόστος ενός φορτηγού αυτοκινήτου
αγγίζει µέχρι και 60% από το καύσιµο που πρέπει να µετακινη-
θεί.

Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, ότι οι άνθρωποι αυτοί είναι σε µια
απόγνωση και υπήρχε και µια γενική συνέλευση στη συµπρω-
τεύουσα, στη Θεσσαλονίκη, πριν από λίγες µέρες ανάµεσα στην
Οµοσπονδία Φορτηγών Αυτοκινητιστών Ελλάδος και στο Πανελ-
λήνιο Συνδικάτο Χερσαίων Μεταφορών. Η ισχύς εν τη ενώσει,
διότι οι άνθρωποι αυτοί πραγµατικά δεν τα βγάζουν πέρα.

Και καθότι το φορτηγό-αυτοκίνητο στην Ελλάδα είναι µια οι-
κογενειακή επιχείρηση, δηλαδή τα αποτελέσµατα δείχνουν ότι
αντιστοιχεί 1,2 όχηµα σε κάθε ιδιοκτήτη, δεν έχουν αυτή την δύ-
ναµη µε αποθεµατικά σε µεγάλους συνεταιρισµούς φορτηγών,
όπως υπάρχουν αλλού, κάτι που δεν ισχύει στην Ελλάδα. Είναι
µεµονωµένη οικογενειακή επιχείρηση.
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Διαβάζω προσεκτικά την αλληλογραφία που επικρατεί εδώ και
µήνες µε τα αρµόδια Υπουργεία. Εσείς, βεβαίως -σας αναφέρουν
µέσα- ήσασταν από τους ελάχιστους Υπουργούς -δυστυχώς, λέω
για τους άλλους που δεν τους δεχτήκαν- διότι δεν υπάρχει διά-
λογος, δεν υπάρχει κώδικας επικοινωνίας, δεν υπάρχει δίαυλος
επικοινωνίας µε αυτούς τους τους ανθρώπους.

Προκειµένου, λοιπόν, αυτοί οι άνθρωποι να αντεπεξέλθουν,
σήµερα ζητούν να ισχύσει αυτό που ισχύει σε άλλες ευρωπαϊκές
χώρες -και θα δούµε στη συνέχεια τι ισχύει-, να επιστραφεί
µέρος του ειδικού φόρου καυσίµων, για να µπορέσουν οι άνθρω-
ποι, πραγµατικά, να τα βγάλουν εις πέρας. Δεν µπορεί, κύριε
Υπουργέ µου, να το µετακυλήσουν αυτό στον πελάτη -διότι  αν-
τιλαµβάνεστε, λόγω της ενεργειακής κρίσης, λόγω της οικονο-
µικής κατάστασης, του πληθωρισµού που έχει πάρει την
ανιούσα, δεν µπορούν να αντεπεξέλθουν οι καταναλωτές- στην
παροχή υπηρεσιών, όπως είναι το συγκεκριµένο επάγγελµα.
Διότι είναι παροχή υπηρεσιών, που σηµαίνει ότι, αν δεν έχουν
καύσιµο, δεν µπορεί να διεκπεραιωθεί µια µεταφορά.

Μέσα σε όλα αυτά έχει προκύψει και το πρόβληµα µε τον επί-
ναυλο στις ακτοπλοϊκές εταιρείες που είναι στα ύψη. Παρά-
δειγµα είναι και το τελευταίο ατύχηµα, δυστυχώς, που είχαµε
εκεί, διότι οι συνθήκες δεν παρέχουν ασφάλεια στους αυτοκινη-
τιστές. Έχουµε a priori τις κάρτες διέλευσης που δίνουµε στα
τούρκικα φορτηγά χωρίς αυτό να µετακυλίεται και στους Έλλη-
νες, για να µπορούν και αυτοί να ορθοποδήσουν. Έχουµε, για
παράδειγµα, επίσης το καµποτάζ, που δεν τηρείται αυτή τη
στιγµή, για να υπάρχει µια νοµιµότητα. Έχουµε το εργασιακό και
το 61/2008, που οι άνθρωποι αυτοί πρέπει να δηλώνουν αλλαγή
ωραρίου. Επιλεκτικά εφαρµόζεται αυτό, διότι είναι η υφή του
επαγγέλµατος τέτοια. Δεν έχουν συνδεθεί οι ταχογράφοι ακόµη
µε την ηλεκτρονική πλατφόρµα του Υπουργείου.

Δεν υπάρχει, για παράδειγµα, στο τελωνείο των Κήπων λωρίδα
συνθήκης Σένγκεν. Σας το φέρνω ως παράδειγµα για να δείτε
ότι εκεί η ταλαιπωρία των φορτηγών Ελλήνων και όχι µόνο αλλά
και άλλων ευρωπαϊκών χωρών είναι πάρα πολύ µεγάλη, διότι δεν
υπάρχει λωρίδα Σένγκεν να εξυπηρετηθούν. Το ξέρετε. 

Τα φέρνω ως παράδειγµα αυτά για να δείτε ότι το πρόβληµα
µε τους επαγγελµατίες αυτοκινητιστές, κύριε Υπουργέ, κύριε Βε-
συρόπουλε, είναι σύνθετο, πολλαπλό εδώ και πάρα πολλά χρό-
νια. Οι άνθρωποι αυτοί καταναλώνουν το 3% των αποθεµάτων
του πετρελαίου. Άρα, δεν βαρύνουν τον οικονοµικό προϋπολο-
γισµό. Κάντε κάτι τώρα για να µην παραλύσει η αγορά, διότι προ-
σανατολίζονται σε απεργία διαρκείας σε δύο εικοσιτετράωρα και
αντιλαµβάνεστε τι θα σηµαίνει αυτό για την τροφοδοσία της αγο-
ράς εν όψει Πάσχα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Μπούµπα.
Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Οικονοµικών, ο κ. Απόστολος Βε-

συρόπουλος.
Κύριε Βεσυρόπουλε, καλησπέρα σας και καλή εβδοµάδα.

Έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε συνάδελφε, η Ευρώπη, ύστερα από την παγκόσµια υγει-

ονοµική κρίση λόγω της πανδηµίας του COVID-19, βιώνει µια έν-
τονη γεωπολιτική κρίση λόγω της εισβολής της Ρωσίας στην
Ουκρανία. Η παγκόσµια κοινότητα και η παγκόσµια οικονοµία
βρίσκονται στη δίνη µιας µεγάλης ενεργειακής κρίσης.

Το γενικευµένο κλίµα αστάθειας και ανατιµήσεων επηρεάζει
αρνητικά όλους τους κλάδους της οικονοµίας. Η διεθνής ενερ-
γειακή κρίση αυξάνει τις τιµές στην εισαγόµενη ενέργεια, κυρίως
στο πετρέλαιο και το φυσικό αέριο, και διαταράσσει την εφοδια-
στική αλυσίδα. 

Η Κυβέρνησή µας εξαντλεί όλα τα δηµοσιονοµικά περιθώρια
που υπάρχουν, προκειµένου να αµβλύνει τις επιπτώσεις στους
πολίτες, στις επιχειρήσεις και στην πραγµατική οικονοµία. Πα-
ρακολουθούµε σε διαρκή βάση και γνωρίζουµε, όπως ανέφερα,
τις δυσκολίες που αντιµετωπίζουν όλοι οι επαγγελµατικοί κλάδοι
αλλά και οι πολίτες. Οι πόροι, όπως γνωρίζετε, δεν είναι ανεξάντ-
λητοι. Κινούµαστε εντός του διαθέσιµου δηµοσιονοµικού χώρου

και θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι εξαντλούµε κάθε φορά όλα τα
περιθώρια. 

Το σύνολο των παρεµβάσεων, που έχουν ήδη υλοποιηθεί ή θα
υλοποιηθούν και τα οποία εξαγγέλθηκαν τη 17η Μαρτίου 2021,
ξεπερνά επί του παρόντος το 1,7 δισεκατοµµύριο ευρώ. Οι πα-
ρεµβάσεις αυτές περιλαµβάνουν, µεταξύ άλλων, τη χορήγηση
οικονοµικής ενίσχυσης λόγω αύξησης του ενεργειακού κόστους,
σε φυσικά πρόσωπα, στα οποία συµπεριλαµβάνονται και οι ελεύ-
θεροι επαγγελµατίες και επιχειρήσεις. Ταυτόχρονα, επιδοτείται
το κόστος του πετρελαίου κίνησης που διατίθεται στην εσωτε-
ρική αγορά. 

Υπενθυµίζω ότι για την αντιµετώπιση των επιπτώσεων της παν-
δηµίας και για τη στήριξη όλων των επαγγελµατικών κλάδων, των
πολιτών και της οικονοµίας η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσο-
τάκη έχει ενεργοποιήσει ένα πακέτο µέτρων άνω των 43 δισεκα-
τοµµυρίων ευρώ. 

Στη δευτερολογία µου, κύριε Πρόεδρε, θα επεκταθώ σε πρό-
σθετα ζητήµατα επί της ερώτησης του κυρίου συναδέλφου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Βεσυρόπουλε.

Ορίστε, κύριε Μπούµπα, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κοιτάξτε, κύριε Υπουργέ, αφορά έναν κλάδο –το αντιλαµβά-

νεται ο καθείς- που αν δεν έχουν πετρέλαιο λελογισµένο, δεν
µπορούν να ανταποκριθούν. Δεν µπορούµε να µετακυλήσουµε
το κόστος στον πελάτη. 

Πάντα µιλούµε για τους Έλληνες αυτοκινητιστές και όχι τους
αλλοδαπούς, να το ξεκαθαρίσουµε. Κατ’ αρχάς, η επιδότηση πε-
τρελαίου δεν πρέπει να δοθεί στην αντλία. Αντιλαµβάνεστε γιατί. 

Μια και είµαστε στη µεγάλη ευρωπαϊκή οικογένεια, µελετώ
αυτά τα κράτη, το τι κάνουν για το δικό τους εθνικό στόλο και θα
σας φέρω µια σειρά από παραδείγµατα. 

Έχουµε το παράδειγµα του Βελγίου. Κατά τα πρότυπα του
Βελγίου, όταν αυξάνεται ο ειδικός φόρος κατανάλωσης στο Βέλ-
γιο, εκεί και στους Φλαµανδούς και στους Βαλόνους, τι κάνουν
αυτοί; Κατεβάζουν την τιµή του πετρελαίου. Όταν µειώνεται ο ει-
δικός φόρος κατανάλωσης, αυξάνεται η τιµή του πετρελαίου. Για
παράδειγµα, στα 600 ευρώ τα 243 ευρώ περίπου τα παίρνει πίσω
ο αυτοκινητιστής. 

Τι κάνουν οι Γάλλοι; Οι Γάλλοι, πέρα από τη µείωση του ειδικού
φόρου κατανάλωσης, χρηµατοδοτούν και το φορτηγό ανάλογα
µε το τονάζ, δηλαδή φτάνουν µέχρι και τα 1.500 ευρώ από κά-
ποιους τόνους στα µεγάλα φορτηγά, στις µεγάλες νταλίκες, διότι
το επάγγελµα του φορτηγατζή, του νταλικέρη, είναι δύσκολο,
όπως και να το κάνουµε. Είναι ώρες ατελείωτες ο κάµατος αυτών
των ανθρώπων επάνω σε ένα κουβούκλιο µε ό,τι αυτό συνεπά-
γεται. 

Η Ισπανία µαζί και η Ουγγαρία επιστρέφουν ένα µέρος του ει-
δικού φόρου κατανάλωσης. Η Γερµανία το ίδιο, όπως επίσης και
η Ιταλία επιστρέφει ένα µέρος του φόρου κατανάλωσης. Σας δια-
βάζω τα κράτη: Ιταλία, Ισπανία, Σλοβενία, Ουγγαρία, Βέλγιο, Γερ-
µανία. Η Γαλλία, µάλιστα, δίνει και περισσότερο επιδότηση για
να κρατήσει τους Γάλλους δικούς της αυτοκινητιστές στο τιµόνι
να µην τραβήξουν χειρόφρενο.

Αυτοί, λοιπόν, οι άνθρωποι, µε αυτή την αύξηση, δεν τα βγά-
ζουν πέρα. Προσπαθούν αυτή τη στιγµή να ορθοποδήσουν, αλλά
πρέπει τουλάχιστον να µπει πλαφόν στο 1,10 συν το ΦΠΑ, να
απορροφηθεί αυτός ο κραδασµός, διότι συνεισφέρουν ούτε λίγο
ούτε πολύ στο 7% του Ακαθάριστου Εγχώριου Προϊόντος. 

Άρα, λοιπόν, συµβάλλουν τα µάλα στην ελληνική οικονοµία.
Είναι οικογενειακές επιχειρήσεις. Ως γνωστόν, έχουν χάσει αρ-
κετά χρήµατα µε την απελευθέρωση του επαγγέλµατος. Ζητούν
να υπάρχει σύνδεση, όπως είπα και στην πρωτολογία µου, του
ταχογράφου µε την ηλεκτρονική πλατφόρµα και να µην τρέχουν
στην «ΕΡΓΑΝΗ» κάθε τρεις και λίγο.

Όµως, η επιδότηση και η χρηµατοδότηση δεν θα επηρεάσει –
αυτό που είπατε, Υπουργέ µου- τον προϋπολογισµό, είναι το 3%.
Αν δεν τους βοηθήσουµε τώρα που πονάει το ζήτηµα, που είναι
στα ύψη το πετρέλαιο, που είναι 80%, πότε περιµένετε να τους
βοηθήσουµε; Δεν µπορεί αυτό να µετακυληθεί στον καταναλωτή.
Αντιλαµβάνεστε. Τι να πρωτοπληρώσει; Τη ρήτρα αναπροσαρ-
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µογής του µείγµατος του διοξειδίου του άνθρακα στους λογα-
ριασµούς της ΔΕΗ; Να πληρώσει για το ΙΧ αυτοκίνητό του, µε
αυτή την κάρτα που δεν είναι πανάκεια; Αυτά είναι καταπραϋν-
τικά, για να µπορέσει να αντεπεξέλθει. 

Αντιλαµβάνεστε ότι αν οι άνθρωποι αυτοί τραβήξουν χειρό-
φρενο µεθαύριο, στις 13 του µήνα, µόνο κάποια µεγάλα σούπερ
µάρκετ µε ιδιόκτητα φορτηγά θα µπορέσουν να εφοδιάσουν την
καταναλωτική αλυσίδα και πραγµατικά αυτό θα παραλύσει την
αγορά από πάσης φύσεως αγαθά. 

Οπότε πείτε κάτι σε αυτούς τους ανθρώπους. Κρέµονται από
τα χείλη σας τούτη την ώρα. Πείτε τους αν θα το κάνατε στα πρό-
τυπα της µεγάλης ευρωπαϊκής οικογένειας, όπως στα υπόλοιπα
κράτη και στις χώρες της Γηραιάς, Βέλγιο, Γαλλία, Ισπανία, Ουγ-
γαρία, Σλοβενία, Ιταλία, για να µπορέσουν να ανταποκριθούν. 

Και ξέρετε ότι η επιδότηση µπορεί να γίνει πανεύκολα µόνο
µέσω ενός ΚΑΔ, µόνο µε τα παραστατικά, µε τα τιµολόγια παρο-
χής που θα τα καταθέτουν ανάλογα µε τη χιλιοµετρική απόσταση
και θα µπορούν να επιδοτηθούν. Δεν θα επιδοτούµε a priori τον
οποιονδήποτε, δεν θα γίνεται όπως στην Αγγλία, διότι εδώ µει-
ώθηκε ο φόρος στα διυλιστήρια, αλλά και σήµερα το πετρέλαιο
ενώ ήταν 98 –αν θυµάµαι καλά-δολάρια το βαρέλι, πάλι δεν κα-
τεβαίνει. Ό,τι ανεβαίνει στην Ελλάδα, παραµένει εκεί ψηλά. 

Να πούµε τώρα για τα ακτοπλοϊκά; Υπάρχει το αφορολόγητο
κόκκινο πετρέλαιο για τους εφοπλιστές. Είδατε µε τη γνωστή
εταιρεία πριν από λίγες µέρες το µεγάλο ατύχηµα. Εκεί ναι µεν
είναι αφορολόγητο το λεγόµενο λιµανίσιο πετρέλαιο, αλλά
έχουµε αύξηση του ναύλου. Είναι 1.500 ευρώ µε µία καµπίνα τεσ-
σάρων ατόµων όπου δεν ξέρει ο άλλος τι καρυδιάς καρύδι είναι
µέσα και αναγκάζεται να κοιµάται µέσα στο φορτηγό του;
Έχουµε αύξηση των ναύλων από Ηγουµενίτσα για Μπάρι ή Αν-
κόνα και από Πάτρα για Μπάρι ή Ανκόνα. Μετά την πώληση των
«Μινωικών Γραµµών» στην αντίστοιχη ιταλική εταιρεία και έχουµε
αυτές τις αυξήσεις. Δεν γίνεται! Δεν πάει άλλο!

Για να φανταστείτε πώς έρχεται ένα προϊόν στην Ελλάδα
ακριβό, ενώ υπάρχει αντλία αφορολόγητου πετρελαίου στους
Κήπους από πλευράς των Τούρκων και οι Τούρκοι αφήνουν να
βάζουν αφορολόγητο πετρέλαιο όλα τα φορτηγά µέχρι τριακό-
σια πενήντα λίτρα, πλην των ελληνικών φορτηγών που έχουν
βάλει πλαφόν στα διακόσια λίτρα. Αυτό σηµαίνει αύξηση του κό-
στους µεταφοράς. Το θέτω ως παράδειγµα για να δείτε ότι εκεί
γίνονται διάφορες αλχηµείες, πέραν του ότι στους Κήπους δεν
υπάρχει γεωπόνος όλο το εικοσιτετράωρο ή και κτηνίατρος για
να ελέγξει την υφή των εµπορευµάτων. Το λέω αυτό διότι έρχον-
ται τα φορτηγά εδώ µε τριακόσια πενήντα λίτρα αφορολόγητο
πετρέλαιο που τους βάζει η Τουρκία πλην των ελληνικών. Ας κά-
νουµε κι εµείς κάτι αντίστοιχο για τα τουρκικά, να µην τα αφή-
νουµε να είναι πάνω από διακόσια λίτρα. 

Το θέτω ως παράδειγµα, διότι υπάρχουν πολλές αδικίες σε
βάρος των Ελλήνων αυτοκινητιστών που οι άνθρωποι είναι σε
απόγνωση και θα ακινητοποιηθούν αυτοκίνητα διότι δεν βγαί-
νουν, κύριε Υπουργέ, δεν µπορούν να βγουν µε αυτές τις τιµές
του πετρελαίου. Οι άνθρωποι, πραγµατικά, είναι σε µία πολύ µε-
γάλη οικονοµική απόγνωση. Δείτε το, σας παρακαλώ, µε ευαι-
σθησία. Είστε άνθρωπος µε ευαισθησία και ευελπιστώ να το
δείτε για να προλάβουµε καταστάσεις οι οποίες θα είναι οδυνη-
ρές. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Τον λόγο έχει ο κύριος Υφυπουργός.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Κύριε συνάδελφε, όπως ανέφερα και στην πρωτολογία µου. Οι
πόροι που διαθέτουµε δεν είναι ανεξάντλητοι. Πρέπει να διατη-
ρούµε την απαιτούµενη δηµοσιονοµική ισορροπία γιατί κανείς
δεν µπορεί να προβλέψει τη χρονική έκταση αυτής της κρίσης.
Γνωρίζουµε και συνειδητοποιούµε όλοι ότι η αύξηση στην τιµή
του πετρελαίου κίνησης οδήγησε σε ιδιαιτέρως µεγάλη αύξηση
του κόστους των µετακινήσεων και του µεταφορικού κόστους. 

Στα µέτρα στήριξης στα οποία προχωρήσαµε η Κυβέρνηση εν-
τάσσεται και η επιδότηση από τον κρατικό προϋπολογισµό της
τιµής πώλησης του πετρελαίου εσωτερικής καύσης ντίζελ για τον

Απρίλιο που καταναλώνεται στην εσωτερική αγορά. Η επιδότηση
αφορά 12 λεπτά το λίτρο στην πηγή, έτσι ώστε το όφελος στη
τελική τιµή, συνυπολογίζοντας τον ΦΠΑ, να ανέλθει σε 15 λεπτά
το λίτρο. Θα πρέπει να αναφέρω ότι η µείωση είναι µεγαλύτερη
από αυτή που θα προέκυπτε, από µείωση του ειδικού φόρου κα-
τανάλωσης στο πετρέλαιο εσωτερικής καύσης ντίζελ, µε βάση
τα θεσπισµένα όρια της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Ο στόχος είναι να καλυφθεί µέρος της αύξησης της τιµής του
πετρελαίου κίνησης το οποίο και θα διατεθεί µε µειωµένη τιµή
στους τελικούς καταναλωτές ώστε να περιοριστούν οι δαπάνες
τους, να συγκρατηθεί η αύξηση του µεταφορικού κόστους, να
µη διαταραχθεί η εφοδιαστική αλυσίδα και κατ’ επέκταση να µην
πληγούν οι άµεσα συνδεδεµένοι κλάδοι της οικονοµίας. Το δη-
µοσιονοµικό κόστος αυτού του µέτρου ανέρχεται περίπου στα
23 εκατοµµύρια ευρώ. Γνωρίζετε ότι µιλάω πάντα µε στοιχεία.
Γιατί πρέπει να µιλάµε µε στοιχεία και, κυρίως, µε ειλικρίνεια
στους πολίτες. 

Βιώνουµε µια δύσκολη κατάσταση για όλους. Η χώρα, όµως,
πρέπει να µείνει όρθια. Δεν πρέπει να εξαντλήσουµε τις αντοχές
της ελληνικής οικονοµίας.

Η Κυβέρνηση, όπως απέδειξε και την περίοδο της πανδηµίας,
αξιολογεί και διαρκώς επικαιροποιεί τις παρεµβάσεις της. Αξιο-
ποιεί κάθε διαθέσιµο δηµοσιονοµικό χώρο για να στηρίξει τους
πολίτες και την οικονοµία. Αφουγκραζόµαστε τις ανάγκες της
κοινωνίας, εξετάζοντας µε προσοχή τις προτάσεις για αλλαγές
και βελτιώσεις από όλους τους επαγγελµατικούς κλάδους. Εξε-
τάζουµε κάθε φορά όλα τα δεδοµένα για να προχωρήσουµε,
όταν αυτό είναι εφικτό, σε βελτιωτικές παρεµβάσεις.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Εµείς ευχαριστούµε,

κύριε Βεσυρόπουλε.
Καλή συνέχεια, κύριε Μπούµπα.
Προχωρούµε στην συζήτηση της τρίτης µε αριθµό 598/3-4-

2022 επίκαιρης ερώτησης πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηρα-
κλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς
τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Απαράδεκτη και αντισυµ-
βατική η απόφαση της Εταιρείας Ακινήτων Δηµοσίου (ΕΤΑΔ) για
υφαρπαγή της έκτασης των πενήντα πέντε περίπου στρεµµάτων
της πρώην Βάσης Γουρνών που έχει παραχωρηθεί στην τοπική
κοινωνία».

Κύριε Κεγκέρογλου, καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα! Έχετε
ένα δίλεπτο για το ξεκίνηµα.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Επιτρέψτε µου να αναφερθώ λίγο στο ιστορικό. Το 1984, µε
βάση τη συµφωνία Ελλάδας - ΗΠΑ, η αµερικανική βάση Γουρνών
έπρεπε να τερµατίσει τη λειτουργία της και να παραδοθεί στο
ελληνικό δηµόσιο, όπως και έγινε, πέντε χρόνια αργότερα. Τότε
η Γενική Γραµµατεία Περιφέρειας Κρήτης µε τα συναρµόδια
Υπουργεία εκπόνησαν µία µελέτη για την αξιοποίηση της πρώην
αµερικάνικης βάσης και στη συνέχεια παραχωρήθηκαν διάφορες
εκτάσεις για την εξυπηρέτηση δηµοσίου συµφέροντος και σε το-
πικούς φορείς αλλά και σε Υπουργεία.

Συγκεκριµένα, δηµιουργήθηκαν οι εγκαταστάσεις του ΕΛ-
ΚΕΘΕ, το Ενυδρείο Κρήτης σε συγκεκριµένη έκταση -είναι ένα
έργο-στολίδι για την Ελλάδα από το Ερευνητικό Κέντρο- το δη-
µαρχείο, σχολεία, το µουσικό σχολείο, το καλλιτεχνικό, αθλητικές
εγκαταστάσεις και µια έκταση η οποία παραχωρήθηκε για τη δη-
µιουργία του Διεθνούς Εκθεσιακού Κέντρου Κρήτης σε συνερ-
γασία µε τη ΔΕΘ, αλλά βεβαίως µε πρωτοβουλία της
Περιφέρειας και των Επιµελητηρίων της Κρήτης.

Το Διεθνές Εκθεσιακό Κέντρο έχει συµβάλει τα µέγιστα στην
τοπική και περιφερειακή ανάπτυξη, στη στήριξη των µικροµε-
σαίων επιχειρήσεων, αλλά κυρίως στην ανταγωνιστικότητα των
προϊόντων που µέσω αυτού φτάνουν σε αγορές, αλλά και σηµαν-
τικών στοιχείων που έχουν να κάνουν µε την παραγωγή που έρ-
χονται σε γνώση των παραγωγών µέσω των εκθέσεων που
πραγµατοποιούνται εκεί.

Πέρυσι, κύριε Υπουργέ, είχαµε συζητήσει µια παρόµοια επί-
καιρη ερώτηση µαζί σας εδώ, αφού η ΕΤΑΔ εντελώς απροειδο-
ποίητα, αντισυµβατικά και τελεσιγραφικά ζητούσε την παράδοση
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της έκτασης που είχε παραχωρήσει. Είναι περίπου πενήντα τέσ-
σερα στρέµµατα. Και επειδή υπήρξε θύελλα αντιδράσεων τόσο
από την περιφέρεια, από τα επιµελητήρια, τον επιχειρηµατικό
κόσµο, την τοπική κοινωνία φαίνεται ότι δόθηκε παράταση.

Πρόσφατα έχουµε ακριβώς την ίδια απαίτηση από την πλευρά
της ΕΤΑΔ. Πρέπει να σηµειώσουµε ότι η ισχύουσα σύµβαση πα-
ραχώρησης δεν έχει λήξει, είναι έως το 2025. Και πριν το 2025
έρχεται η ΕΤΑΔ και βάζει αυτό το ζήτηµα.

Θέλουµε, λοιπόν, να ξέρουµε ποια είναι η άποψη της Κυβέρ-
νησης, γιατί η αξιοποίηση των τριακοσίων σαράντα πέντε στρεµ-
µάτων βάσει του ΕΣΧΑΔΑ που εκπονήθηκε και βεβαίως του
ΤΑΙΠΕΔ γίνεται µέσα στο πλαίσιο της ευρύτερης συµφωνίας που
υπήρξε µε την τοπική κοινωνία, η οποία πήρε κάποιες εκτάσεις
για αξιοποίηση. Άλλως, δεν θα είχε συµφωνήσει η τοπική κοινω-
νία σε αυτή την προοπτική της αξιοποίησης των τριακοσίων σα-
ράντα πέντε στρεµµάτων από ιδιώτη επενδυτή. Το ίδιο και το
Περιφερειακό Συµβούλιο.

Εποµένως, η ΕΤΑΔ θα πρέπει να έρθει σε συνεννόηση και µε
το Υπουργείο αλλά και µε την τοπική κοινωνία και να συνεχιστεί
η σύµβαση παραχώρησης, γιατί είναι επ’ ωφελεία του δηµοσίου
συµφέροντος, επ’ ωφελεία της τοπικής κοινωνίας και επ’ ωφε-
λεία της ανάπτυξης της περιοχής. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Κεγκέρογλου. 
Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Οικονοµικών κ. Απόστολος Βε-

συρόπουλος. 
Ορίστε, κύριε Βεσυρόπουλε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, έχω απαντήσει σε ανάλογη ερώτησή σας

για το συγκεκριµένο θέµα πριν από λίγους µήνες. Η έκθεση των
πενήντα ενός στρεµµάτων παραχωρήθηκε το έτος 1997 από την
Κτηµατική Εταιρεία του Δηµοσίου στην αναπτυξιακή εταιρεία
Γουρνών «ΕΙΡΗΝΗ Α.Ε.» µε σκοπό τη δηµιουργία εκθεσιακού
κέντρου. 

Το 2005, έγινε τροποποίηση του παραχωρητηρίου µε επέ-
κταση της διάρκειας παραχώρησης µέχρι 31-12-2025 και προ-
στέθηκε ως όρος η συµµετοχή της ΚΕΔ στα έσοδα από τις
ιδιωτικοοικονοµικές εκµεταλλεύσεις στο παραχωρηθέν τµήµα.
Σε πρακτικό επίπεδο αυτό σηµαίνει ότι εντάχθηκε στο παραχω-
ρητήριο, ο όρος της εκχώρησης ενός ποσοστού 10% στην ΚΕΔ,
επί των ακαθαρίστων εσόδων της παραχωρησιούχου «ΕΙΡΗΝΗ
Α.Ε.» ή του φορέα διαχείρισης του Διεθνούς Κέντρου Κρήτης και
διάδοχο σχήµα της ΚΕΔ είναι πλέον η ΕΤΑΔ. 

Όπως προκύπτει από έλεγχο και έγγραφο της ΕΤΑΔ, η τελευ-
ταία δεν έχει εισπράξει το 10% των ακαθάριστων εσόδων, όπως
προέβλεπε η σύµβαση παραχώρησης για το χρονικό διάστηµα
των ετών 2014 - 2020, το οποίο ανέρχεται στο ποσό των
35.895,47 ευρώ. 

Στο ίδιο έγγραφο, η ΕΤΑΔ επισηµαίνει ότι στο συγκεκριµένο
ακίνητο υπάρχουν και εκµεταλλεύσεις, που δεν συµβαδίζουν µε
τον σκοπό της παραχώρησης. Προφανώς το πρόβληµα έχει δη-
µιουργηθεί για τους εξής λόγους: Πρώτον, τα προηγούµενα χρό-
νια δεν υπήρχε έλεγχος σε ό,τι αφορά την τήρηση των όρων
παραχώρησης. Δεύτερον, ακόµα κι αν η αναπτυξιακή εταιρεία
«Ειρήνη Α.Ε.» που διαχειριζόταν τον χώρο των πενήντα ενός
στρεµµάτων, ήθελε να τροποποιήσει τη σύµβαση παραχώρησης
για να συµπεριλάβει σε αυτήν και άλλες χρήσεις ή εκµεταλλεύ-
σεις παράλληλα µε το κτηριακό συγκρότηµα που στεγάζει το Διε-
θνές Εκθεσιακό Κέντρο, αυτό δεν έγινε. 

Με τη σύσταση του Υπερταµείου δηµιουργήθηκαν νέα δεδο-
µένα. Πίστευα και συνεχίζω να πιστεύω ότι οι τοπικοί φορείς και
η αυτοδιοίκηση µπορούν να αναπτύξουν συνεργασία µε την
ΕΤΑΔ που αποτελεί θυγατρική του Υπερταµείου και στην οποία
έχει περιέλθει το συγκεκριµένο ακίνητο. Εννοείται ότι η πολιτεία
ενθαρρύνει αυτή τη συνεργασία. 

Στη δευτερολογία µου θα αναφερθώ και σε πρόσθετα ζητή-
µατα που σχετίζονται µε την υπόθεση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας ευχαριστώ πολύ. 
Κύριε Βεσυρόπουλε, δεν σας αναγνωρίζω σήµερα!

Ορίστε, κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, θεωρώ ότι έχετε κατανοήσει το ζήτηµα και την

ιστορία της υπόθεσης αλλά και το ποια είναι η σηµερινή κατά-
σταση. Το Διεθνές Εκθεσιακό Κέντρο Κρήτης είναι ένα κεκτηµένο
της Κρήτης, έχει σηµαντικό ρόλο στην ανάπτυξη, στην παρα-
γωγή και στην ανταγωνιστικότητα των προϊόντων µας. Είναι ένα
µε την Κρήτη. Η ΕΤΑΔ, λοιπόν, θα πρέπει να επανεξετάσει τη
θέση της και, βεβαίως, να συζητηθούν όλα τα ζητήµατα που
έχουν να κάνουν µε την τήρηση και όσων προβλέπονται, αλλά
και των καινούργιων ζητηµάτων που πιθανόν να υπάρξουν στην
πορεία. Όµως, θα πρέπει να σταµατήσει την τακτική τού «απο-
φασίζω και διατάσσω». Διότι µπορεί να ιδρύθηκε το Υπερταµείο
από τον ΣΥΡΙΖΑ και να µας έβαλαν «καπέλο» τους ξένους, αλλά
πρέπει να ξέρουν ότι κάναµε µεγάλους αγώνες για να έρθει ξανά
στην κυριαρχία του ελληνικού λαού η έκταση της πρώην αµερι-
κάνικης βάσης.

Και βέβαια, είναι µεγάλη κατάκτηση το ότι έχουν εκεί αναπτυχ-
θεί κοινωφελείς δραστηριότητες, επιστηµονικές και ερευνητικές
µονάδες όπως το ΕΛΚΕΘΕ, στολίδια όπως είναι ο «Θαλασσόκο-
σµος Κρήτης» και βέβαια εγκαταστάσεις σχολείων, το µουσικό
σχολείο, το καλλιτεχνικό, αθλητικές εγκαταστάσεις, η τοπική αυ-
τοδιοίκηση. Είναι, δηλαδή, ένα σύνολο δραστηριοτήτων, που
µαζί µε την αξιοποίηση των τριακοσίων σαράντα πέντε στρεµµά-
των, που είναι σε εξέλιξη και ελπίζουµε να γίνει µε τον καλύτερο
τρόπο, είναι ένα κύτταρο ανάπτυξης και προοπτικής στην Κρήτη. 

Εποµένως, δεν υπάρχει καµµία περίπτωση να συµφωνήσουν
οι φορείς της Κρήτης στην αποκοπή από το Διεθνές Εκθεσιακό
Κέντρο. Δεν υπάρχει περίπτωση. Και γι’ αυτό ζήτησα από εσάς
πρωτοβουλία για να υπάρξει τραπέζι διαλόγου, να δούµε όλα τα
ζητήµατα που θέτει από την πλευρά της, να ενηµερωθεί για όλη
την προϊστορία και την ιστορία σε σχέση µε την αξιοποίηση της
πρώην αµερικανικής βάσης Γουρνών και, βέβαια, να δούµε και
ποια είναι τα δεδοµένα τα οποία πρέπει να ισχύσουν, όχι µόνο
για την ολοκλήρωση της σύµβασης µέχρι το 2025 αλλά και για
την παράτασή της από κει και πέρα.

Πιστεύω ότι αν πάρετε, κύριε Υπουργέ, αυτή την πρωτοβουλία
και η ΕΤΑΔ θα κατανοήσει πλήρως ότι λειτουργεί µέσα σε ένα
εθνικό πλαίσιο και σε ένα περιφερειακό, που συνάδει και είναι
µέρος του εθνικού σχεδιασµού για την ανάπτυξη, και οφείλει,
στο πλαίσιο των αρµοδιοτήτων της, διασφαλίζοντας, βεβαίως, τα
συµφέροντα των µετόχων της, να προχωρήσει σε συµφωνία µε
τους τοπικούς φορείς για την ανανέωση των συµβάσεων. Πρέπει
να το κατανοήσει. Αν δεν το κατανοήσει, ξέρετε, υπάρχουν πολ-
λοί τρόποι, που δεν νοµίζω όµως ότι η Κυβέρνηση θα αφήσει να
πάνε, από τα δικαστήρια µέχρι οπουδήποτε αλλού, για να λύ-
σουµε ένα θέµα που είναι στην ουσία πολιτικό και αναπτυξιακό. 

Σας ευχαριστώ και θα ήθελα να µας ενηµερώσετε για τις τυχόν
πρωτοβουλίες που θα λάβετε στην κατεύθυνση αυτή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Κεγκέρογλου. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τρία λεπτά. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Κύριε συνάδελφε, στον κοινοβουλευτικό έλεγχο, όπως γνωρίζετε
πολύ καλά, προσέρχοµαι πάντα και απαντώ µε στοιχεία και ειλι-
κρίνεια. 

Θα υπενθυµίσω για ακόµη µια φορά ότι µε απόφαση της Διυ-
πουργικής Επιτροπής Αναδιαρθρώσεων και Αποκρατικοποι-
ήσεων το 2013, το σύνολο του ακινήτου περιήλθε στην κυριότητα
του ΤΑΙΠΕΔ. Από εκεί και πέρα όµως µεσολάβησαν άλλες εξελί-
ξεις. Οι συνθήκες έχουν αλλάξει. 

Το Υπερταµείο, δηλαδή η Ελληνική Εταιρεία Συµµετοχών και
Περιουσίας, θυγατρική της οποίας είναι η ΕΤΑΔ, παραχωρεί και
αξιοποιεί όσα ακίνητα έχουν περιέλθει στην κατοχή της και λει-
τουργεί πλέον µε αυστηρά ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια. Στο
Υπερταµείο ανήκει η ΕΤΑΔ και µαζί µε αυτή και τα περίπου
71.500 µεγάλα και µικρότερα ακίνητά της. Το Υπερταµείο απο-
τελεί ανεξάρτητο νοµικό πρόσωπο, τόσο το ίδιο όσο και οι θυγα-
τρικές του λειτουργούν µε ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια. 

Τον Απρίλιο του 2021 η ΕΤΑΔ κάλεσε τους εµπλεκόµενους φο-
ρείς να προβούν εντός είκοσι ηµερών στην παράδοση - παρα-
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λαβή των παραχωρηµένων εκτάσεων και ζήτησε από την Περι-
φέρεια Κρήτης τη συνδροµή της, ώστε να λάβει πλήρη φάκελο
των κατασκευών και των εκµεταλλεύσεων που υφίστανται στις
παραχωρηµένες εκτάσεις. 

Για το συγκεκριµένο ακίνητο και µετά το πρόβληµα που έχει
δηµιουργηθεί µε τη µη καταβολή του 10% στην ΚΕΔ επί των ακα-
θαρίστων εσόδων της παραχωρησιούχου «Ειρήνης Α.Ε.» ή του
φορέα διαχείρισης του Διεθνούς Κέντρου Κρήτης, όπως προ-
έβλεπε το παραχωρητήριο, η ΕΤΑΔ θέλησε να προχωρήσει στην
εκπόνηση µελέτης τεχνικού ελέγχου του ακινήτου και µελέτης
οικονοµικής σκοπιµότητας, κάτι που έγινε. Οι µελέτες που εκπο-
νήθηκεαν ανέδειξαν την ανάγκη βελτιστοποίησης της διαχείρι-
σης διεθνών εκθέσεων και συνεδρίων. Μέχρι να ολοκληρωθούν
οι µελέτες µετατοπίστηκε χρονικά η απαίτηση παράδοσης - πα-
ραλαβής των συγκεκριµένων εκτάσεων που είχε θέσει η ΕΤΑΔ.

Βάσει έγγραφης ενηµέρωσης που έχουµε από την ΕΤΑΔ, η
ΕΤΑΔ είναι έτοιµη για την εκκίνηση της αξιοποίησης του ακινή-
του, µε χρήσεις οι οποίες θα ενισχύσουν τον εκθεσιακό και συ-
νεδριακό τουρισµό της Κρήτης αλλά και την προβολή των
εξαγώγιµων κρητικών προϊόντων.

Εκτιµώ όπως ανέφερα και πριν, ότι είναι προς το συµφέρον
όλων να επιδιωχθεί η διαµόρφωση ενός πλαισίου συνεργασίας
των τοπικών φορέων και της ΕΤΑΔ στην εξέλιξη αυτής της δια-
δικασίας. Αυτό το οποίο θέλουµε εµείς ως Κυβέρνηση -και φαν-
τάζοµαι και η τοπική κοινωνία- είναι η όποια µορφή αξιοποίησης
να ενισχύσει την απασχόληση και να καταστήσει την περιοχή
πόλο έλξης, συµβάλλοντας στην οικονοµική της ανάπτυξη.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Υφυπουργέ.
Καλή συνέχεια και στους δύο!
Κύριοι συνάδελφοι, έχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά της Τετάρ-

της 22ας Δεκεµβρίου 2021, της Τετάρτης 12ης Ιανουαρίου 2022,
της Πέµπτης 13ης Ιανουαρίου 2022, της Παρασκευής 14ης Ιανουα-
ρίου 2022, της Δευτέρας 17ης Ιανουαρίου 2022, της Τετάρτης
19ης Ιανουαρίου, της Πέµπτης 20ης Ιανουαρίου 2022, της Παρα-
σκευής 21ης Ιανουαρίου 2022, της Πέµπτης 27ης Ιανουαρίου 2022,
της Παρασκευής 28ης Ιανουαρίου 2022, του Σαββάτου 29ης Ια-
νουαρίου 2022, της Δευτέρας 31ης Ιανουαρίου 2022, της Τετάρ-
της 2 Φεβρουαρίου 2022, της Πέµπτης 3 Φεβρουαρίου 2022 και
της Παρασκευής 4ης Φεβρουαρίου 2022 και ερωτάται το Σώµα
αν τα επικυρώνει. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Συνεπώς, τα Πρακτικά

της Τετάρτης 22ας Δεκεµβρίου 2021, της Τετάρτης 12ης Ιανουα-
ρίου 2022, της Πέµπτης 13ης Ιανουαρίου 2022, της Παρασκευής
14ης Ιανουαρίου 2022, της Δευτέρας 17ης Ιανουαρίου 2022, της
Τετάρτης 19ης Ιανουαρίου, της Πέµπτης 20ης Ιανουαρίου 2022,
της Παρασκευής 21ης Ιανουαρίου 2022, της Πέµπτης 27ης Ιανουα-
ρίου 2022, της Παρασκευής 28ης Ιανουαρίου 2022, του Σαββάτου
29ης Ιανουαρίου 2022, της Δευτέρας 31ης Ιανουαρίου 2022, της
Τετάρτης 2 Φεβρουαρίου 2022, της Πέµπτης 3 Φεβρουαρίου
2022 και της Παρασκευής 4ης Φεβρουαρίου 2022 επικυρώθηκαν.

Ακολουθεί η συζήτηση της δεύτερης µε αριθµό 3377/137/21-
2-2022 ερώτησης και αίτησης κατάθεσης εγγράφων του κύκλου
αναφορών και ερωτήσεων του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµα-
τος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Ερ-
γασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα: «Είχε ζητήσει ως
όφειλε το Υπουργείο Εργασίας από την Εθνική Αρχή Διαφάνειας
τη διερεύνηση των καταγγελλοµένων εδώ και καιρό για το «γη-
ροκοµείο – κολαστήριο» στα Χανιά;».

Ορίστε, κύριε Κεγκέρογλου, έχετε δύο λεπτά για την πρωτο-
λογία σας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Σοκαρισµένη όχι µόνο η Κρήτη, αλλά και όλη η Ελλάδα, παρα-

κολούθησε τις αποκαλύψεις από δηµοσιεύµατα και τηλεοπτικές
εκποµπές που αποτύπωναν τις άθλιες συνθήκες και την εξα-
θλίωση των φιλοξενούµενων ηλικιωµένων στο «γηροκοµείο - κο-
λαστήριο», όπως ονοµάστηκε, στα Χανιά. Κι ενώ σύµφωνα µε τις
καταγγελίες αυτά συνέβαιναν για κάποια χρόνια, το Υπουργείο
δεν ανταποκρίθηκε. Οι δικαστικές αρχές άσκησαν διώξεις και

προφηλάκισαν τους υπεύθυνους του «γηροκοµείου του θανά-
του» που αποκόµιζαν τεράστια κέρδη, αλλά αδιαφορούσαν για
τις ανθρώπινες ζωές. Η δικαιοσύνη προχωρεί στις προβλεπόµε-
νες διαδικασίες. Το Υπουργείο Εργασίας ακόµη και σήµερα νί-
πτει τας χείρας του κρυπτόµενο πίσω από τις αρµοδιότητες της
περιφέρειας, την οποία, όµως, κατά νόµο εποπτεύει. Επιπλέον,
δεν έπραξε τίποτα για να έρθουν σε γνώση των ελεγκτικών
αρχών τα καταγγελλόµενα. 

Στις 17-2-2022, µε οµιλία µου στη Βουλή επεσήµανα ότι το
Υπουργείο Εργασίας όφειλε και µπορούσε να είχε ζητήσει από
την Εθνική Αρχή Διαφάνειας εδώ και ένα χρόνο τουλάχιστον τη
διερεύνηση των καταγγελλοµένων, αφού τα είχε διαβιβάσει βε-
βαίως προηγουµένως. Με τη γραπτή απάντηση της κυρίας
Υπουργού στις 5 Απριλίου, λίγες µέρες πριν, επικαλείται την ανε-
ξαρτησία, τη διοικητική και οικονοµική αυτοτέλεια της αρχής. 

Όµως, αυτό δεν αλλάζει το γεγονός, κυρία Υπουργέ, ότι εσείς
δεν διαβιβάσατε καν τις καταγγελίες στην ΕΑΔ. 

Στο άρθρο 82 του ν.4622/2019 για το επιτελικό κράτος, ναι µεν
προβλέπεται η διοικητική και οικονοµική αυτοτέλεια της ΕΑΔ,
αλλά και η µεταφορά σ’ αυτή του συνόλου των αρµοδιοτήτων
του Σώµατος Επιθεωρητών Υγείας και Πρόνοιας. 

Στο δε άρθρο 83 αναφέρεται ότι η Εθνική Αρχή Διαφάνειας
έχει την ευθύνη πρόληψης, αποτροπής, εντοπισµού και αντιµε-
τώπισης φαινοµένων και πράξεων απάτης και διαφθοράς στη
δράση των δηµοσίων και ιδιωτικών φορέων και οργανισµών που
παρέχουν υπηρεσίες και αγαθά προς τους πολίτες ή δραστηριο-
ποιούνται σε τοµείς που αφορούν το δηµόσιο συµφέρον.

Κατά συνέπεια, οφείλατε, κυρία Υπουργέ, να είχατε αποστείλει
στην ΕΑΔ τις όποιες καταγγελίες, ακόµη και τυχόν πληροφορίες
που είχατε ως Υπουργείο. Ειλικρινά, είναι κωµικοτραγικό -και
ντρέποµαι που σας το λέω και εγώ- να µας απαντάτε γραπτά ότι
η ΕΑΔ είχε προβεί σε έλεγχο στο «γηροκοµείο - κολαστήριο»
προκειµένου να διαπιστώσει όχι τα καταγγελλόµενα, αλλά αν τη-
ρείται ο νόµος του καπνίσµατος. Αντιλαµβανόµαστε όλοι πόσο
γελοιοποιείται και η ίδια η πολιτεία µε τέτοιου είδους καταστά-
σεις.

Και σας ρωτώ σήµερα συγκεκριµένα, µιας και δεν υπήρξε η
κατάθεση των αντίστοιχων εγγράφων: Στείλατε τις καταγγελίες,
αλλά η ΕΑΔ στο πλαίσιο της «αυτοτέλειας» δεν ανταποκρίθηκε ή
δεν αποστείλαµε καµµία καταγγελία µε αποτέλεσµα η ΕΑΔ να
µην εκτελέσει τα εκ του νόµου καθήκοντά της, ακόµα και µε απλή
διαβίβαση αυτών των καταγγελλοµένων;

Είναι συγκεκριµένες οι ερωτήσεις και παρακαλώ για την απάν-
τησή σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Κεγκέρογλου.

Θα απαντήσει η Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Υπο-
θέσεων κ. Δόµνα - Μαρία Μιχαηλίδου.

Κυρία Μιχαηλίδου, καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα. Έχετε
τρία λεπτά.

ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Καλή εβδοµάδα, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε Βουλευτά, το Υπουργείο δεν κρύβεται. Δεν κρυβόµαστε
και δεν κρύβοµαι, κυρίως όταν έχει να κάνει µε την υγεία και την
ασφάλεια των πιο ευάλωτων συµπολιτών µας, κυρίως όταν έχει
να κάνει µε τους ηλικιωµένους, κυρίως όταν έχει να κάνει µε τις
γιαγιάδες και τους παππούδες µας. 

Όπως, όµως, γνωρίζετε και το γνωρίζετε πολύ καλά, γιατί κά-
ποια χρόνια πριν ήσασταν και στη δική µου θέση, το Υπουργείο
αυτό δεν έχει ελεγκτικούς µηχανισµούς και δεν έχει ούτε την αρ-
µοδιότητα να διερευνά καταγγελίες. Την αρµοδιότητα να διε-
ρευνά καταγγελίες την έχει µόνο η ελληνική δικαιοσύνη. Και σε
αυτό το πράγµα είµαστε απολύτως ευτυχείς που ως κράτος οι
αρµοδιότητες και οι ευθύνες είναι απολύτως διακριτές. 

Δική µας ευθύνη ως Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Υπο-
θέσεων είναι να θέσουµε το ρυθµιστικό πλαίσιο, αλλά το ρυθµι-
στικό πλαίσιο λειτουργίας των δοµών αυτών, των κοινωνικών
δοµών, των δοµών που φροντίζουν, που προστατεύουν, που φι-
λοξενούν ευάλωτους συµπολίτες µας, που είτε είναι παιδιά είτε
είναι ηλικιωµένοι είτε είναι άτοµα µε αναπηρία. 

Σας άκουσα και πάλι να λέτε ότι το Υπουργείο µας, δηλαδή το
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Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, εποπτεύει τις
περιφέρειες. Όχι µόνο ως µέλος αυτού του Κοινοβουλίου, αλλά
και ως Υπουργός που έχει κάτσει ακριβώς σε αυτό το έδρανο,
ακριβώς σε αυτή τη θέση, δεν µπορεί να µη γνωρίζετε ότι αρµό-
διο Υπουργείο για την εποπτεία των περιφερειών δεν είναι το
Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων. Το προσπερνώ,
όµως, αυτό.

Είναι εδώ και πολλά χρόνια. Είναι για την ακρίβεια από το
1995. Ο Έλληνας νοµοθέτης έχει ορίσει ότι αρµόδιο ελεγκτικό
όργανο για την εποπτεία όλων των κοινωνικών δοµών είναι οι πε-
ριφέρειες και συγκεκριµένα ζητά στις περιφέρειες, ζητά δηλαδή
στην αποκεντρωµένη διοίκηση. Και η λογική του νοµοθέτη τότε
ποια ήταν; Ήταν ότι στην αποκεντρωµένη διοίκηση, ο πρώτος
βαθµός αυτοδιοίκησης στη συγκεκριµένη περίπτωση, είναι υπεύ-
θυνοι να κοιτούν κατά πόσο οι κοινωνικές δοµές λειτουργούν
σωστά, γιατί είναι πολύ πιο κοντά στον πολίτη απ’ ό,τι η κεντρική
διοίκηση εδώ στην Αθήνα.

Οπότε, στο πλαίσιο αυτό της εποπτείας και του ελέγχου από
την αυτοδιοίκηση όλων των κλειστών δοµών κοινωνικής πρό-
νοιας, ρόλος της περιφέρειας είναι να ορίζει ανά µονάδα έναν
κοινωνικό σύµβουλο, ο οποίος είναι υπεύθυνος τουλάχιστον µία
φορά το εξάµηνο να διενεργεί ελέγχους και όποτε ο ίδιος είτε
κάποιος άλλος από τη διοίκηση θεωρεί ότι χρειάζεται να επανα-
ληφθεί κάποιος τέτοιος έλεγχος προς το βέλτιστο συµφέρον και
το όφελος του ωφελούµενου µέσα στη δοµή, ο έλεγχος αυτός
να επαναλαµβάνεται. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υφυπουργού)

Τι προέβλεπε λοιπόν ο ν.2345 για τους κοινωνικούς συµβού-
λους; Τι προέβλεπε δηλαδή ο νόµος που όταν όλοι οι προηγού-
µενοι Βουλευτές στην παράταξή σας και εσείς ήσασταν στη δική
µου θέση δεν αλλάξατε; Προέβλεπε το εξής. Ο κοινωνικός σύµ-
βουλος ασκεί επίβλεψη και συνεχή παρακολούθηση των υπηρε-
σιών που παρέχονται ως προς την ποιότητα και την επάρκεια
αυτών. Δεν το θεωρείτε πολύ γενικό; Δεν το θεωρείτε πολύ αό-
ριστο; 

Κύριε Πρόεδρε, θα µου δώσετε ένα λεπτό ακόµη, µιας και εί-
µαστε και µόνοι µας.

Εµείς το θεωρούµε πολύ γενικό, πολύ αόριστο και όχι απλά το
θεωρούµε, το αλλάξαµε. Με τον ν.4837 που πέρασε από αυτό το
Κοινοβούλιο την προηγούµενη χρονιά, αλλάξαµε το καθηκοντο-
λόγιο, αλλάξαµε τις αρµοδιότητες του κοινωνικού συµβούλου,
έτσι ώστε ο έλεγχος που γίνεται στις δοµές που φιλοξενούν τους
πιο ευάλωτους να µην είναι γενικός, να µην κοιτά ο κοινωνικός
σύµβουλος το πλάτος των διαδρόµων και τον αριθµό της στελέ-
χωσης, αλλά να κοιτά συγκεκριµένα τις υπηρεσίες που παρέχον-
ται.

Τρεις µήνες µετά την καταγγελία άλλαξε και ο νόµος. Έχει ήδη
αλλάξει. Οπότε τι θέλω να σας πω και θα καταλήξω µε αυτό; Ότι
το Υπουργείο αυτό, επί αυτής της Κυβέρνησης, για το κοµµάτι
της κακοποίησης, είτε είναι παιδιών είτε είναι ηλικιωµένων είτε
είναι ΑΜΕΑ, έχει προβεί σε µια σειρά δράσεων και µεταρρυθµί-
σεων που κανείς τα τελευταία είκοσι -για να µην πω διακόσια
χρόνια- δεν έχει κάνει.

Τι κάναµε στο κοµµάτι των κακοποιήσεων; Πάρα πολύ σηµαν-
τικά πράγµατα. Για αρχή, αλλάξαµε το καθηκοντολόγιο των κοι-
νωνικών συµβούλων. Ήταν πάρα πολύ αόριστο, πάρα πολύ
γενικό. Πλέον, οι κοινωνικοί σύµβουλοι πρέπει να κοιτούν βιβλία,
πρέπει να κοιτούν τα τετράδια, πρέπει να κοιτούν τους φακέλους
όλων των ωφελουµένων που είναι µέσα στις δοµές.

Δεύτερο, υπεύθυνο κοινωνικής προστασίας, υπεύθυνο προ-
στασίας κάθε ανθρώπου µέσα στις δοµές αυτές. Τώρα σας κα-
λούµε να το ψηφίσετε. Είναι συγκεκριµένα, το άρθρο 57 στο
νοµοσχέδιο «Δουλειές ξανά», έτσι ώστε µέσα σε κάθε δοµή που
προστατεύει ευάλωτους ηλικιωµένους συµπολίτες µας να υπάρ-
χει ένας υπεύθυνος προστασίας για τον οποίο είτε οι ίδιοι είτε οι
δικοί τους, είτε κάποιος τρίτος να µπορεί να προβεί για να συγ-
κεντρώσει κεντρικά την πληροφορία, αλλά και να τη µεταβιβάσει
στις αρµόδιες αρχές.

Επίσης, άλλη αλλαγή που ήδη κάναµε: Δεν µπορεί πλέον να
εργάζεται κάποιος ο οποίος έχει εκτελέσει ποινή ή έχει κατηγο-

ρηθεί για συγκεκριµένα αδικήµατα τα οποία έχουν µέσα την κα-
κοποίηση, τη σωµατική βλάβη, την εµπορία ανθρώπων. Κάτι τέ-
τοιο δεν υπήρχε. Διακόσια χρόνια ελληνικού κράτους και
µπορούσε κάποιος ο οποίος έχει εκτελέσει ποινή για φόνο να
δουλεύει µέσα σε γηροκοµείο. Και µας κατηγορείτε ότι δεν κά-
νουµε πράγµατα; Εδώ και διακόσια χρόνια κάποιος ο οποίος είχε
κάνει φόνο µπορούσε να δουλεύει µαζί µε γιαγιάδες και µαζί µε
παππούδες. Τώρα αυτή η ιστορία πλέον τελειώνει.

Επίσης, τι αλλάζουµε; Αλλάζουµε το εξής και σας καλούµε
πραγµατικά να υπερψηφίσετε το άρθρο 57. Πλέον και κεντρικά
θα µπορεί να αλλάζουν οι διοικήσεις των δοµών…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Νοµοσχέδιο έχουµε σήµερα;
ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Κύριε Κεγκέρογλου, δε µε προσέ-
χετε…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Νοµοσχέδιο έχουµε σήµερα;
ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ορίστε;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Τετάρτη θα το έχουµε.
ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Σας το είπα και το πρωί. Είναι στον
νόµο «Δουλειές για όλους».

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Την Τετάρτη.
ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Στον νόµο «Δουλειές για όλους» αλ-
λάζουµε και τα εξής.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Την Τετάρτη θα το έχουµε.
Ελάτε να το συζητήσουµε.

ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Τέλος πάντων, το θέµα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Να µην το συνεχί-
σουµε. Την Τετάρτη θα είναι εδώ και αν θέλει το ΚΙΝΑΛ, το ψη-
φίζει.

ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Με συγχωρείτε, κύριε Πρόεδρε. Έχω
ξεφύγει και από τον χρόνο αυτή τη στιγµή, αλλά αυτό που λέω
είναι ότι πράγµατα για την κακοποίηση παιδιών, ηλικιωµένων και
ατόµων µε αναπηρία, που δεν έγιναν…

Σας παρακαλώ, µην κάνετε έτσι το χέρι σας! Περάσατε και
εσείς από τη θέση µου και επιτρέπατε σε κάποιον ο οποίος έχει
εκτελέσει φόνο να εργάζεται µαζί µε γιαγιάδες και παππούδες.
Επιτρέπατε στους κοινωνικούς συµβούλους των περιφερειών να
µη λογοδοτούν για πράξεις ποιότητας υπηρεσιών και να λογο-
δοτούν πάνω στο πλάτος και το φάρδος των διαδροµών. Αυτά
όλα έχουν τελειώσει και πλέον και το Υπουργείο κεντρικά µπορεί
προσωρινά να αλλάζει και τις διοικήσεις των φορέων αυτών,
αλλά και να παύει τη λειτουργία τους, γιατί κάτι τέτοιο ήταν µόνο
στο χέρι των περιφερειών, οι οποίες άλλοτε συνεργάζονται, άλ-
λοτε όχι.

Είδατε και τι έγινε στην περίπτωση αυτή. Θα καταθέσω και στα
Πρακτικά τις απαντήσεις της περιφέρειας, οι οποίες θεωρούσαν
ότι όλα συνέβαιναν πολύ καλά µέσα στη δοµή αυτή.

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό η Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών

Υποθέσεων κ. Δόµνα - Μαρία Μιχαηλίδου καταθέτει για τα Πρα-
κτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρ-
χείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας
και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Ορίστε, κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Εγώ ρώτησα συγκεκριµένα

πράγµατα. Αντί να απαντήσει η κυρία Υπουργός στα συγκεκρι-
µένα, απάντησε επί όλων των άλλων. Θα είναι ερωτήσεις άλλων
συναδέλφων ίσως και απαντήσεις σε άλλες ερωτήσεις, αλλά όχι
στη δική µου. Στη δική µου ερώτηση δεν δόθηκε απάντηση.

Και έτσι επανέρχοµαι. Το Υπουργείο Εργασίας και η Γενική
Γραµµατεία Πρόνοιας είναι αρµόδιοι να εποπτεύουν τη λειτουρ-
γία των µονάδων κοινωνικής φροντίδας κάθε κατηγορίας. Έχουν
την ευθύνη και για το θεσµικό πλαίσιο και για την καλή τους λει-
τουργία. Βεβαίως, ο πρωτοβάθµιος έλεγχος και η αδειοδότηση
και όλα όπως προβλέπονται είναι από την περιφέρεια, αλλά οι
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περιφέρειες δεν είναι αυτόνοµες. Διοικητικά εποπτεύονται από
το Υπουργείο Εσωτερικών. Είναι το Υπουργείο που τους επο-
πτεύει διοικητικά, αλλά ως προς το θεµατικό αντικείµενο που
ασκούν οι περιφέρειες δεν τις ελέγχει το Υπουργείο Εργασίας.
Τις εποπτεύει το θεµατικό Υπουργείο. Είναι συγκεκριµένα τα
πράγµατα και αυτό το οποίο είναι γεγονός ότι δεν έγινε είναι η
ενεργοποίηση των αρµόδιων ελεγκτικών µηχανισµών του κρά-
τους. Έχει µηχανισµό και το Υπουργείο Εργασίας. Το Υπουρ-
γείου Εργασίας δεν είναι αυτόνοµο. Είναι Κυβέρνηση.

Ακούστε, λοιπόν. Το Σώµα Επιθεωρητών Υπηρεσιών Υγείας και
Πρόνοιας, που ήταν θεσµός που υπαγόταν απευθείας στον
Υπουργό τότε, ιδρύθηκε µε τον νόµο του 2001 και αποστολή του
ήταν η διενέργεια ελέγχων, συστηµατικών επιθεωρήσεων, η εξέ-
ταση καταγγελιών και όλα όσα έχουν σχέση και µε την υγεία,
αλλά και µε την πρόνοια.

Όλες οι αρµοδιότητες του σώµατος πέρασαν στην Εθνική
Αρχή Διαφάνειας. Στην Εθνική Αρχή Διαφάνειας, λοιπόν, η οποία
εποπτεύεται από τον ίδιο τον Πρωθυπουργό, µπορεί η κυβέρ-
νηση µε οποιονδήποτε τρόπο µέσω του Πρωθυπουργού να ζη-
τήσει ενέργειες. Δεν είναι ανάγκη, όµως, να δοθεί εντολή στην
Εθνική Αρχή Διαφάνειας για να πάει να κάνει έλεγχο. Δεν είναι
ανάγκη να δοθεί εντολή, αρκεί να διαβιβάσετε στην Εθνική Αρχή
Διαφάνειας τα καταγγελλόµενα. 

Εγώ, λοιπόν, για να µπορέσω να ασκήσω έλεγχο σε εσάς µε
το καθήκον του Βουλευτή -όχι για τα άλλα που είπατε, τα άλλα
που είπατε θα τα συζητήσουµε µια άλλη µέρα, να αναγνωρίσω
αν έχετε κάνει αυτά που λέτε ότι έχετε κάνει και να σας πω τι
έπρεπε, κατά τη γνώµη µου, να γίνει ή οτιδήποτε άλλο. 

Δεν είναι το θέµα µας, όµως, αυτό σήµερα. Το θέµα µας είναι:
Στείλατε τις καταγγελίες που είχατε στο γραφείο σας στην
Εθνική Αρχή Διαφάνειας και η Εθνική Αρχή Διαφάνειας αδρά-
νησε; Και «ξα µου» εµένα πώς θα την ελέγξω την Εθνική Αρχή
Διαφάνειας. Ή δεν τις στείλατε, νοµίζοντας ότι δεν είναι µέσα
στις ευρύτερες υποχρεώσεις σας η διαβίβαση στις αρµόδιες
ελεγκτικές αρχές των καταγγελλόµενων που αφορούν τη ζωή
των ανθρώπων και να έρθουµε µετά από πέντε, έξι µήνες, έναν
χρόνο, δέκα χρόνια να κάνουµε νοµοθετικές ρυθµίσεις, ενώ µπο-
ρούσαµε µε ελεγκτικό τρόπο να τις αντιµετωπίσουµε και ίσως και
πολύ πριν; 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Κυρία Μιχαηλίδου, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Βουλευτά, καταλαβαίνω ακριβώς τι λέτε και σε καµµία

των περιπτώσεων δεν κάνω υπεκφυγή ως προς τι έχουµε κάνει,
για να τονίσω το πολύ ουσιαστικό έργο του Υπουργείου αυτού
στο κοµµάτι της κακοποίησης. Είναι ουσιαστικό το έργο αλλά,
παράλληλα, καταλαβαίνω πολύ καλά την ερώτησή σας ως προς
την ενεργοποίηση της Εθνικής Αρχής Διαφάνειας στην περί-
πτωση του γηροκοµείου Χανίων. 

Αυτό που µπορεί να µη γνωρίζετε είναι ότι εγώ η ίδια έχω κα-
ταθέσει δύο µηνυτήριες αναφορές στην εισαγγελία του Αρείου
Πάγου για το κοµµάτι της κακοποίησης. Μπορεί να µην το γνω-
ρίζετε αυτό, η ίδια έχω πάει και τις έχω καταθέσει, άρα σε καµµία

των περιπτώσεων δεν υπεκφεύγω κάποιας ευθύνης. Τουναντίον,
δεν ξέρω ποιοι άλλοι Υπουργοί το έχουν κάνει πριν από εµένα.

Πάµε τώρα στο κοµµάτι της Εθνικής Αρχής Διαφάνειας. Την
Εθνική Αρχή Διαφάνειας τη χρησιµοποιούµε ή συνεργαζόµαστε
µε αυτή ως Υπουργείο, ειδικά και εντατικά την περίοδο της παν-
δηµίας, ως προς το κοµµάτι του ελέγχου της τήρησης των πρω-
τοκόλλων που έχουµε βγάλει για την πανδηµία και τον κορωνοϊό.
Στη συγκεκριµένη δοµή, πριν τις καταγγελίες του Αυγούστου,
στην αρχή της χρονιάς του 2021, είχαµε στείλει πάλι την Εθνική
Αρχή Διαφάνειας, η οποία πήγε να δει για την τήρηση των πρω-
τοκόλλων πάνω στην πανδηµία.

Όταν, λοιπόν, ήρθαν οι καταγγελίες, το πρώτο που κάναµε ως
Υπουργείο, αρχικά προφορικά και µετά και εγγράφως -είναι τα
δύο έγγραφα τα οποία κατέθεσα στα Πρακτικά της Βουλής- ήταν
να ρωτήσουµε την περιφέρεια τι γίνεται µε τη δοµή αυτή και η
απάντηση της περιφέρειας ήταν ότι δεν τρέχει κάτι µε τη δοµή
αυτή, αµέσως ανέλαβε η εισαγγελία. Στην περίπτωση που δεν
είχε αναλάβει η εισαγγελία, όπως έχουµε κάνει σε πάρα πολλές
άλλες δοµές και την Εθνική Αρχή Διαφάνειας, θα στέλναµε αί-
τηµα στην Εθνική Αρχή Διαφάνειας να πάει να ερευνήσει τι γίνε-
ται µε τη συγκεκριµένη δοµή. 

Αυτό µε την Εθνική Αρχή Διαφάνειας όχι απλά το έχουµε κάνει,
αλλά φτιάξαµε και νέο πρωτόκολλο -όχι, µην κουνάτε το κεφάλι
σας, γιατί αλήθεια σας λέω κάτι που δεν έχει ξαναγίνει. Με την
Εθνική Αρχή Διαφάνειας φτιάξαµε καινούργιο πρωτόκολλο. Τι
κάνει το πρωτόκολλο αυτό; Ενεργοποιεί ένα άρθρο το οποίο έχει
η Εθνική Αρχή Διαφάνειας που λέει ότι µπορεί να πας µε επιστή-
µονες - εµπειρογνώµονες και να κοιτάξεις τους ωφελούµενους
έναν-έναν. 

Έχουν, λοιπόν, πάει σε Ρόδο, Μυτιλήνη, Θεσσαλονίκη, Αθήνα
και Κρήτη, στη δοµή του Λασιθίου, να κοιτάξουν έναν-έναν τους
ωφελούµενους -για να το πω απλά, ακόµα και στον χώρο αυτό-
µε τα εσώρουχά τους, για να δουν ειδικοί, ψυχολόγοι, ψυχίατροι,
παθολόγοι και ιατροδικαστές αν υπάρχει περιστατικό κακοποί-
ησης. 

Στην περίπτωση, όµως, του γηροκοµείου Χανίων στο οποίο
είχαν γίνει έλεγχοι και, σύµφωνα µε τον αρµόδιο ελεγκτικό µη-
χανισµό τίποτα δεν ήταν λάθος, µπήκε απευθείας η εισαγγελία.
Η εισαγγελία το διερευνά και η εισαγγελία είναι αυτή που από
τη στιγµή που µπήκε -και όχι το Υπουργείο- κάνει την έρευνα που
της χρειάζεται, µε όσο στελεχιακό δυναµικό η ίδια θεωρήσει –κι
ευτυχώς έχουµε µια ανεξάρτητη δικαιοσύνη πολύ γερή στη χώρα
αυτή- ότι χρειάζεται. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε. Καλή συνέχεια και στους δύο.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επίκαιρων ερωτήσεων. 
Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 18.30’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Τρίτη 12 Απριλίου 2022 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο εργασιών
του Σώµατος: νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε την ηµερήσια
διάταξη που θα διανεµηθεί.

11440 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                     ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


